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سرپرست سازمان قطار شهری قم خبر داد

بهره برداری از فاز اول مترو قم 
تا پایان سال آینده

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصلاح طلبان جایگزینی برای روحانی ندارند

سرلشکر باقری:

آمریکا قابل اعتماد نیست

بازار انتخابات ایران گرم تر می شود

یارگیری از رقیب 
اصولگرایان در 
اردوگاه روحانی 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد

کمبود 1400 
آموزگار در قم

 اصولگرایان هنوز از چهره اصلی خود رونمایی نکرده اند. 
مالی  نظر  از  هم  و  برآید  روحانی  پس  از  هم  که  چهره ای 
دست پاک باشد تا بیشتر از این اصولگرایان متهم به خیانت 
در امانت نشوند. اگر در پایان هر فصل فوتبال مربیان تیم های 
مختلف به دنبال ستارگان تیم رقیب هستند تا ترکیب خود را 
تقویت کنند، در عرصه سیاسی نیز سیاستمداران ایرانی در 

این دوره تاریخی راهی مشابه در پیش گرفته اند.
روحانی و یاران او امیدوارند ائتلافی را تشکیل دهند که 
فراگیرتر از ائتلاف 92 باشد. اگرچه اتفاقات انتخاب رئیس 

مجلس باعث شد اختلافی بین عارف و روحانی ...

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان قم گفت: 
پوشش تحصیلی دانش آموزان مقطع دبستان در این استان 

بیش از 98 درصد است.
علی محمدی بیان کرد: در چند سال گذشته با ورود پایه 
ششم به مقطع ابتدایی، از نظر فضای آموزشی و نیروی انسانی 
مشکلاتی در قم ایجاد شد که با اعمال تدابیر و ساماندهی 
دقیق، تغییری در افزایش شیفت و یا تراکم دانش آموزی 
ایجاد نشد. محمدی اضافه کرد: در حال حاضر یک هزار و 
400 آموزگار رسمی در قم کمبود داریم، ولی با برنامه ریزی 
دقیق و استفاده از معلمان حق التدریس آزاد و حق التدریس 
غیرموظفی، مهرماه امسال هیچ کلاسی بدون معلم نخواهد 
مدارس  برای  که  نیروهایی  از  تعدادی  داد:  ادامه  وی  بود. 
ابتدایی در نظر گرفته شده به صورت غیرموظف در نوبت دوم 
تدریس می کنند. وی افزود: بخشی از نیروها نیز که مربی 
مراکز پیش دبستانی بودند، امسال و سال گذشته به صورت 
نیروی حق التدریس جذب شدند. معاون آموزش ابتدایی 
مدرک  باید  نیروها  این  کرد:  اضافه  قم  پرورش  و  آموزش 
تحصیلی مرتبط با مقطع دبستان را داشته باشند و یک سال 
سابقه حضور در مراکز پیش دبستانی زیر نظارت آموزش و 

پرورش را دارا باشند...
اتفاقی کم سابقه برای سخنرانی روحانی

با هدف تقویت زیرساخت ها و امکانات شهری صورت می گیرد

فرش قرمز شهرداری قم 
برای سرمایه گذاران

سرپرست سازمان قطار شهری قم با اشاره به وضعیت 
مطلوب عملیات احداث ایستگاه های مترو قم بیان کرد: 
پروژه مترو قم طبق برنامه زمانبندی برای بهره برداری از فاز 
اول خط A در حال پیگیری است. دکتر علیرضا قاری قرآن 

اظهار داشت: با توجه به برنامه 22 ماهه فاز اول بهره برداری 
پروژه مترو قم هم اکنون اقدامات مهمی نظیر پیگیری تأمین 
و عقد قرارداد خرید واگن های مورد نیاز، احداث سازه نگهبان 

ایستگاه های فاز اول و... در حال انجام است...

اقتصاد شهری از جمله مسایلی است که ارتقاء آن، رشد و پیشرفت روزافزون شهر را در پی داشته و امکان تقویت 
زیرساخت ها و امکانات شهری را فراهم می کند. جذاب سازی شرایط و ارائه تسهیلات ویژه به بخش خصوصی برای انجام 
بخشی از وظایف دولت ها که در کشور ما در سا ل های اخیر مورد توجه بوده است. به طور کلی هر چند دیر اما مدتی است که 
مدیران به این مسأله واقف شده اند که بدون حضور بخش خصوصی و با تصدی انحصاری دولت امکان رشد و پیشرفت کشور 
وجود نداشته و منابع عمومی کشور کفاف امور عمرانی و اقتصادی را به طور کامل نمی دهد. گردشگری، سلامت، راه سازی و... از 
جمله مسایلی است که در سال های اخیر مورد اقبال سرمایه گذاران بوده و دولت در برخی موارد نیز امکانات خوبی به سرمایه 

گذاران برای ایجاد زیرساخت در این بخش ها ارائه کرده است...
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روزنامه صبح ایران
آیت الله صادق آملی لاریجانی یکی از آثار و برکات نگاه توحیدی را اقتدار 
توصیف و با بیان اینکه ما در مواجهه با جبهه استکبار باید منطق قرآنی را 
شناخته و عامل به آن باشیم زیرا سبب اقتدار و غلبه موحدین بر طاغوت است، 
گفت: سپاه، پاسدار ارزش های انقلاب است. آیت الله صادق آملی لاریجانی 
رئیس قوه قضاییه در بیست و دومین مجمع سراسری فرماندهان و 
مسئولین سپاه، به تبیین موضوع جهاد کبیر پرداخت و با بیان 
اینکه از منظر قرآن جهاد کبیر مضمونی فراتر از جهاد 
با شمشیر داشته و به معنای عدم تبعیت از کفار و 

طاغوت است. وی برخورداری از نگاه توحیدی را دگرگون کننده تمامی شئون زندگی 
انسان برشمرد و اظهار کرد: امروز جبهه استکبار در مقابل این نگاه توحیدی قرار دارد؛ 
آمریکا مصداق کامل جبهه استکبار بوده و ظلم خود را در سراسر جهان گسترانیده است. 
رییس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: مشکل جبهه استکبار امروز، تنها حمایت از رژیم 
کودک کش و غاصب صهیونیستی و رژیم وهابی آل سعود نیست بلکه مشکل اصلی آنها 
فضای تجدد است که در آن متولد شده و تنفس می کنند. وی، فردگرایی لیبرالی، نسبیت 
گرایی اخلاقی، عقلانیت ابزاری گرا و مصرف گرایی را از آموزه های تجدد برشمرد و گفت: 

متاسفانه در مقطعی از زمان در کشور ما افکار تجدد ترویج شده و ...

رییس قوه قضاییه:

سپاه، پاسدار ارزش های انقلاب است
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عکس: مجتبی محمد لو8

مجبوریم استخوان های دشمنان را بشکنیم
سردار سلامی:
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در نظر دارد نسبت به اجرای زیرسازی در طرح توسعه سازمان 

بهشت معصومه )س( به متراژ تقریبی 25000 متر مربع با برآورد 

فهرست بهای راه و باند سال 95 به مبلغ 8/150/555/651 ریال را 

از طریق مناقصه به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

لذا پیمانکاران می توانند جهت دریافت اسناد از تاریخ نشر آگهی 

نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری به امور پیمانها مراجعه 

و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند.

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان آرامستان ها

روابط عمومی سازمان آرامستان های شهرداری قم

آگهی  مناقصه )نوبت دوم(

با عنایت به جلسه مجمع عمومی فوق العاده  نوبت سوم مورخ 95/06/24  شرکت تعاونی 

بدینوسیله باستحضار اعضاء محترم سهامدار می رساند مجمع عادی نوبت اول راس ساعت 13/30 

روز یکشنبه مورخ  95/07/11 در محل نمازخانه استانداری به آدرس قم،انتهای بلوار امام موسی 

صدر جنب نمایشگاه دائمی با دستور جلسه ذیل تشکیل می گردد.

دستور جلسه:

1-انتخاب اعضاء هیات تصفیه وناظربر امر تصفیه 

شرکت تعاونی اعتبار میثاق 
کارکنان استانداری قم و واحدهای تابعه

هیئت مدیره شركت                                                                                             

آگهی مجمع عمومی عادی نوبت اول  
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طرح آتش بس
همکاری در قالب رقابت

روسیه و آمریکا بر سر مساله سوریه به توافقی برای آتش 
بس دست یافتند. البته جزییات این توافق منتشر نشده 
است. این موضوع بیش از هر چیز به میزان موفقیت آمریکا 
در قانع کردن گروه های معارض به فاصله گرفتن از گروه 

های افراط گراتر، به ویژه جبهه النصره و در مقابل، میزان موفقیت روسیه در قانع کردن 
دولت سوریه به محدود کردن حملات هوایی خود بستگی دارد؛ اما گفته شده اگر طی هفت 
روز توافق ادامه یابد، موفق به شناسایی تروریسم خواهند شد؛ زیرا به شدت میان دیدگاه 
واشنگتن و مسکو بر سر تعریف تروریسم اختلاف وجود دارد؛ یعنی چه گروهی مصداق 
تروریسم است. از طرفی گروه های داخل_ بازیگران داخل سوریه_ تا حد زیادی آتش بس 
را پذیرفته اند و در حال همکاری هستند اما گروه های اصلی که داعش و جبهه النصره _ 
که برای خروج از فهرست گروه های تروریستی نام خود را به فتح الاشام تغییر داد_ هستند 

که هنوز آتش بس را نپذیرفته اند.
مشخص است گروه هایی که با عربستان، قطر و امارات کار می کنند به آتش بس تن 
نداده و گروه هایی که مورد حمایت ترکیه و آمریکا بودند، مانند کردها، آتش بس را پذیرفته 
اند. اگر بازیگران داخلی مهار شوند، فقط بازیگران منطقه ای مانند ایران، عربستان، ترکیه، 
قطر و امارات و تا حدودی اردن باقی می مانند که در این صورت بازیگران منطقه ای نیز 
باید در مساله آتش بس به توافق برسند. البته مشخص نیست آینده صلح به چه سمتی 
پیش خواهد رفت؛ زیرا برگزاری انتخابات و تشکیل دولت انتقالی در سوریه به معجزه شبیه 
است. این امر نیازمند ثبات و امنیت بوده تا انتخابات برگزار و مردم نظر خود را درباره دولت 

و آینده سوریه بیان کنند.
نکته دیگر این است که روسیه تصمیم دارد برای علنی کردن توافق ها با آمریکا پیرامون 
سوریه تلاش کند اما واشنگتن همچنان ترجیح می دهد که این توافق ها محرمانه باقی 
بماند. بدین علت که گروه های تروریستی از این فرصت استفاده نکنند. در واقع مهم است 
که بتوانند نشان دهند فضای بین المللی از توافق حمایت می کند؛ اما این که روی چه 
موضوعی به توافق رسیده اند، خواهان علنی کردن آن نیستند. تمایل روسیه برای مشخص 
شدن توافق با آمریکا دال بر این مساله است که متهم به خنجر زدن از پشت به ایران یا 

گروه مقاومت نشود.
دیگر آن که روسیه خود را متعهد به بازیگران هم پیمان در سوریه می داند. به این دلیل 
که می داند اگر این بازیگران را با خود همراه نداشته باشد، موفقیتی نخواهد داشت. کاملا 
مشخص است روسیه به این امر واقف است که اگر بازیگران منطقه ای با او همراه نشوند، 
موفق نخواهد بود؛ و نمی تواند نقش وکیل مدافع گروه ها و بازیگران منطقه ای را ایفا کند.

در مجموع، طرح مورد توافق روسیه و آمریکا، طرحی بسیار پیچیده بوده و نیازمند 
همکاری و همراهی همه طرف های درگیر است. در همین راستا، باید توجه داشت، این 
نخستین بار نیست که مسکو و واشنگتن در ژنو بر سر طرحی درباره صلح سوریه به توافق 
می رسند. در نهایت آن که آمریکا و روسیه هم در حال رقابت و هم در حال همکاری در 
سوریه هستند. گاهی بر اساس منافع خود همکاری و گاهی بر اساس منافع تعریف شده رو 
در رو با یکدیگر قرار می گیرند. سیاست دوگانه طرفین قابل حس است و می توان گفت که 
واشنگتن و مسکو در سوریه به طرح مشترک جامعی دست نیافته اند؛ اما در حال حاضر تا 
زمانی که آتش بس ادامه یابد، نشان از غلبه همکاری بر رقابت طرفین دارد؛ اما واقعیت آن 

است که در پشت صحنه آمریکا و روسیه رقابت سنگین خود در سوریه را دارند.
* تحلیلگر مسایل آسیای میانه و قفقاز

بهره برداری از جنبش عدم تعهد
محمد رضا صمدی مقدم

روز گذشته ایران ریاست جنبش غیر متعهدها را به ونزوئلا تحویل داد. سازمانی  که با 
120 عضو و 17 کشور ناظر دارای اهمیت فراوانی است. اهمیت این سازمان برای ایران به 
عنوان یکی از اعضای موسس و فعال، در ابعاد مختلفی مورد توجه قرار دارد؛ زیرا ماهیت 
این سازمان نه تنها با ماهیت انقلاب اسلامی و قانون اساسی برآمده از آن، بلکه با استراتژی 
ایران در  مواردی مانند »استقلال طلبی، آزادی خواهی، نه شرقی نه غربی و موازنه منفی« 
نیز همخوانی دارد؛ اما سوال اینجاست که این جنبش تا چه حد توانسته کشورهایی مانند 
ایران را در پیگیری منافع ملی و آرمان های سیاست خارجی آن در ابعاد بین المللی کمک 
رسان باشد. برای پاسخ به این سوال ابتدا باید نگاهی ساختاری به نظام بین الملل فعلی و 

جایگاه این جنبش در این نظام داشته باشیم.
اکثر استراتژیست های دنیا بر این امر اتفاق نظر دارند که نظام بین الملل فعلی فاقد 
قطب بندی خاصی است؛ به همین دلیل می توان وضعیت امروز را دوران گذار خواند. در 
این وضعیت هر کشور با بازیگری فعال و نه واکنشی صرف می تواند، نه تنها منافع خود 
را تأمین کند؛ بلکه در کنار آن و قبل از تصلب قطب بندی خاص به تثبیت جایگاه خود 
بپردازد. در نهایت نیز کسب یک جایگاه تأثیرگذار در نظام بین الملل پیش رو در نسبت 
مستقیم با جهت گیری سیاست داخلی در جهت تجهیز منابع ملی، کنش گری فعال در 

عرصه سیاست خارجی و موقعیت ژئوپلتیک کشورها قرار دارد.
با توجه به خط تحلیلی فوق، ارزیابی های مختلفی از عضویت و ریاست ایران در این 
دوره از جنبش عدم تعهد قابل طرح است؛ از جمله این که ایران نتوانسته به خوبی از جایگاه 
این سازمان برای پیشبرد اهداف و منافع ملی خود بهره برداری کند یا این که دولت دهم 
و یازدهم با وجود درگیری در بزرگترین پرونده سیاسی حقوقی جهان و مذاکره فشرده با 

قدرت های بزرگ نتوانست از موقعیت دیپلماتیک این سازمان به خوبی بهره بگیرند.
با این حال اگر چه ایران در دوران ریاست بر این سازمان می توانست برای بهبود 
جایگاه اقتصادی و دیپلماسی اقتصادی خود استفاده کند، اما باید در نظر گرفت بسیاری 
از کشورهای موجود در این سازمان با وجود حضور فعال در اجلاس های آن و گرفتن 
ژست استقلال عمل در عرصه سیاست خارجی و نظام بین الملل، منافع ملی خود را به 
عنوان چراغ راهنمای بهره گیری از این سازمان در برخورد با قدرت های بزرگ مد نظر  

قرار داده اند.
اهمیت این دوران در تثبیت جایگاه کشور در نظام بین الملل پیش رو ما را ملزم به 
استفاده حداکثری از ظرفیت های سازمانی و نهادی چون جنبش غیر متعهدها می کند. 
بدون شک در این میان داشتن نگاه تعاملی با دنیا همراه با در نظر گرفتن واقعیت های 
پیچیده و ساختاری، تلاش قدرت های بزرگ برای تثبیت ساختار نابرابر بین الملل ما را 
ملزم می کند از فضای گسترده دیپلماتیک به دلیل اعضای قابل توجه این سازمان برای 
توسعه روابط تجاری، سیاسی، نهادی و استراتژیک استفاده کنیم. این الزام نه تنها با ماهیت 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران در تضاد نیست، بلکه با نگاهی سریع و صریح به 

سند چشم انداز  بیست ساله می توان ضرورت دو چندان آن را احساس کرد.
 بنابراین باید واقع بینانه بپذیریم که این سازمان می تواند فراتر از پیگیری موضوعات 
و دغدغه های مشترک اعضا به شکل حضور حداکثری در موضع رأی گیری های دیگر 
سازمان های بین المللی همچون مجمع عمومی سازمان ملل، سازمان انرژی اتمی و ... در 
دو سطح به دستاورهای ملی و آرمان سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران کمک کند: 
1- بستری مناسب برای پیگیری منافع ملی کشور با محور دیپلماسی اقتصادی- سیاسی و 
عمومی باشد. 2-  با فشارهای هماهنگ و حساب شده¬ ای مسیر تعدیل ساختار نهادی، 
حقوقی و بوررکراتیک سازمان ملل به عنوان یکی از آرمان¬ های سیاست خارجی ایران که 

همواره به این ساختار معترض بوده، در پیش گرفت.
کارشناس ارشد روابط بین الملل

فرمانده نیروی انتظامی:

چالش خاصی در حوزه امنیتی نداریم
فرمانده نیروی انتظامی با بیان اینکه چالش خاصی در حوزه امنیت کشور وجود ندارد، 
گفت: آسیب های اجتماعی مهمترین دغدغه پلیس است و مردم باید هوشیاری خود را در 

برابر این گونه آسیب ها حفظ کنند.
 سردار حسین اشتری در حاشیه هشتمین مراسم نکوداشت اسوه های ایثار نیروی 
انتظامی در گفتگو با خبرنگار صدا و سیما، گفت: یکی از برنامه های ناجا زنده نگهداشتن یاد 
و خاطره شهدا و تجلیل و تکریم خانواده های آنهاست که در همین زمینه به همت معاونت 
نیروی انسانی و مرکز امور ایثارگران ناجا مراسم نکوداشت اسوه های ایثار و شهادت ناجا در 
استان های مختلف کشور برگزار شده است. وی افزود: این هشتمین مراسم نکوداشت اسوه 
های ایثار و شهادت ناجا است که به حمد الله در شهر شهید پرور اصفهان با حضور خانواده 
های معظم شهدای نیروی انتظامی خراسان رضوی و خانواده های شهدای پلیس اصفهان 
برگزار و یاد این شهیدان و ایثارگران زنده نگه داشته شد. این مقام ارشد نیروی انتظامی 
کشور در خصوص آثار برگزاری این گونه همایش ها گفت: زنده نگهداشتن یاد و خاطره 
شهیدان در فضای این نیرو باعث می شود که روحیه جهادی و ایثارگری در نیروی انتظامی 
ارتقاء یافته و نیروهای جوان پلیس، آمادگی بیشتری برای انجام ماموریت های خود پیدا 
کنند و از طرفی هم خانواده های آنان مورد تکریم قرار گیرند و احساس نکنند که فراموش 
شده اند. سردار اشتری در خصوص تعداد شهدا و جانبازان ناجا گفت: نیروی انتظامی بیش 
از 13 هزار شهید و بیش از 20 هزار جانباز دارد که بیش از 50 درصد آنها مربوط به دوران 
دفاع مقدس هستند و ما بقی آنها نیز طی انجام ماموریت های خود برای برقراری نظم و 
آرامش کشور به شهادت رسیدند. فرمانده ناجا در خصوص وضعیت امنیتی کشور گفت: 
بحمد الله با هماهنگی و همکاری خوبی که بین نیروی انتظامی، سپاه پاسداران، بسیج و 
دستگاه قضائی و امنیتی وجود دارد وضعیت امنیتی کشور چه در نقاط مرزی و چه در 
روستاها و شهرها و به طور کلی در تمام نقاط کشور مطلوب و خوب بوده و امیدواریم ان 
شاء الله روز به روز این روند ارتقاء پیدا کند. سردار اشتری با بیان اینکه چالش خاصی در 
حوزه امنیتی نداریم گفت: تنها دغدغه پلیس، در حوزه آسیب های اجتماعی است که به 
مردم و خانواده ها توصیه می کنیم  هوشیاری خود را حفظ کرده و در صورتی که به موارد 
مشکوکی برخورد کردند حتماً از طریق شماره تلفن های 110 و 197 پلیس را در جریان 

بگذارند تا ما بتوانیم به موقع حضور یافته و قبل از بروز هرگونه اتفاقی آن را خنثی کنیم.

آیت الله هاشمی:

سیاست نگذاشت 
از ذوق و قریحه ام استفاده کنم

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: به شعر علاقه داشتم و کم کم که وارد عالم 
سیاست شدم، نتوانستم از ذوق و قریحه ام استفاده کنم.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، پیش از ظهر دیروز در دیدار اعضای ستاد برگزاری کنگره 
روز شعر و ادب فارسی، مرحوم شهریار را محوری بسیار مناسب برای جمع شاعران معاصر 
ایران دانست و با یادآوری خاطرات شعرگویی و شعرنویسی خویش در زمان طلبگی، گفت: 
در مقطعی تمام کتاب الفیه ابن مالک را که دوره کامل نحو است، حفظ بودم که طی 
نامه ای به آیت  الله العظمی بروجردی، این کتاب را به همراه قرآن کریم و منطق تفتازانی 

امتحان دادم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با شرح کامل آن خاطره که منجر به جایزه نقدی 
آیت الله بروجردی و برقراری شهریه شد، گفت: به شعر علاقه داشتم و کم کم که وارد عالم 
سیاست شدم، نتوانستم از ذوق و قریحه ام استفاده نمایم که البته یک بار با شعر شهریار آن 
جوشش در من زنده شد که شعری با مطلع »ای صفای تو رهنمون هنر/ شعرهایت پر از 

طلا و گهر« سرودم و برای ایشان فرستادم.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، با یادآوری خاطراتی از دیدارهایش با مرحوم شهریار، گفت: 
از آذربایجان مردخیز، طبیعی است که شخصیتی چون شهریار برخیزد که بر قله شعر و 

ادب فارسی و ترکی می درخشد.
وی با اشاره به عشق شهریار به بسیجیان مخلص دفاع مقدس، گفت: توصیفات عاشقانه 
شهریار نسبت به بسیجیان را خودم در جنگ می دیدم که واقعاً عاشق اسلام، ایران، تشیّع 

و انقلاب بودند و مردانه می جنگیدند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله که »شهریار در تاریخ ایران 
جاودان است«، برگزاری کنگره روز شعر و ادب را کاری پسندیده خواند و گفت: باید از این 

سرمایه بی بدیل قوم ایرانی برای معرفی بیشتر صفات ایرانیان در دنیا استفاده کنیم.
در آغاز این دیدار، مهرعلی زاده، یکی از اعضای ستاد برگزاری کنگره و اصغر فردی، 
دبیر کنگره بزرگداشت استاد شهریار، ضمن ارائه گزارشی از برنامه ها و فعالیت های برگزاری 
کنگره، با یادآوری مشاعره شهریار و آیت الله هاشمی رفسنجانی به قرائت ابیاتی از آن اشعار 

متقابل پرداختند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصلاح طلبان جایگزینی 
برای روحانی ندارند

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب با تأکید بر اینکه حتی از طرف منتقدین آقای روحانی 
نیز عملکرد این دولت قابل قبول ارزیابی می شود، گفت: طرح اسامی مختلف برای نامزدی 
ریاست جمهوری، نشانه ظرفیت های موجود در اصلاح طلب ها است و به معنای مطرح 

کردن آلترناتیوهایی به جای آقای روحانی نیست.
فیض الله عرب سرخی در گفت و گو با جماران، با تأکید بر اینکه در جریان اصلاح 
طلبان بحث آلترناتیو مطرح نیست، تصریح کرد: هنوز در تشکیلات عمومی اصلاح طلبان 
هیچ تصمیمی در مورد آقای روحانی اتخاذ نشده است، اما ایشان تقریبا کاندیدایی است که 

کسی در موردش تردیدی ندارد. 
وی افزود: حتی کسانی که انتقاداتی هم به بعضی از کارهای ایشان دارند قبول کرده اند 

که آقای روحانی در مجموع عملکرد قابل دفاعی داشته است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: طرح آلترناتیو به معنای فرد جدید نیست؛ طرح 
ظرفیت هایی است که اصلاح طلبان دارند؛ یعنی در واقع با طرح عنوان شخصیت های 
اصلاح طلب که دارای زمینه های مردمی گسترده هستند، فقط خواسته اند به طرف مقابل 
بگویند که تنها کاندیدای با ظرفیت ما آقای روحانی نیست و خیلی افراد دیگر نیز هستند. 
وی ادامه داد: در حقیقت اصلاح طلبان برای ایجاد یک همگرایی عمومی از آقای روحانی 
حمایت کردند و باز هم حمایت می کنند؛ برای اینکه در جامعه فضا آرام شود و کاری 

صورت بگیرد و کشور بتواند از بن بست های موجود خارج شود. 
عرب سرخی بیان داشت: طرح اسامی مختلف برای نامزدی ریاست جهموری نشانه 
ظرفیت های موجود در اصلاح طلب ها است و به معنای مطرح کردن آلترناتیوهایی به 

جای آقای روحانی نیست. 
عرب سرخی تأکید کرد: گفته شده ما چهره هایی تا این حد دارای جایگاه مردمی داریم 
که اگر لازم شود مطرح خواهیم کرد؛ اما تا امروز حتی توسط کسانی که انتقاداتی به آقای 

روحانی دارند هیچ کسی به جای ایشان مطرح نشده است. 
وی بیان داشت: اگر مشکلی برای آقای روحانی پیش بیاید افراد با ظرفیت بالای 
اجتماعی فراوانی وجود دارند که می توانند به صحنه بیایند؛ اما هیچ کدام از اینها به معنای 

طرح آنها در مقابل آقای روحانی نیست. 
وی با اشاره به نتایج انتخابات ریاست جمهوری یازدهم و مجلس دهم، افزود: اگر شما 
نگاهی به دو انتخابات گذشته داشته باشید میزان پایگاه رأی اصلاح طلبان را می بینید و 
همان پایگاه رأی است که منشأ نگرانی نیروهای افراطی و تندرو شده است، آنها از همین 

پایگاه رأی می ترسند.
وی با اشاره به اینکه این پایگاه رأی حتی وقتی روی یک لیست کمتر شناخته شده 
اجتماع معطوف می شود باز هم شما رأی آن را می بینید؛ گفت: بنابر این آنها نگران این 
پایگاه رأی هستند، این پایگاه رأی وقتی لازم باشد به آقای روحانی رأی می دهد؛ وقتی هم 
لازم باشد به آقای خاتمی یا آقای هاشمی رأی می دهد. امروز تصمیم در مورد آقای روحانی 
است و نه فرد دیگر. ضمن اینکه کنار ایشان چهره های بسیار شناخته شده، با تجربه و با 

پایگاه اجتماعی گسترده وجود دارند که اگر لازم باشد مطرح می شوند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین در پاسخ به سؤالی در مورد تأثیر حاشیه هایی 
که سعی می شود در سال آخر دولت یازدهم برای این دولت به وجود بیاید در موفقیت 
روحانی در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده، گفت: این حاشیه ها تلاش هایی از جانب 
جناح افراطی است. طرح آلترناتیو که در حقیقت آلترناتیو نیست هم برای پاسخی به آن 

حاشیه ها است.

جعفرزاده ایمن آبادی:

مخالفان دولت می خواهند 
بین فریدون و مشایی تشابه سازی کنند

نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از نامه چند نماینده به رئیس 
جمهور در مورد ممانعت از ورود حسین فریدون به نهاد ریاست جمهوری گفت که مخالفان 

دولت به دنبال تشابه سازی بین فریدون و مشایی هستند.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی اظهار کرد: درخواست نمایندگان از رئیس جمهور در 
مورد آقای فریدون دخالت نابجا در امور قوای دیگر  است. اگر کسی تخلفی کرده سازوکار 
آن در قانون مشخص شده و حسب درخواست چند نفر نمی شود کسی را از حقوقی محروم 

کرد بدون اینکه هیچ گونه سندی وجود داشته باشد.
وی افزود: اگر آقای فریدون دچار تخلفی هم شده- که تا حالا چیزی ثابت نشده است 
– این درخواست معنا ندارد. اگر این افراد مستنداتی در مورد ایشان دارند به دستگاه قضایی 

و نهادهای بازرسی و نظارتی مراجعه کنند.
جعفرزاده با بیان اینکه مخالفان دولت به دنبال پروژه سازی تا زمان انتخابات ریاست 
جمهوری سال آینده هستند و می خواهند فضای رسانه ای را برای دولت مسموم نگه دارند 
گفت: این ها می خواهند بگویند در این دولت هم مشایی وجود دارد در حالی که مشایی 

یکی بود و دیگر هم وجود ندارد.
این نماینده مجلس ادامه داد:  روحانی مثل احمدی نژاد نیست که بخواهد خط 
قرمزهایی داشته باشد بلکه خط قرمزهای ایشان نظام و انقلاب است و من مطمئنم اگر 
خود رئیس جمهور به نتایجی برسد به دلیل اینکه حقوقدان خبره و متبحری است برخورد 

خواهد کرد؛ اما تا حالا کسی سندی در مورد آقای فریدون ارائه نکرده است.
وی اضافه کرد:  فرض کنید جایی آقای فریدون توصیه ای برای انتصاب کسی کرده 
است وقتی دخالت و فشاری در کار  نبوده ایرادش چیست؟  قطعا اگر اجباری در کار بود 

موضوع تفاوت می کرد.
جعفرزاده در پایان گفت: مخالفان دولت می خواهند بین فریدون و مشایی تشابه سازی 
کنند و بگویند در تمام دولت ها مشایی وجود دارد. آن ها تا انتخابات داستان های زیادی 

خواهند گفت.

سیدرضا اکرمی: 

روحانی قطعا در انتخابات 96 
کاندیدا می شود

 عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: روحانی قطعاً در انتخابات 9۶ کاندیدا می شود و 
گزینه های دیگر با کاندیداتوری وی منتفی می شوند.

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی عضو جامعه روحانیت مبارز، در پاسخ به سؤالی درباره 
اظهارات ناطق نوری که به اصلاح طلبان توصیه کرده به گزینه دیگری غیر از روحانی فکر 
کنند، گفت: در کشور ما روال بر این بوده که ریاست جمهوری ها 2 دوره ای باشد، آقای 
هاشمی، آقای خاتمی و احمدی نژاد 2 دوره ای بودند و ان شاءالله آقای روحانی هم 2 دوره ای 

خواهد شد.
وی در پاسخ به این سؤال چرا حجت الاسلام غرویان از رایزنی برخی شخصیت های 
مطرح با ظریف جهت کاندیداتوری در انتخابات 9۶ خبر داده است؟ تصریح کرد: آقای 
غرویان منظورشان این بود که اگر آقای روحانی کاندیدا نشوند به ایشان پیشنهاد شود، 
اما این طور نیست و آقای روحانی می آیند و گزینه  های دیگر با کاندیداتوری مجدد آقای 

روحانی منتفی خواهد شد.
حجت الاسلام اکرمی درباره تحلیل برخی افراد مبنی بر تک دوره ای شدن دولت روحانی، 

گفت: آرزو بر جوانان عیب نیست.

سرمقاله

رییس جمهوری اسلامی ایران شامگاه جمعه با نیکلاس 
مادورو رییس جمهوری ونزوئلا دیدار و گفت و گو کرد.

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی که برای 
شرکت در اجلاس سران جنبش عدم تعهد روز جمعه وارد 
جزیره مارگاریتا ونزوئلا شده است؛ در این دیدار با اشاره 

به روابط دوستانه ایران و ونزوئلا، آغاز ریاست کاراکاس بر 
جنبش عدم تعهد را تبریک گفت و تصریح کرد که تهران 
آماده است تجربیات 4 ساله ریاست خود بر این جنبش را در 

اختیار ونزوئلا قرار دهد.
دکتر روحانی با اشاره به تحولات مهم منطقه ای و بین 

المللی گفت: جنبش عدم تعهد می تواند نقش آفرینی بزرگ 
در جهان امروز باشد و اعضا باید با وحدت و همکاری متقابل، 

منافع جمعی خود را به پیش ببرند.
رییس جمهوری همچنین با اشاره به موضوع کاهش 
بین  اقتصاد  بر  آن  اثرات  و  نفت  بهای  مدت  طولانی 
المللی اظهارداشت: ثبات بازار، قیمت عادلانه و نیز سهم 
منصفانه تولید کنندگان نفت تضمین کننده منافع پایدار 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان انرژی است.
دکتر روحانی همچنین با ابراز علاقه مندی ایران برای 
همکاری در حوزه های مختلف اقتصادی و سرمایه گذاری 
با ونزوئلا، فعال شدن کمیسیون مشترک دو کشور را برای 

پیشبرد طرح ها و برنامه های پیش رو مثبت ارزیابی کرد.
رییس جمهوری ونزوئلا نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه 
کارکاس مصمم به توسعه همکاری ها با تهران در همه عرصه 
ها است، گفت: ایران و ونزوئلا فرصت های گسترده ای برای 
همکاری دارند و ما علاقه مند به سرمایه گذاری مشترک در 

حوزه های صنعتی، زیربنایی و انرژی هستیم.
فعال شدن کمیسیون مشترک  ادامه   »مادورو« در 
اقتصادی دو کشور را مورد تاکید قرار داد و گفت: این 
کمیسیون می تواند تحرکی در روابط تهران - کارکاس 

ایجاد کند.

وی به موضوع کاهش بهای نفت اشاره کرد و گفت: 
کشورهای تولید کننده نفت از کاهش بهای آن شدیدا متضرر 
شده اند و باید با وحدت، برای تثبت بهای نفت تلاش کنیم.

دکتر روحانی در دیدار رییس جمهور ونزوئلا:

جنبش غیر متعهدها می تواند در جهان امروز نقش آفرین باشد
اخبــار

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به نقش پذیری 
سپاه در عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب اسلامی 
گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تبعیت کامل از 
ولی فقیه امروز در عرصه های مختلف نیاز انقلاب اسلامی 
همچون تأمین امنیت پایدار، اقتصاد مقاومتی، محرومیت 
زدایی، فرهنگ، ارتقای وحدت ملی و تعمیق فرهنگ و 
باورهای اسلامی به ایفای نقش مؤثر پرداخته و در پذیرش 

نقش های جدید نیز پیشگام است.
روز  باقری  محمد حسین  پاسدار  سرلشکر  سردار   
گذشته در مجمع سراسری فرماندهان و مسئولین سپاه 
در تهران برگزار شد به تبیین اهمیت موضوع جهاد کبیر 
و نقش و رسالت سپاه در این عرصه پرداخت و گفت: در 
سالهای پس از پیروزی انقلاب اسلامی شاهد بکارگیری 
ترفندهای مختلف از سوی دشمن برای به زانو در آوردن 
ملت ایران بوده ایم که با ایثار و مجاهدت نیروهای مسلح 
کشورمان بویژه سپاه و نیز ایستادگی مردم بحمد الله امنیت 

غرور آفرینی در جای جای ایران اسلامی وجود دارد.
 باقری با اشاره به مصادیقی از ایفای نقش سپاه در 
تأمین امنیت و ارتقای توان بازدارندگی کشور گفت: در 
نیروی  غیور  رزمندگان  جانفشانی  با  کشور  شمالغرب 
این  جای  جای  همانند  پایداری  امنیت  سپاه  زمینی 
سرزمین اسلامی برقرار است؛ در خلیج فارس و تنگه هرمز 
دلاوری های پاسداران نیروی دریایی سپاه ناوهای آمریکایی 
را خاضع خود کرده و شناورهای تندرو سپاه لرزه بر اندام 

آنان انداخته اند.
وی افزود: اقتداری که امروز با توان نیروهای مسلح 
به ویژه سپاه پاسداران حاصل شده است تا حدود زیادی 
دشمن را از مواجهه مستقیم و کلاسیک با ما بر حذر داشته 
و در برآوردهای آنان هزینه جنگ بر فایده غلبه دارد که 
این از نتایج بازدارندگی دفاعی و اقتدار ما به شمار می رود.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه دشمن 
از طریق عملیات نرم، فعالیت روانی و فرهنگی درصدد 
تاثیرگذاری بر باور ملت ایران است اظهار کرد: دشمنان 
انقلاب اسلامی رویکرد عملیات تاثیر محور را با هدف 

تسخیر اذهان ملت دنبال می کنند تا سوالات اعزامی را در 
اذهان جایگزین روحیه انقلابی کنند.

وی نفوذ را راهبرد دشمن در مقابله با انقلاب اسلامی 
دانست و تصریح کرد: دشمن امروز سعی دارد در باور و 
ذهن مسئولان و مدیران ما نفوذ کند؛ در صورتی که بتواند 
در اذهان نخبگان تزلزل ایجاد کرده و رویکرد انقلابی آنها را 
دچار مخاطره کند توانسته است اهداف خود را محقق کند.

 باقری با تاکید بر اینکه از نگاه رهبر معظم انقلاب 
اسلامی جهاد کبیر باید سرلوحه اقدامات سپاه قرار گیرد 
گفت: در سالهای اخیر معظم له به مشخص بودن مرز 
خودی و دشمن، انقلابی بودن و ماندن و جهاد کبیر تاکید 
داشته اند که تمامی این موضوعات ابعاد مختلف یک 
موضوع است. وی از جهاد کبیر بعنوان امر الهی یاد کرد و 
افزود: این جهاد با استدلال آغاز و با مبارزه ادامه می یابد و 
در واقع به معنای استحکام بخشی قدرت درونی و انقلابی 
بودن است. رییس ستاد کل نیروهای مسلح پایبندی به 
مبانی، استقامت و عدم عقب نشینی در برابر مشکلات را 
از مبانی انقلابی گری توصیف و تصریح کرد: هدف گیری 
آرمانهای بلند انقلاب اسلامی، عدم روزمرگی، همت بلند 
برای دستیابی به اهداف و پایبندی به استقلال در تمامی 
عرصه ها بویژه عرصه فرهنگ از دیگر شاخصه های انقلابی 
گری بشمار می رود. وی افزود: همچنین درک برنامه 
دشمن و عدم تبعیت از وی و تقوای دینی و سیاسی از 

دیگر شاخص های انقلابی گری است.
 باقری در ادامه با برشمردن رسالت خطیر سپاه در 
عرصه جهاد کبیر از دشمن شناسی و شناخت دشمن 
انقلاب بعنوان یکی از این رسالت ها یاد کرد و گفت: امروز 
رژیم  است همچنین  انقلاب  بزرگترین دشمن  آمریکا 
غاصب صهیونیستی، انگلیس و دست نشاندگان منطقه ای 
همچون آل سعود دشمنان انقلاب بوده و در دشمنی خود 

از هیچ اقدامی فروگذار نمی کنند.
وی اشراف کامل بر نقشه ها و طرح های دشمن، پیش 
بینی اقدامات و مراقبت از غافلگیرشدن در برابر دشمن را 
مهم و حائز اهمیت برشمرد و تصریح کرد: دشمن گاهی 

اهداف خود را از طریق برخی که در ظاهر خود را در جبهه 
دولت معرفی می کنند دنبال می کند که برخورداری از 
بصیرت انقلابی و ارزیابی با شاخص های انقلابی راهکار 

شناخت دشمن است.
 باقری حرکت با اخلاص، پایبندی به اصول، تلاش برای 
استحکام بخشی درون نظام و تلاش برای استحکام بخشی 
درونی سپاه را از تکالیف بر عهده سپاه در عرصه جهاد کبیر 
دانست و خاطرنشان کرد: تلاش برای عمق بخشی خارجی 
انقلاب اسلامی نیز رسالت مهمی است که بحمد الله امروز 
رزمندگان نیروی قدس سپاه اقدامات گسترده و درخور 
توجهی را در راستای تقویت محور مقاومت و حمایت از 
مظلومین شکل داده اند. وی در ادامه با تأکید بر اینکه 
نیروهای مسلح ما انسان محور هستند گفت: از این رو می 
بایست در جذب، آموزش و بکارگیری جوانان مؤمن، پرشور 

و انقلابی حداکثر تلاش را بکار بست.
 باقری در ادامه با بیان اینکه تجربه برجام ثابت کرد 
که آمریکا قابل اعتماد نیست اظهار کرد: برداشت آمریکا از 
مذاکره این است که طرف مقابل از مواضع خود کوتاه بیاید 

که این موضوع قابل قبول و پذیرش نیست.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به نقش پذیری 
سپاه در عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب اسلامی 
گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تبعیت کامل از 
ولی فقیه امروز در عرصه های مختلف نیاز انقلاب اسلامی 
همچون تأمین امنیت پایدار، اقتصاد مقاومتی، محرومیت 
زدایی، فرهنگ، ارتقای وحدت ملی و تعمیق فرهنگ و 
باورهای اسلامی به ایفای نقش مؤثر پرداخته و در پذیرش 

نقش های جدید نیز پیشگام است.   
باقری در پایان با تأکید بر اینکه سپاه به عنوان قویترین 
نهاد پاسدار انقلاب همواره نیاز به ارتقای قدرت و توان دارد 
گفت: ارتقای توان موشکی، دریایی، زمینی، بسیج و توانایی 
هایی که در شکل دهی قدرت بازدارندگی کشور نقش دارد 
از جمله روندهایی است که تا به امروز با قوت پیش رفته 
و به یاری خداوند متعال همچنان ارتقای این روند ادامه 

می یابد. 

سرلشکر باقری:

آمریکا قابل اعتماد نیست

آیت الله صادق آملی لاریجانی یکی از 
آثار و برکات نگاه توحیدی را اقتدار توصیف 
و با بیان اینکه ما در مواجهه با جبهه استکبار 
باید منطق قرآنی را شناخته و عامل به آن 
باشیم زیرا سبب اقتدار و غلبه موحدین بر 
ارزش  پاسدار  سپاه،  است، گفت:  طاغوت 

های انقلاب است.
آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه 
قضاییه در بیست و دومین مجمع سراسری 
فرماندهان و مسئولین سپاه که صبح دیروز 
-شنبه- در تهران آغاز شد، به تبیین موضوع 
جهاد کبیر پرداخت و با بیان اینکه از منظر 
قرآن جهاد کبیر مضمونی فراتر از جهاد 
با شمشیر داشته و به معنای عدم تبعیت 
از کفار و طاغوت است. وی برخورداری از 
تمامی  کننده  دگرگون  را  توحیدی  نگاه 
شئون زندگی انسان برشمرد و اظهار کرد: 
نگاه  این  مقابل  در  استکبار  جبهه  امروز 

آمریکا مصداق کامل  قرار دارد؛  توحیدی 
جبهه استکبار بوده و ظلم خود را در سراسر 
جهان گسترانیده است. رییس قوه قضاییه 
خاطرنشان کرد: مشکل جبهه استکبار امروز، 
تنها حمایت از رژیم کودک کش و غاصب 
صهیونیستی و رژیم وهابی آل سعود نیست 
بلکه مشکل اصلی آنها فضای تجدد است که 
در آن متولد شده و تنفس می کنند. وی، 
فردگرایی لیبرالی، نسبیت گرایی اخلاقی، 
عقلانیت ابزاری گرا و مصرف گرایی را از 
آموزه های تجدد برشمرد و گفت: متاسفانه 
در مقطعی از زمان در کشور ما افکار تجدد 
ترویج شده و در برخی مجلات و کتب این 
افکار که تمام زوایای اعتقادی و ایمانی ما را 
هدف قرار داده اند دنبال می شد از این رو به 
انسان های دین مدار و موحدان لازم است 
که لایه های تجدد را به خوبی بشناسند. 
را  قرآن  منطق  لاریجانی  آملی  الله  آیت 

توحید، عبودیت حق و نقطه مقابل تجدد 
توصیف و تصریح کرد: از منظر قرآن کریم 
دو مقوله رجوع به حق و اجتناب از طاغوت 
همواره در کنار هم بکار گرفته می شوند؛ در 
زمان ما جبهه استکبار مصداق اتم طاغوت 
بوده و آمریکا با جنایاتی در اقصی نقاط عالم 
رقم می زند مصداق بارز آن بشمار می رود.

وی با تأکید بر اینکه براساس منطق 
قرآن موظفیم به طواغیت نه بگوییم گفت: 
معنای عدم تبعیت از کنار و استکبار عدم 
برقراری ارتباط و امنیت بلکه آنچه مهم است 
اینکه نماینده جمهوری اسلامی زمانی که 
پشت میز مذاکره قرار می گیرند نگاه انقلابی 
به موضوع داشته و براساس هویت دینی و 
الهی از کفر و طاغوت هراسی به خود راه 

ندهد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه اظهار کرد: 
با وجود آنکه مقام معظم رهبری )مدظله 

العالی( به کرات موضوع اقتصاد مقاومتی و 
تکیه به درون را مورد تاکید قرار می دهند 
اما متأسفانه برخی کلید مشکلات کشور را 
در در دستان طاغوت ها دیده و به آنها دل 
خوش کرده اند. وی رجوع به قرآن را حلال 
مشکلات تمامی عرصه ها توصیف و تصریح 
کرد: مسئولین ما باید نگاه توحیدی را در 
رسالت و مسئولیت خود بکار ببندند. آیت 
الله آملی لاریجانی یکی از آثار و برکات نگاه 
توحیدی را »اقتدار« توصیف و تصریح کرد: 
ما در مواجهه با جبهه استکبار باید منطق 
قرآنی را شناخته و عامل به آن باشیم انجام 
بر  موحدین  غلبه  و  اقتدار  فرامین سبب 
طاغوت است. رییس قوه قضاییه در پایان 
تاکید کرد: سپاه، پاسدار ارزشهای انقلاب 
است که برپایه مبانی قرآنی مهمترین ارزش 
انقلاب نگاه توحیدی است که باید با تمام 

وجود از آن حراست کنیم.

مجلس  امید  فراکسیون  رییس  نایب 
شورای اسلامی به گروه ها و جریان های 
 FATF موضوع در  کرد:  توصیه  سیاسی 
ملاحظات، مصالح و منافع ملی را درنظر 
داشته باشند و آن را سیاسی و جناحی نکنند.

محمدرضا تابش گفت: بحث و مناقشه 
ای که بر سر اجرای FATF در گرفته است، 
تبدیل به معضلی شده که برخی از جناح ها 
برای تضعیف دولت آن را بیان می کنند، در 
حالی که این موضوع سیاسی نیست و به 
 FATF :طور کامل تخصصی است. وی افزود
یا گروه اقدام مالی نهادی بین دولی است 
که وظیفه بررسی اقدامات در مبارزه با پول 
شویی را بر عهده دارد و نتیجه فعالیت های 

خود را با صدور بیانیه هایی اعلام می کند. 
عضو شورای پول و اعتبار ادامه داد: از سال 
2007 میلادی به دلیل تصویب نشدن قوانین 
مبارزه با پول شویی و تامین مالی تروریسم 
در ایران، این کشور به عنوان یک کشور با 
ریسک بالا در عرصه اقتصادی به دنیا معرفی 
شد و از سال 2009 اقدامات علیه ما تشدید 
شد. تابش افزود: آنها به سایر کشورها اعلام 
کردند به دلیل آن که ایران این الزامات جهانی 
را نپذیرفته است، روابط کارگزاری بانکی را 
با ایران قطع کنند که این مساله به اقتصاد 
کشور ضربه وارد می کند. تابش با بیان این که 
مجلس شورای اسلامی تشکیل شورای عالی 
مبارزه با پول شویی را در دستور کار خود 

داشت، گفت: این اقدامات بسیار مثبتی بود 
که باعث شد نهاد بین الدولی FATF اقدامات 
سخت گیرانه علیه ایران را کاهش دهد. وی 
تاکید کرد: شورای عالی مبارزه با پول شویی 
تعامل مثبتی با گروه اقدام مالی داشته است 
و فرصت 18 ماهه برای ایجاد تعهدات ایران 
گرفته است. وی خاطرنشان کرد: باید از این 
فرصت 18 ماهه حداکثر استفاده را کرد و 
مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 
طی برنامه های تدوین شده در داخل کشور 
مورد پیگیری قرار گیرد. تابش همچنین 
اظهار داشت: مرجع تصویب چنین مواردی 
که  است  ملی  امنیت  عالی  شورای  تنها 
باید مصوباتش به تایید رهبر معظم انقلاب 

اسلامی برسد. وی ادامه داد: اگر این موضوع 
خلاء و ضعفی دارد، مجلس شورای اسلامی 
باید ورود پیدا کند و دولت نیز در مقام اجرا 
با توجه به اختیاراتی که دارد باید تصمیمات 
مثبتی اتخاذ کند، وزات امور اقتصادی و 
دارایی و بانک مرکزی موظف هستند که 
در این زمینه اقداماتی را انجام دهند. وی 
تاکید کرد: گره زدن این مساله با برجام کار 
اشتباهی است، برجام مساله به طور کامل 
سیاسی بود، عرصه را برای تعاملات سیاسی و 
اقتصادی با دنیا باز کرد اما FATF خود دارای 
الزاماتی است که بر پایه تخصص، مسائل فنی 
و تکنیکی ما باید آن را به جلو ببریم بنابراین 

نباید آن را با برجام گره بزنیم.

رییس قوه قضاییه:

سپاه، پاسدار ارزش های انقلاب است

محمد رضا تابش:

جریان های سیاسی موضوع FATF را جناحی نکنند

یادداشت

خبـــر

حسن بهشتی پور *

جانشین فرمانده کل سپاه تاکید کرد: دشمنان در پی 
تغییر سبک زندگی، تغییر روحیه جهادی اسلامی و انقلابی 
ما هستند و این رویکرد ما را مجبور به پیروزی می کند و ما 

مجبوریم که استخوان های دشمنان را بشکنیم.
سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی در بیست و دومین 
مجمع سراسری فرماندهان و مسئولان سپاه پاسداران افزود: 
دشمنان در نفوذ خود تلاش می کنند عقلانیت معنوی و 
انقلابی را به عقلانیت محاسباتی و مادی تبدیل کنند تا 

جریان سازش در کشورمان برقرار شود.
وی گفت: در بعد فرهنگی آنها در پی محو فرهنگ اسلام 
تحت عنوان جهانی شدن هستند و می خواهند ارزشهای 

خود را جایگزین ارزشهای اسلامی کنند.
جانشین فرمانده سپاه پاسداران با اشاره به جریان سازی 
افزود: دشمنان تلاش می کنند هویت  انقلاب  دشمنان 
اسلامی جوانان را با هویت غربی مبتنی بر هرج و مرج و 
پریشانی تغییر دهند و این یک جنگ واقعی است، جنگی 

دارای برنامه، راهبرد و فرماندهی است.
سردار سلامی تاکید کرد: آنها به دنبال تغییر سبک 
زندگی، تغییر روحیه جهادی اسلامی و انقلابی ما هستند و 

این رویکرد ما را مجبور به پیروزی می کند و ما مجبوریم که 
استخوان های دشمنان را بشکنیم.

جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به پیروزی های جهان 
اسلام در دنیای امروز گفت: حقیقت بزرگی در عالم ظهور 
کرده و آن حاکمیت اسلام است و اکنون اسلام به عنوان 
قدرت بزرگی ظهور کرده است که یکی از اضلاع اصلی 

هندسه قدرت در جهان به شمار می رود.
وی تاکید کرد: دشمن در حال عقب نشینی در جهان 
اسلام است چرا که منطق آنان شکست خورده و اسلام بر 
پایه کرامت انسانی صفحات تاریک روح و جان بشر را روشن 
کرده است. سردار سلامی افزود: اسلام پرچمدار بیداری 
انسانی در سراسر جهان است که تمرکز و توان دشمن را 

به هم ریخته است.
وی گفت: انقلاب اسلامی اکنون به واقعیت انکار ناپذیر 
تبدیل شده و استکبار دریافته است که پیام انقلاب فراگیر 

شده و جغرافیا نمی شناسد.
جانشین فرمانده کل سپاه افزود: استکبار آرزوهای خویش 
را بر باد رفته می بیند و در این روند شکست خورده واکنش 
استکبار از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون جنگ بوده 

است جنگی وسیع و منحصر به فرد.
سردار سلامی گفت: ما در معرض یک نبرد بزرگ قرار 
گرفته ایم، با آن رشد یافتیم و در مسیر آن بوده ایم این 
جنگ همه جانبه است و استکبار با همه وجود تلاش داشته 
تا به ما ضربه بزند اما موفق نبوده و ما به تجربیات بزرگی 

دست یافته ایم.
وی افزود: این جنگ تمام عیار است، دشمن تلاش دارد با 
جنگ خود به تضعیف ملتها، دولتها و کشورها بر جهان اسلام 
سلطه پیدا کند و با ورود به قلب اسلام سلطه خود را بر آن 

تحکیم کند و بر آن حاکم شود.
جانشین فرمانده کل سپاه با تبیین فرمایشات مقام معظم 
رهبری درباره مفهوم جهاد اکبر گفت: ما در بیست و دومین 
اجلاس فرماندهان و مسئولان سپاه تلاش داریم به مفاهیم 
و ریشه های عمیق جهاد کبیر بر اساس توصیه های رهبر 
انقلاب بپردازیم که این مسئله به نوعی بازخوانی انقلاب 

اسلامی است.
سپاه  مسئولان  و  فرمانده  اجلاس  دومین  و  بیست 
پاسداران انقلاب اسلامی از صبح دیروز در محل ستاد کل 

سپاه آغاز شده و قرار است دو روز ادامه پیدا کند.

سردار سلامی:

مجبوریم استخوان های دشمنان را بشکنیم
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قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,926,000یکمثقالطلا

1,137,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,110,000سکهبهارآزادی

11,125,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,860,000سکهیکگرمی

بیمه عمر و رقابت ناسالم شرکت های بیمه 
بیمه عمر که از پرفروش ترین محصولات بیمه ای در جهان به شمار 
می رود، در حالی در بین ایرانی ها ناشناخته مانده است که شرکت های 
بیمه نیز با ارایه نرخ های غیرفنی، نگرانی هایی را برای تحقق تعهدات 

آتی خود ایجاد کرده اند. 
ارایه نرخ های غیرفنی شرکت های بیمه در سال های اخیر برای 
جذب مشتری به امری عادی تبدیل شده به گونه ای که تداوم این روند 
در بیمه های پرفروشی همچون شخص ثالث و در کنار افزایش نرخ 
سالانه دیه، آن را به یکی از رشته های زیانده در صنعت بیمه تبدیل 
کرده است.با این حال، این رقابت در میان رشته های کم رونقی مانند 
بیمه عمر نیز راه یافته است و شرکت های بیمه برای جذب مشتری نرخ 
سودهایی بالاتر از نرخ سودهای بانکی مطرح می کنند.این رقابت ناسالم، 
واکنش رئیس کل بیمه مرکزی را نیز به دنبال داشته است؛ عبدالناصر 
همتی با نسبت به تعهدات آتی شرکت های بیمه در زمینه بیمه عمر ابراز 
نگرانی کرد و گفت که بیمه مرکزی از طریق آیین نامه نسبت به کنترل 
این بازار اقدام می کند.وی به شرکت های بیمه هشدار داده است که 
اگر نرخ شکنی و ارائه نرخ های غیرفنی و رقابت های ناسالم در صنعت 
بیمه ادامه یابد، بیمه مرکزی و شورای عالی بیمه با اعلام کف نرخ ها به 
موضوع ورود پیدا خواهد کرد.دلیل نگرانی همتی در این رابطه را می 
توان در کاهش نرخ ذخیره بیمه ها نزد بیمه مرکزی جست وجو کرد 
زیرا در گذشته 50 درصد حق بیمه های عمر نزد بیمه مرکزی ذخیره 
می شد اما اکنون به 25 درصد کاهش یافته است.در همین رابطه شورای 
عالی بیمه مردادماه امسال حداکثر نرخ سود فنی بیمه های زندگی و 
مستمری با مدت حداکثر دو سال را 1۶ درصد تعیین کرد که »نرخ 
تضمینی« است و بیمه ها می توانند در قالب مشارکت در منافع، نرخ 

های خود را بالاتر ببرند.
استفاده از منابع بیمه عمر در رشته های دیگر 

هرچند بیمه های عمر سهم چندانی از صنعت بیمه کشور ندارد اما 
موکول شدن انجام تعهدات بیمه گر به سال های آینده، آن را به منبعی 
برای شرکت های بیمه تبدیل کرده است تا با دریافت حق بیمه در سال 
هایی متوالی )حداقل 10 سال( بخشی از هزینه های خود را از این طریق 
پوشش دهند.آنگونه که مسئولان بیمه مرکزی گفته اند، شرکت های 
بیمه هر زمان در پرداخت ها کم می آورند، از ذخایر بیمه عمر استفاده 
می کنند که در آینده می تواند برای شرکت های بیمه در انجام تعهداتی 

که به مردم می دهند، مشکل ساز شود.
ویژگی های بیمه عمر 

بیمه عمر یکی از انواع بیمه نامه هاست که با رویکرد سرمایه گذاری و 
تضمین آینده فرد بیمه شده و افراد تحت تکفل او صادر می شود و در 

طول قرارداد، فرد وجوهی را به شرکت بیمه می پردازد.
در این قرارداد خریدار بیمه، شخص و یا اشخاصی را به دلخواه خود به 
عنوان ذینفع بیمه انتخاب می کند. در واقع ذی نفع کسی است که بعد از 
خریدار بیمه از بیمه نامه عمر سود می برد و خریدار بیمه حتی می تواند 

سهم هر یک ذینفع ها را نیز به سلیقه خود تعیین کند. اگر فرد خریدار 
بیمه بعد از پایان دوره قرارداد در قید حیات باشد، شرکت بیمه حاصل 
سرمایه گذاری و سود توافق شده را به وی پرداخت می کند. اگر فرد 
در طول مدت قرارداد فوت کند، شرکت بیمه سرمایه فوت و سود توافق 
شده را تا زمان فوت به ذینفع های تعیین شده می پردازد. از سوی دیگر 
اگر فرد خریدار بیمه در پایان دوره در قید حیات باشد، می تواند به جای 
دریافت یک جای سرمایه، مشمول دریافت مستمری شود. به گزارش 
ایرنا، امروزه شرکت های بیمه در قالب بیمه عمر، بیمه نامه های متنوعی 
را طراحی کرده اند که از جمله می توان به بیمه مستمری زنان خانه دار 
اشاره کرد که در آن فرد در 10 سال مبلغی را به شرکت بیمه پرداخت 
کرده و می تواند با انقضای مدت یاد شده نسبت به دریافت مستمری از 
آن شرکت اقدام کند. همچنین برخی شرکت ها در کنار بیمه نامه عمر، 
پوشش های دیگری چون پوشش بیماری های خاص، پوشش از کار 
افتادگی، پوشش های حادثه، بیمه فوت طبیعی، بیمه فوت حادثه و بیمه 

آتش سوزی منازل مسکونی را به بیمه گذاران ارایه می کنند.
 بیمه عمر تخصصی می شود

تخصصی کردن رشته بیمه عمر در برخی شرکت های بیمه هدفی 
است که این روزها بیمه مرکزی با دو هدف آن را دنبال می کند: 
»جلوگیری از هزینه کرد درآمد ناشی از حق بیمه های عمر در رشته 
های دیگر و افزایش ضریب نفوذ بیمه در میان مردم.« از آنجا که بیمه 

مرکزی تلاش دارد امسال ضریب نفوذ بیمه را در کشور از مرز 2 درصد 
عبور دهد، توسعه رشته بیمه عمر را در دستور کار قرار داده است و از 
این رو تاسیس شرکت های تخصصی در این زمینه پیگیری می شود. در 
این زمینه به تازگی شرکت »بیمه زندگی خاورمیانه« مجوزهای لازم را 
از بیمه مرکزی گرفته است تا در زمینه عملیات بیمه ای در انواع رشته 

های بیمه زندگی و مستمری)عمر( فعالیت کند.
نظارت ها بر بیمه عمر شدت می گیرد

برای جلوگیری از ریسک های ناشی از بیمه زندگی بر شرکت های 
بیمه، رییس کل بیمه مرکزی بر تفکیک منابع و مصارف بیمه عمر و 
زندگی از غیرزندگی تاکید دارد.به گفته همتی، از این پس هیچ تقاضایی 
برای صدور مجوز بیمه های مختلط در بیمه مرکزی صادر نمی شود و 
شرکت ها باید حساب بیمه عمر خود را از دیگر رشته ها تفکیک کنند 
تا مشخص شود ذخایر بیمه عمر چگونه نگهداری می شود.رییس کل 
بیمه مرکزی تاکید کرد: به شرکت ها ابلاغ شده که تا پایان امسال باید 
حساب های بیمه عمر را شفاف کرده و آن را تفکیک شده از سایر حساب 
ها نگهداری کنند.به گفته وی، کنترل شرکت های بیمه آن هم در 
کشورهایی که بازارهای مالی آن رشد نکرده و اقتصاد رانتی دارد، بسیار 
با اهمیت است؛ یکی از راه ها، کنترل ذخایر بیمه های اتکایی اجباری 
و بیمه عمر است.در این رابطه »محمد حیدری« معاون فنی بیمه ایران 
نیز به ایرنا گفت که تاکید بیمه مرکزی برای تفکیک حساب بیمه های 

زندگی و غیر زندگی)life & Non life( از یکدیگر راهی برای جلوگیری 
از این تخلفات شرکت های بیمه است. وی درباره تخصصی شدن برخی 
شرکت های بیمه در حوزه بیمه عمر معتقد است: باید بپذیریم که 
شرکت های بیمه مانند یک فروشگاه بیمه ای هستند و با توجه به 
نیازهای متنوع مشتری به بیمه ها نمی توان گفت که امکان ارایه برخی 
محصولات را نداشته باشند.عضو هیات مدیره بیمه ایران اظهار داشت: 
اینکه حوزه بیمه زندگی اداره و حساب های آن از دیگر بیمه ها در هر 
شرکتی تفکیک شود، اقدام موثری است اما نمی توان برخی شرکت ها 
را ملزم کرد که فقط در حوزه بیمه عمر فعال باشند و محصولات دیگر 

به مشتری عرضه نکنند.
** سهم بیمه عمر از بازار ایران 

با گذشت بیش از چهار سده از پیدایش بیمه عمر در جهان و رونق 
فروش این بیمه نامه ها در کشورهای پیشرفته، این نوع بیمه نفوذ 
چندانی در میان خانواده های ایرانی ندارد.بیمه عمر نخستین بار در 
سال 1583 میلادی در انگلستان مرسوم و نخستین شرکت بیمه نیز در 
سال 17۶2 در این کشور پایه گذاری شد؛ این نوع بیمه در سال 1314 
خورشیدی با کمک نمایندگی یک شرکت بیمه خارجی به نام ویکتوریا 
به ایران راه یافت.نخستین بیمه نامه عمری که توسط این نمایندگی 
صادر شد، از نوع مختلط پس انداز و متعلق به یک تاجر تبریزی به نام 
جبار صالح نیا بود. سرمایه آن به مبلغ ۶00 لیره انگلیسی در انقضای 
مدت به بیمه گذار پرداخت شد. اکنون و با گذشت هشت دهه از ورود 
بیمه عمر به ایران، هنوز با این حال سهم بیمه عمر از پرتفوی بیمه ای 
کشور 12 درصد برآورد می شود که 70 درصد آن به بیمه عمر و پس 
انداز باز می گردد.براین اساس در مجموع هشت درصد از پرتفوی صنعت 
بیمه به »بیمه زندگی« با رویکرد پس انداز است که این میزان در مقایسه 
با منطقه منا )خاورمیانه و شمال آفریقا( که میانگین بیمه عمر آن 25 
درصد محاسبه می شود و نیز میانگین 55 درصد جهانی، بسیار پایین 
است.»فرزین حاجتی« مدیرکل امور فنی بیمه مرکزی، ناشناخته ماندن 
مزایای بیمه عمر را دلیل پایین بودن ضریب نفوذ آن در ایران دانست و 
به ایرنا گفت: برای رونق اقبال مردم به بیمه های زندگی اقداماتی انجام 
شده است که از جمله می توان به تصویب و به روز کردن مقررات مربوطه 
اشاره کرد.حاجتی افزود: کنترل و نظارت بر شرکت های بیمه در اجرای 
مقررات، تبلیغ و معرفی بیمه های عمر در رسانه ها و ایجاد زمینه لازم 
برای ارایه طرح های جدید بیمه های زندگی توسط شرکت های بیمه از 

دیگر اقدام هایی است که از در بیمه مرکزی پیگیری می شود.
مدیرکل امور فنی بیمه مرکزی با یادآوری اینکه بیمه های عمر در 
کشورهای پیشرفته نقش بالایی در جذب منابع مالی خرد مردم دارند، 
اظهار داشت: برای رشد آگاهی عمومی از مزایای این نوع بیمه، اقدامات 
تبلیغی چون تبلیغ رسانه ای، چاپ کتاب و مقالات متعدد در زمینه 
معرفی و مزایای بیمه های زندگی در دستور کار قرار گرفته است که در 

آینده نیز این مسیر تداوم می یابد.



نایب رئیس اتاق ایران  مطرح کرد:

الحاق به FATF گره گشای بخش خصوصی
 نایب رئیس اتاق بازرگانی،صنایع و معادن ایران گفت:برای پیوستن به عملیات پولی و مالی 
جهان راهی جز الحاق به FATF نداریم و الحاق به این کارگروه، گره گشای بخش خصوصی در 

تعامل با نظام مالی جهان است. 
پدرام سلطانی در خصوص انتقاداتی که به پذیرفتن مفاد FATF از سوی ایران می شود، گفت: 
با شفاف سازی که در مورد سوابق تصویب این موضوع در دولت و مجلس صورت گرفت، مشخص 
شد که مبارزه با پولشویی و تروریسم موضوع جدیدی نبوده و روند چندساله ای را در مجلس و 
شورای نگهبان طی کرده و در نهایت چهارچوب قانون مبارزه با پولشویی و حمایت از تروریسم 
بر مبنای اقتضائات ملی به تصویب مجلس رسید و دولت هم بر همین مبنا مذاکرات را جلو برد.

وی با بیان اینکه این قانون سیر طبیعی خود را در کشور طی کرده است، اظهار داشت: هر 
کسی که آشنایی مختصری با الزامات امروزی عملیات پولی و مالی با جهان و در سطح دنیا 

داشته باشد می داند که این قواعد و ضوابط الان به الزامات ارتباطات پولی و بانکی در دنیا تبدیل 
شده و عملا اگر کشوری این الزامات را نپذیرد، برای خودش فعالیت را سخت و محدود می کند.

نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران با تاکید بر اینکه پس از امضای برجام باید از 
نتایج آن استفاده کنیم، افزود: اینکه برای یک کار کوچک، کار بزرگی را مخدوش کنیم منطبق 
با عقل و منطق نیست و برای پیوستن به عملیات پولی و مالی در جهان، راهی جز پذیرش مفاد 
FATF نداریم. سلطانی با اعلام اینکه قانون مبارزه با پولشویی و تروریسم چهارچوب عقلی و 
منطقی در مجلس داشته و به تصویب هم رسیده است، گفت: پذیرش FATF الزامات بین الملی 
دارد و همه کشورها به غیر از تعدادی استثناء این را پذیرفتند.البته ملاحظات مربوط به منافع ملی 

نیز باید قطعا در این الحاق مورد توجه قرار بگیرد.
وی با اشاره به اینکه در دهه های گذشته چندین بار در پذیرش قواعد جهانی شدن تاخیر 

داشتیم و از این موضوع لطمه دیدیم، افزود:دیگر نباید از این سوراخ دوباره گزیده شویم چرا که 
موضوع الحاق ایران به سازمان تجارت جهانی هم اگر زودتر از سوی ایران پذیرفته می شد الان 

خیلی قدرتمندانه تر در این سازمان عضو بودیم و بیشتر از منافع خود دفاع می کردیم.
نایب رئیس اتاق ایران ادامه داد: اما الان تبدیل به بزرگترین اقتصاد خارج از سازمان تجارت 
جهانی شده ایم و چشم انداز مشخصی از پیوستن به این سازمان نداریم. بنابراین اینکه جلوی 
پدیده های جهانی ایستاده و با بدبینی به آن نگاه می کنیم و بعد در شرایط ناگزیر و ناچار به آن می 
پیوندیم کار اشتباهی است. سلطانی با اشاره به اینکه ما در بخش خصوصی معتقدیم که مجلس و 
شورای نگهبان با تایید این قانون و دولت با پذیرش این موضوع به الزامات درونی آن درست عمل 
کرده است، گفت: بخش خصوصی از این قانون حمایت کرده و معتقد است که برای پیوستن به 

معادلات جهانی باید آن را اجرایی کنیم.
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چرا سکوی استقلالی ها در شهرآورد 83 
خالی ماند؟

رقابت سنتی شماره 83 بین تیم های استقلال و پرسپولیس درحالی برگزار شد که تعداد 
قابل توجهی از سکوهای جایگاه استقلالی ها خالی از تماشاگر بود. این مهم از نکات جالب 

توجه این دیدار بود که تاکنون هیچ دلیل رسمی برای آن اعلام نشده است.
 شهرآورد 83 پایتخت با تساوی بدون گل به پایان رسید، ولی هم چنان یک سوال 
قابل توجه درباره این بازی باقی مانده است و آن هم اینکه چرا حدود ۶ جایگاه متعلق به 
هواداران استقلال خالی از تماشاگر بود. سوالی که با طرح فرضیه های احتمالی مختلف 

درصدد پاسخ به آن هستیم.
فرض اول

هواداران استقلال بلیت نخریدند یا اینکه بلیت خریده بودند ولی جمع قابل توجهی از آنها 
به یکباره قید حضور در ورزشگاه آزادی را زدند.

تقویت فرضیه: هواداران استقلال به دلیل نتایج ضعیف اخیر این تیم، علاقه ای نداشتند به 
ورزشگاه بیایند چراکه نگران بودند نتیجه بازی به ضررشان تمام شود.

تضعیف فرضیه: داربی همیشه حساسیت دارد و هواداران دو تیم در بدترین شرایط 
هم در استادیوم حاضر می شوند. این مسئله در تاریخچه داربی ها قابل مشاهده است. از 
سویی تعداد سکوهای خالی مربوط به استقلالی ها خیلی بیشتر از حد انتظار بوده است. 
از طرفی به سختی می توان باور کرد بخشی از استقلالی ها بلیت خریده باشند ولی به 

استادیوم نیامدند.
فرض دوم

سازمان لیگ و سایت خریداری بلیط با اشتباهات سیستمی روبه رو شده بوده و اشتباها 
اعلام شده که بلیط ها تمام شده است. از طرفی بر اساس اعلام بلندگوی استادیوم آزادی 
75 هزار هوادار این بازی را از نزدیک تماشا کردند و این درحالی است که گفته می شد 80 
هزار تماشاگر می توانند بازی را از نزدیک تماشا کنند و به نظر می رسد 5 هزار جای خالی 
متعلق به استقلالی ها بوده باشد و همه این ها درحالی است که اکثر سایت های خبری چند 

روز قبل از داربی اعلام کرده بودند بلیت داربی 83 به پایان رسیده است.
تقویت فرضیه: تصور کنید که چیزی حدود 70 هزار بلیت فروخته شده ولی سیستم در 
محاسبه جایگاه ها دچار اشکال شده و نتوانسته به صورت دقیق تعداد جایگاه ها را پیش 
بینی کند و بر اساس آن بلیت فروشی کند. از طرفی این مسئله هم محتمل است که 

اشتباها سکوهایی که بلیط فروشی نشده اند در جایگاه های استقلالی واقع شده  باشند.
تضعیف فرضیه: به نظر بعید است که اخلال سیستمی در سایت فروش بلیت ایجاد شده 
باشد، چون این سامانه مدت زیادی است فعالیت می کند و از طرفی سازمان لیگ فرض 
مذکور را تایید نکرده است. همچنین بسیار دور از ذهن است که سازمان لیگ به عنوان 
یکی از متولیان امر فوتبال ایران، بخواهد به صورت رنگی به داربی نگاه کند و جانبداری 

از یک تیم را داشته باشد.
فرض سوم

بخشی از هواداران پرسپولیس بعد از اینکه با پر شدن جایگاه های مربوط به خودشان روبه 
رو شده اند، با امید به اینکه در صورت خرید بلیت جایگاه های استقلالی، می توانند سکوهای 
بیشتری را از آن خود کنند، اقدام به خرید بلیت سکوهای استقلالی  کرده اند. با این حال 
آنها بعد از ورود به ورزشگاه ازادی به سمت سکوهای تیم پرسپولیس هدایت شدند و آنچه 

که مدنظر آنها بود رخ نداد تا جایگاه های استقلالی خالی بماند.
تقویت فرضیه: پیش تر دیده شده که هواداران یک تیم به امید قرار دادن مسئولان 
برگزاری بازی در عمل انجام شده، اقدام به خرید بلیت بیشتر یا حضور بیشتر داشته اند. این 

امر در برخی بازی های تراکتورسازی در تهران مشاهده شده است.
تضعیف فرضیه: مستندی در رابطه با اینکه پرسپولیسی ها در صفحات مجازی و هواداری 

یکدیگر را به خرید بلیت جایگاه های استقلال تشویق کرده باشند وجود ندارد.
فرض چهارم

قرار شده که 70 هزار بلیت فروخته شود اما نفروختن 5 هزار بلیت به گونه ای برنامه ریزی 
شده که برایش جایگاه تعیین نشده و در این میان و بر اساس اولویت پرسپولیسی های 
بیشتری نسبت به استقلالی ها اقدام به خرید بلیت کرده اند و در نهایت 5 هزار بلیتی که قرار 
بوده فروخته نشود از جایگاه استقلالی ها فروش نرفته و عملا کاهش فروش بلیت داربی 
برای حفظ امنیت ورزشگاه، متوجه استقلالی ها شده است، چرا که آنها رغبت کمتری 
برای رفتن به استادیوم داشته اند و در عوض پرسپولیسی های بیشتری توانسته اند در میان 

دارندگان 70 هزار بلیتی قرار بگیرند که می توانستند به آزادی بروند.
تقویت فرضیه: نتایج نامطلوب استقلال در آغاز لیگ و دلخوری هواداران از نتیجه 
داربی 82 شرایطی را رقم زده که استقلالی ها علاقه ای برای خرید بلیت و رفتن به آزادی 

نداشته اند.
تضعیف فرضیه: آیا واقعا سازمان لیگ برنامه مشخصی برای جایگاه هایی که قرار بوده به 
فروش نرود، نداشته  و به صورت کلی قرار بوده 5 هزار بلیت به فروشنرود. آن هم بدون 

اینکه بدانند برای کدام جایگاه است؟
به گزارش ایسنا،  خالی ماندن بخش قابل توجهی از سکوهای استقلالی مسئله مهمی 
است که باید پاسخی برای آن پیدا کرد. شاید بهتر باشد سازمان لیگ فوتبال ایران نسبت 

به این مسئله بررسی ای انجام داده و نتیجه را به اطلاع هواداران فوتبال برساند.

شش بازی و تنها چهار گل زده؛

کجای کار برانکو غلط بوده است؟

درحالی که شش بازی از لیگ می گذرد پرسپولیس تنها 4 گل زده و مثل نیم فصل دوم 
سال قبل موقعیت گل خلق نمی کند. پرسش این است که کجای کار غلط بوده که فعلا 

این تیم تیغ برنده ای ندارد؟
 این یک واقعیت است که در شش هفته گذشته پرسپولیس نشانی از آن پرسپولیس 
رویایی آخر فصل سال قبل ندارد و تاکنون ضعف در گلزنی و سنگینی حرکت و البته 

ضعف روی نیمکت برای تعویض را هم نشان داده است.
در واقع شاید کوتاه آمدن های برانکو مقابل فشارهای جانبی برای بازگرداندن طارمی و 
رضائیان  آن هم در روزهایی که طارمی مدام فرصت از دست می دهد و ساسان انصاری 
که به دلیل بازگشت طارمی از تیم رفت تاکنون 4 امتیاز در دو بازی برای فولاد به دست 

آورده تنها یکی از دلایل افت پرسپولیس نسبت به خودش باشد.
تیم برانکو که هجومی بود و مثل آب خوردن گل می زد حالا در شش هفته تنها چهار 
گل به ثمر رسانده که این آمار اصلا خوب نیست و اگر تصحیح نشود به قهرمانی منجر 
نخواهد شد. برانکو باید ببیند چه اتفاقی رخ داده که پرسپولیسی که چهار تا چهار تا گل می 
زد امروز به جایی رسیده که نه در یک بازی که در شش بازی می تواند تنها چهار گل بزند 
که این عیب است و اشکال دارد. پرسپولیس البته در خط دفاعی شرایط بهتری پیدا کرده 
و تنها یک گل دریافت کرده که اتفاق بسیار خوبی محسوب می شود اما در خط حمله 
به شدت ضعیف شده است. شاید دلیل این اتفاق بازگرداندن طارمی باشد به نوک حمله 
پرسپولیس چرا که او ماه ها تمرین نکرد و با پرسپولیس به اردو نرفت و یک رفت و برگشت 

زشت و محقر هم به ترکیه داشت تا اعتماد به نفسش دچار مشکل شود.
به هر حال باید تاکید کرد که حتی به میدان رفتن طارمی نا آماده هم تقصیر سرمربی 
است. تقصیر سرمربی است که ساسان انصاری را با آن آمادگی از ترکیب خارج می کند اما 
خارجی ها را نگه می دارد در حالیکه آنها هرگز تاثیرگذاری ساسان انصاری را نه داشته و 
نه دارند. نتیجه اشتباه های برانکو در انتخاب خارجی ها و اشتباه در بازگرداندن و به میدان 
فرستادن طارمی و شاید بیشتر به دفاع فکر کردن همین است که امروز شده است، یعنی 
سخت گل زدن و سخت راه افتادن. البته همه بار کمتر گل زدن پرسپولیس را هرگز نباید 
تنها به طارمی و عدم آمادگی او مرتبط کرد چرا که پرسپولیس مثل سال قبل موقعیت 

گل هم خلق نمی کند و در این مسیر اشکالاتی دارد که برانکو باید دلیل آن را پیدا کند.
پرسپولیس انگار گرسنه نیست، مثل سال قبل دونده و جنگجو نیست و دلیلش را فقط 
باید آقای سرمربی پیدا کند که چرا آن گرسنگی از بین رفته و پرسپولیس دیگر هر سه 

دقیقه یک بار به موقعیت گل نمی رسد؟  

راه اندازی بوکس بانوان

 »بله« وزارت ورزش به خارج
 و »نه« به داخل!

درحالی که وزیر ورزش در دیدار با رئیس جهانی با راه اندازی بوکس بانوان در ایران 
موافقت کرده بود اما این وزارتخانه هنوز به داخلی ها پاسخ مثبت نداده تا فدراسیون 

به فکر راه حل دیگری باشد.
شاید بتوان رشته بوکس را یکی از پر فراز و نشیب ترین رشته های ورزشی کشور 
دانست. رشته ای که با بی مهری هایی مواجه شد، به تعطیلی هم رسید اما در ادامه با 

درایت مسئولان دیر یا زود آغاز به کار کرد.
بدون شک تلاش های رئیس کهنه کار این فدراسیون احمد ناطق نوری در راه 
اندازی مجدد بوکس و پابرجا نگه داشتن آن غیرقابل چشم پوشی است. ناطق نوری 
که حتی بی مهری های صدا و سیما در پخش تلویزیونی رقابتهای بوکس را نوعی 
لجبازی از آنها می داند حالا از مدتها قبل به دنبال راه اندازی بوکس بانوان در کشور 

است.
 مطالبه ای که البته با تعدد درخواست بانوان علاقه مند به این رشته صورت می 
گیرد و در سفر اخیر رئیس فدراسیون جهانی بوکس به ایران نیز یکی از اصلی ترین 

موضوعات مطرح شده میان »ووی« چینی و فدراسیون بوکس ایران بود.
درست همانجا که »وو« در دیدارش با محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان می 
گوید لطفا بوکس بانوان در ایران را راه بیاندازید وزیر ورزش می پذیرد. این موافقت 
ضمنی گودرزی مسئولان فدراسیون بوکس را امیدوار می کند که بزودی از معاونت 
امور بانوان مجوز راه اندازی این رشته در بخش زنان را هم دریافت کنند. اما درخواست 

فدراسیون بوکس همچنان بی پاسخ مانده است.
علت چه می تواند باشد؟ آیا موافقت گودرزی با راه اندازی بوکس بانوان صوری بود و 
وی تنها به این علت که به مهمان رده بالای خارجی اش نه نگفته باشد با این پیشنهاد 
موافقت کرده است؟ آیا راه اندازی بوکس بانوان خطرساز است؟ پس چرا ورزش ایران 
در دیگر رشته های رزمی نماینده بانو دارد و اتفاقا خوش هم می درخشند. مگر در 
همین المپیک ریو نخستین مدال تاریخ ورزش بانوان در یک رشته رزمی کسب نشد؟

علی دانشمندفر دبیر فدراسیون بوکس در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص اقدامات 
فدراسیون برای راه اندازی بوکس بانوان گفت: برای اینکه یک رشته ای در فدراسیون 
فعال شود احتیاج به روندی دارد که خوشبختانه این روند در فدراسیون بوکس طی 

شد. ما موافقت وزیر ورزش و جوانان را هم گرفتیم. 
»وو« رییس فدراسیون جهانی بوکس در دیدار با گودرزی از او خواست تا بوکس 
بانوان در ایران راه اندازی شود و وزیر محترم ورزش هم گفتند اگر زمینه فعالیت در 

این رشته فراهم باشد آن را راه اندازی کنیم.
معاونت بانوان وزارت ورزش و جوانان پاسخی نمی دهد

دانشمندفر در پاسخ به این سوال که پس از موافقت گودرزی برای راه اندازی بوکس 
بانوان چه کردید؟ گفت: با خانم شهریان معاونت امور بانوان وزارتخانه مکاتبه کردیم. 

رونوشتی نیز به دکتر سجادی و آقای گواری زدیم.
 اهمیت موضوع زیاد است این رشته در بخش بانوان پتانسیل زیادی دارد و خیلی 
از بانوان علاقه مند به بوکس به هیاتهای استانی و فدراسیون مراجعه می کنند و مدام 
پیگیر موضوع هستند. اما نمی دانم چرا کار روی هوا مانده است. در سیستم مکاتبات 
اداری نامه از سوی معاونت امور بانوان دریافت شده اما هنوز که هنوز است پاسخی 

به آن داده نشده است.
وی افزود: درحالی که رشته های رزمی در بخش بانوان خوش رنگ ترین مدالها 
را کسب می کنند اما اثری از حمایت از بوکس بانوان نیست. اهمیت ورزش بانوان 
در حدی است که چه در المپیک و چه پارالمپیک شاهد درخشش بانوان ورزشکار 

هستیم.
وی در پاسخ به این سوال که شاید علت مخالفت ها خطرپذیر بودن رشته بوکس 
برای بانوان است گفت:این ایده منطقی نیست. آسیب پذیری جزوی از ورزش است 
و در رشته های توپ و توری هم آسیب پذیری داریم اما دنیا روی بخش رزمی بانوان 

حساب ویژه ای باز کرده است.
شهرداری تهران جور وزارت ورزش و جونان را کشید

راهکار چیست؟  اید  نکرده  از وزارت ورزش و جوانان دریافت  پاسخی  حالا که 
دانشمندفر این طور به این سوال پاسخ داد: از طریق آقای رضایی رئیس سازمان 
ورزش شهرداری تهران که بیشترین مساعدتها را با ما داشته اند قول گرفته ایم تا 
بوکس بانوان را در این نهاد ورزشی که هم مستقل است و هم بودجه اش از بودجه 
وزارت ورزش و جوانان بیشتر است راه بیاندازیم. شاید از این طریق وزارت ورزش و 

جوانان هم متمایل به راه اندازی بوکس در بخش بانوان شود.
وی ادامه داد: فکر می کنم باید بنیان کار را از جایی شروع کنیم و بعد نتیجه به 
جامعه ورزش کشور نشان می دهد که این بخش نه تنها آسیب پذیر نبوده بلکه 
ثمربخش نیز بوده است. قطعا اوایل کار با سختی مواجه هستیم اما در ادامه این رشته 

ورشی در بخش بانوان نیز راه خود را پیدا خواهد کرد.

دلزدگی از این دربی بی ریخت

با فوتبال اقتصادی برانکو؛ روح منصوریان تازه شد
وقتی دربی که حساس ترین و گل سرسبد فوتبال این قدر کرخت به 
نمایش در می آید نوشتن از آن هم سخت است. البته نه اینکه حرفی 
برای گفتن نباشد. نه اینکه انتقادی نباشد و یا تعریفی نباشد اما جذابیتی 
در کار نیست. هر دربی واقعا یک تجربه ای جدید است. این دربی به ما 
یک درس داد و اینکه حتی اگر به تیمت اطمینان داری یا از آن قطع 

امید کرده ای خیالهای باطل به سرت نزند. 
دربی خوبی ندیدیم. لذتی در این بازی نبود. شاید برای استقلال و 
منصوریان از لحاظ استراتژی با توجه به شرایط جدولی اش این یک 
امتیاز خیلی ارزش داشت و نوع بازی استقلال نشان می داد که می 
خواهد نبازد و از این وضعیتی که دارد بیشتر از این به زمین سُر نخورد 
اما فوتبالی که در زمین پیاده شد هیچ نشانی از فوتبال مدرن و متفاوت 

نداشت. 
بازی کسل  بارها  در خلوت خود  قطعا شب گذشته  برانکو هم 
شاگردانش را در ذهنش مرور کرده است. پرسپولیس را چه شده بود 
شاید تا زمانی که برانکو در موردش صحبت کند به حالت یک راز بماند. 

بازی بی کیفت و البته شاید گاهی هم هیجانات کاذب. 
** مصدومیت امیری فدای یک تار موی تیم ملی

همان طور که خود برانکو گفته بود، نبود وحید امیری فقدان بزرگی 
برای پرسپولیس بود. قطع به یقین اگر وحید امیری در بازی روز گذشته 
میدان دار بود منصوریان در نشست خبری این قدر با اطمینان از این 
صحبت نمی کرد که می توانسته در همان نیمه اول کار پرسپولیس 
را تمام کند و دست پرسپولیس به آنها نرسد. اینکه باشگاه ها باید در 
خدمت تیم ملی باشند و صدای کسی هم در نیاید شاید مثل این باشد 
که اول مرغ بوده یا تخم مرغ. اگر قرار باشد تیم ملی به بازیکنانش آسیب 
بزند آیا سرمربیان تیم های باشگاهی حقی برای اعتراض ندارند؟ شاید 
هیچ وقت نمی توان به این سوال جوابی داد و کسی نداند باید منفعت 
تیم ملی را بگوید یا به ضرر باشگاهی صحبت کند که پول این بازیکنان 
را می دهد. هر چند معتقد هستیم که وحید امیری شاید اگر با تجربه 
تر بود در بازی تیم ملی مقابل چین وقتی مصدوم شد همان موقع به 
کی روش می توانست این مصدومیت را اعلام کند و شاید اگر زودتر از 

بازی خارج می شد می توانست دیروز کمک دست برانکو شود. 
** رضاییان تنبیه شد اما چه حاصل برای پرسپولیس؟

شاید خیلی از طرفداران پرسپولیس روز گذشته حرص خوردند که 
چرا برانکو از رامین رضاییان استفاده نمی کند؟ شاید حتی با دیدن 
قیافه مغموم و شاید عصبانی رضاییان در دقایق پایانی بازی بیش از 
پیش برانکو را ملامت کردند اما واقعا برانکو دیروز کار بدی کرد؟ رامین 
رضاییان و مهدی طارمی پیش از فصل با یک تصمیم اشتباه کمر 
پرسپولیس را شکستند. چرا می گوییم شکستند چون در دربی این 
ضربه ای که آنها با جوانی شان به سرخپوشان زدند بهتر دیده شد. 
نه این طارمی، طارمی فصل قبل است و نه این رضاییان مرد جنگنده 
فصل قبل. در واقع این دو با یک حرکت غلط هم خودشان را از آمادگی 
دور کردند هم دست برانکو را در حنا گذاشتند. این وسط چوبش را تیم 

می خورد و بس. روز گذشته در تفکرات هواداران و شاید خیلی از اهالی 
فوتبال این می گذست که رضاییان باید در میدان باشد اما برانکو نشان 
داد عقایدش برایش مهمتر از این تفکرات است. اما یک سوالی باقی می 
ماند. مرد کروات سرخپوشان می گوید حاضر نیست دست به ترکیب 
تیم برنده اش بزند اما آیا پرسپولیس دو هفته است نتیجه می گیرد؟ آیا 
زمان این نرسیده که به این ترکیب دست زده شود؟ پایان تنبیه رضاییان 
چه وقت است؟ آیا برانکو می خواهد تا پایان فصل این رفتار را با رامین 
ادامه دهد؟ اگر این طور باشد باید این سوال را از باشگاه پرسید که چرا 
با جدایی ساسان انصاری که دو هفته است برای فولاد گلزنی می کند 
موافقت شده است؟ آیا ساسان انصاری روز گذشته نمی توانست مرد 

گره گشای برانکو باشد؟
** برانکو و فوتبال اقتصادی

این پرسپولیس که دیروز انگار تازه بازی اش به چشم آمد آن تیمی 
نیست که سال قبل جان حریف را می گرفت. این تیم تیز نیست و 
چاقویش پرسپولیس برنده نیست. اینکه در سر برانکو چه می گذرد 
را باید در آینده دید اما بردهای این فصل سرخپوشان و فوتبال روز 
گذشته نشان می دهد برانکو تفکراتش را تغییر داده است. در فصلی که 
پرسپولیس توانسته بعد از سال های سال دروازه بان مطمئنی جذب 
کند بازی رو به جلوی فصل قبل خود را از ویژگی هایش حذف کرده 
است. برانکو به دنبال مدیریت کردن بازی ها و سپس جمع آوری 
امتیاز است. روز گذشته پرسپولیس هر گاه اراده کرد توانست خط دفاع 
استقلال را بهم بریزد اما گویی به بازیکنان پرسپولیس گفته می شد 
بعداز هر حمله توقف کنند و انگار وزنه ای به پای بازیکنان باشد دنبال 
توپ ریختن به دروازه حریف نبودند. دربی 82 از این نظر توانست پرچم 

پرسپولیس را بالا ببرد که بازیکنان این تیم سیراب شدنی نبودند اما 
عصر جمعه انگار به پای سرخپوشان وزنه بسته بودند. 

** منصوریان جان تازه ای گرفت
اما استقلال؛ تیمی که حسابی هوادارانش را مایوس کرده است. 
منصوریان با سروصدای زیادی به استقلال آمد. مردی که در اولین 
نشست خبری خود بی پروا سخن گفت و فکر فردا را نکرد. با منصوریان 
و عملکردش حرفهای زیادی داریم. با منصوریانی که شاید گاهی 
خودش هم نمی داند چه می خواهد و چه نمیخواهد. شاید خودش هم 

در شوک است. شاید تصور او این چیزی که اکنون هست نبود. 
استقلال و امتیاز 4! استقلال و رده 15 جدول! نه حتی بدبین ترین 
هواداران استقلال هم نمی توانستند بعد از رفتن پرویز مظلومی از جمع 

آبی پوشان این نتیجه و این جایگاه را برای خود متصور شوند.
استقلال در نقل و انتقالات دلها را برد. هوادارانش را به اوج رساند. تب 
و تاب رسیدن به دربی بابت جبران دربی 82 و وعده های منصوریانی 
که با سری پر باد قدم به استقلال گذاشت همه و هم دست به دست 
هم داد تا استقلال جان تازه ای بگیرد اما منصوریان شروع ناامید کننده 
ای داشت. او در نشست خبری تاکید کرد که از نتیجه بازی راضی 
نیست. نمی دانیم باید این صحبت را به پای غلو او بگذاریم یا به پای دید 
متفاوتش از خودش. آری ما توقع خیلی بالاتری از استقلال و منصوریان 

داشته ایم و داریم اما واقع بین هم هستیم. 
استقلال در ۶ هفته گذشته لیگ تمام تمرکز خود را روی جناح 
راست خود گذاشته است. این که در سر کادرفنی استقلال چه می 
گذرد هنوز نتوانسته ایم آن را کشف کنیم؟ اینکه در تمرینات استقلال 

چه گذشته و می گذرد هم منصوریان باید پاسخ دهد. 

استقلال لیست بلند بالایی از بازیکنان را دارد اما چه بر سر برخی 
آمده را نمی دانیم. راستی جای بهترین خرید آبی ها در دربی کجا 

بود؟ روی نیمکت؟ 
دلیل اینکه یعقوب کریمی، نورافکن و زکی پور بیرون می مانند 
چیست؟ آیا برای این نفرات هزینه نشده است؟ آیا این هزینه ها شده 
این نفرات روی سکوها باشند یا از روی نیمکت بازی ها را دنبال کنند؟ 
چه کسی به منصوریان این مشاوره را می دهد که کاری به سمت چپ 
تیمش نداشته باشد؟ شاید اگر استقلال در این بخش هم فکری به حال 

خود کرده بود می توانست پرسپولیس را شکست دهد. 
استقلال در دربی 83 با وجودی که بازی چشم نوازی را نمایش نداد 
اما با توجه به اینکه پرسپولیس روی کاغذ قوی تر از آبی ها بودند بیشتر 
از رقیب خود به هدفش رسید. منصوریان حتی اگر از کی روش هم 
مشاوره گرفته بود توانست پرسپولیس را فلج کند البته با اغماض به 
اینکه استقلال در ۶ هفته گذشته به شدت از نظر بدنی در نیمه دوم کم 
می آورد. با اغماض به اینکه استقلال در کناره های زمین فقط به زدن 
وخطا کردن روی بازیکنان پرسپولیس برنامه های خود را ریخته بود و 
با اغماض به اینکه منصوریان این قدر خوش شانش بود که پرسپولیس 

هرگز به اندازه توقعش در زمین ظاهر نشد. 
منصوریان اما برخلاف صحبت هایش در نشست خبری در چهره اش 
رضایتی بود دیدنی. مقایسه چهره منصوریان در نشست قبل از بازی و 
سپس کنار خط بعد از بازی گواه این است که او جان گرفت و روحش 
تازه شد. شاید او حق داشته باشد. سخت است برایت فرش قرمز پهن 
کنند و هنوز ۶ هفته نشده این طور تحت فشار باشی. شاید علیمنصور 
باید بیشتر از اینها به آنچه گذشته و تصمیم گرفته فکر کند. رفتن به 

منزل مظلومی قدم کوچکی از این تلنگر است. 
** هوادارانی که استقلال را تنها گذاشتند

منهای انتقاداتی که به منصوریان وارد است که گاهی فنی است و 
گاهی غیر فنی اما باید پذیرفت که او سرمایه این روزهای استقلال است. 
همین هوادارانی که روز گذشته تیمشان را تنها گذاشتند - سکوهای 
خالی جایگاه استقلالی ها به شدت آزار دهنده بود - همان هایی بودند 
که بعد از انتخاب منصوریان به عنوان سرمربی در فضای مجازی چنان 
به پایکوبی پرداخته بودند که خود منصوریان هم فکرش را نمی کرد 
باگذشت ۶ هفته این طور به او پشت کنند. هواداران استقلال همان 
طور که بردها و موفقیتهای تیم خود را دوست دارند بهتر است کمی 
هم انصاف را چاشنی تفکرات خود کنند و بدانند پشت هر تیم موفقی 
هوادارانی هستند که دست از حمایت برنمی دارند. انتقاد جای خود مهم 
و خوب است اما اینکه تیمت را در حساس ترین بازی فصل تنها بگذاری 

نه تنها دلسرد کننده است بلکه نا امیدکننده هم هست.
**دربی 83 خیلی بی ریخت و بی هیجان تمام شد تا نفع این بازی 
بیهوده و بی حاصل به سود رقبای سرخابی باشد. ما هم جای امیر قلعه 
نویی و ویسی و سایرین بودیم از ته دل بابت این بازی محتاط و به شدت 

نتیجه گرا خوشحال می شدیم. 

در هفته هفتم لیگ برتر فوتبال صورت می گیرد

پذیرایی صبای قم از سایپا تهران در چهارمین بازی خانگی
تیم فوتبال صبای قم در چهارمین بازی خانگی خود از 
مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم فوتبال 

سایپا تهران به میدان می رود.
 پذیرایی صبای قم از سایپا تهران در هفته هفتم از نیم فصل 
نخست بازی های شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور جام خلیج فارس در حالی انجام می گیرد که صبا در 
هفته های قبل در خانه خود نتایج خوبی به دست نیاورده و 

پیروز نشده است.
فوتبالیست های صبای قم در سه بازی قبل خانگی خود که 
در ورزشگاه یادگار امام قم میزبان تیم های رقیب بوده اند، سه 
بار با رقبا به تساوی رسیده اند، در هیچ مسابقه ای در خانه نه 
باخته  و نه پیروز شده اند، از 9 امتیاز بازی های خانگی نیز تنها 
سه امتیاز گرفته اند و به همین دلیل برای غلبه بر سایپا پر از 

انگیزه اند.
شاگردان عبدالصمد مرفاوی در نیم فصل نخست مسابقات 
شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در قم و 
خارج از قم هنوز طعم پیروزی را نچشیده اند و یکی از تیم های 

بدون برد لیگ امسال هستند و در دیدار خانگی با سایپا پیش 
از تعطیلات جدید لیگ برتر به دنبال یک برد خانگی هستند.

فوتبالیست های صبای قم در دیدارهای خانگی این فصل 
موفق به شکست دادن تیم های رقیب نشده اند و با میهمانان 
خود صنعت نفت آبادان، ماشین سازی تبریز و ذوب آهن اصفهان 
به تساوی دست یافتند اند و در حال حاضر با پنج تساوی و یک 

باخت در مکان دوازدهم جدول جای دارند.
تیم های  با  خود  خانه  در  قم  استان  فوتبال  نماینده 
ماشین سازی تبریز و ذوب آهن اصفهان به تساوی یک بر یک 
رسیده اند و با تیم صنعت نفت آبادان بدون گل مساوی کرده اند 
و بدین ترتیب در خانه دو گل زده و دو گل خورده اند اما هرگز 
پیروز نشده اند تا سخت به دنبال شکست سایپا در خانه باشند.

صبای قم در نیم فصل نخست بازی های شانزدهمین دوره 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور هشت بازی خانگی انجام 
می دهد و امیدوار است که از پنج بازی خانگی آتی بهترین نتیاج 
را کسب کند و به موقعیت خود در جدول رده بندی لیگ برتر 

فوتبال سر و سامان بدهد.

صبای قم در هفته های اخیر لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور روی نوار نبردن گام بر می دارد زیرا این تیم از هفته 
نخست تا کنون در ۶ هفته متوالی موفق به شکست حریفان 
خود نشده است و یک باخت و پنج تساوی در کارنامه خود به 

ثبت رسانده  است.
نکته جالب توجه این است که آخرین پیروزی صبای قم در 
بازی های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به برتری صبای 
قم در بازی  خانگی هفته بیست و هشتم فصل گذشته لیگ 
برتر فوتبال ایران برابر سیاه جامگان خراسان باز می گردد و صبا 

مدت ها است که در لیگ برتر پیروز نشده است.
در واقع صبای قم از هفته بیست و هشتم لیگ چهاردهم و 
از اردیبهشت ماه امسال که سیاه جامگان را در ورزشگاه یادگار 
امام قم شکست داد، هشت هفته متوالی است که به پیروزی 
نرسیده و امیدوار است که همزمان با روز عید سعید غدیر خم 
از دیدار خانگی با سایپا تهران که از ساعت 18:30 دقیقه روز 
سه شنبه سی ام شهریور ماه در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار 

می شود، نخستین سه امتیاز این فصل را بگیرد.
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ساخت نانوکاتالیستی برای تبدیل زیست توده به گازهای ارزشمند

از  محققانی  همکاری  با  کاشان  دانشگاه  از  محققی 
دانشگاه جنووای ایتالیا نانوکاتالیستی را سنتز کرده اند که 
می تواند از سوختن مواد زائد طبیعی، گازهای با ارزش 

افزوده بالاتر تولید کند.
فرایند ریفرمینگ بخار به روشی اطلاق می شود که 
در آن از سوختن سوخت های هیدروکربنی در مجاورت 
بخار آب، گازهای مفید تولید می شود. این فرایند درون 

دستگاهی به نام ریفرمر پیش می رود که در آنجا بخار 
در دمای بالا با سوخت فسیلی واکنش می دهد. یکی 
از رایج ترین این تجهیزات، دستگاه ریفرمر متان جهت 
تولید گاز هیدروژن است. استفاده از کاتالیست در فرایند 
ریفرمینگ بخار موجب افزایش سرعت و بازدهی این 
فرایند می شود. بهینه سازی کاتالیست ها با بهره گیری از 
فناوری نانو می تواند کارایی این فرایند را هر چه بیشتر 

افزایش دهد.
را  طرح  اهداف  طرح،  مجری  سپهری  سوده  دکتر 
بدین صورت تبیین کرد: »هدف از این پژوهش تولید گاز 
سنتز از مواد زائدی همچون زیست توده با استفاده از روش 
ریفرمینگ بخار و به کمک یک نانوکاتالیست جدید بوده 

است.«
وی ادامه داد: »استفاده از نتایج این پژوهش در تبدیل 
زیست توده می تواند منجر به کاهش هزینه  تولید و در 
نتیجه کاهش قیمت محصولات شود. به علاوه آلودگی 

زیست محیطی را نیز کاهش دهد.«
سپهری در رابطه با تأثیر استفاده از فناوری نانو بر کارایی 
نانوکاتالیست ها گفت: »با توجه به آن که واکنش های 
ساختار  به  حساس  واکنش های  جمله  از  ریفرمینگ 
هستند، بنابراین، خصوصیات ساختاری کاتالیست از جمله 

سطح ویژه، میزان پراکندگی جزء فعال، اندازه  کریستالی و 
نانوساختار بودن آن تأثیر زیادی بر روی فعالیت و پایداری 
کاتالیست ها دارد. عملکرد یک کاتالیست به طور مستقیم 
متناسب با سطح ویژه  آن است. استفاده از نانوذرات منجر 
به در دسترس بودن سطح تماس وسیعی بین ماده  فعال 
کاتالیستی و فاز گاز می شود. بدین صورت تضمین می شود 
که ماده  کاتالیستی به خوبی مورد استفاده قرار گرفته است. 
همچنین نانومقیاس بودن کاتالیست موجب پایداری آن از 

طریق جلوگیری از تشکیل کک می شود.«
پایه   بر  نیکل  کاتالیستی  نانوذرات  پژوهش  این  در 
آلومینا با استفاده از روش تلقیح مرطوب نیترات نیکل بر 
پایه  آلومینای تجاری به  دست  آمده  است. سپس از این 
نانوذرات جهت ریفرمینگ بخار مواد حاصل از زیست 
توده در دماهای مختلف استفاده شده است. همچنین در 
هر مرحله کلیه محصولات جانبی شناسایی و اثر حضور 
واکنشگر ثانویه بر میزان تبدیل هر یک از واکنشگرها 

بررسی شده است.
بر اساس نتایج به دست آمده، نانوکاتالیست نیکل بر پایه  
آلومینا در غیاب سولفور و در دمای بالاتر از 700 درجه  
سانتی گراد قابلیت تبدیل مواد آلی حاصل از زیست توده به 

گاز سنتز را داراست.

یک متخصص طب ورزشی :

کودکان بیش فعال را اینگونه معالجه کنید
یک متخصص طب ورزشی گفت: کودکان بیش فعال را می توان بدون مراجعه به 

روانپزشک و تنها با انجام ورزش های منظم درمان کرد.
زهره هراتیان متخصص طب ورزشی اظهارداشت: تمرینات ورزشی در دوران مختلف 
زندگی باید با توجه به سن، جنسیت و وضع سلامتی بدن انتخاب شود و لازم است جوانان از 
عضلات قوی و محکمی برخوردار باشند تا افزایش سن باعث سستی بدنشان نشود.هراتیان با 
بیان اینکه ورزش کردن بر کودکان بیش فعال تاثیر بسزایی دارد، اظهار داشت: کودکان پیش 
فعال بیش از هم سن و سال هایشان به ورزش احتیاج دارند چرا که با ورزش انرژی خود را 
تخلیه و حرکاتشان را کنترل می کنند.وی در ادامه افزود: والدین این کودکان برای درمان 
فرزندانشان به روانپزشک مراجعه و دارو دریافت می کنند. این در حالی است که کودکان 
بیش فعال بدون مصرف دارو و با ورزش کردن می توانند اختلالات عصبی، اضطراب و استرس 
را از خود دور کنند.این متخصص طب ورزشی با بیان اینکه ورزش کردن بر فعالیت های 
مغز اثرگذار است، اضافه کرد: نرمش باعث می شود خونرسانی به مغز در بزرگسالان حدود 
20 الی 30 درصد افزایش پیدا کند و به طور کلی فیزیولوژیک بدن متاثر از ورزش بوده و 
اکسیژن رسانی به مغز را تقویت می کند.هراتیان با اشاره به افزایش عملکرد شناختی )ادراکی( 
زنان، تصریح کرد: انجام حرکات نرمشی به صورت مدام در زنان ۶5 سال به بالا موجب 
افزایش کارایی شناختی در آنان شده و این افراد کمتر دچار ناهنجاری های ادراکی می شوند.

وی ورزش منظم را در تقویت شور و نشاط و درمان افسردگی زنان موثر خواند و یادآور شد: 
بهترین روش برای مبارزه با تنهایی و افسردگی در خانم ها ورزش منظم به خصوص به صورت 
دسته جمعی است چرا که با حضور در جمع و طبیعت همراه است.به گفته این مخصص، 

ورزش کردن با کاهش خطر ابتلا به بیماری، امید به زندگی را دوچندان می کند.

یک مهندس شرکت فورد در ابداعی جدید، آب اضافی کولر خودرو را به آب آشامیدنی 
تبدیل کرده تا در درون ماشین استفاده شود.

 زمانی که کولر خودرو روشن است، بخار آب هوا در کندانسور آن جمع می شود و پس از 
تبدل به مایع، از خودرو خارج می شود.

دوگ مارتین، مهندس کنترل سیستم انتقال قدرت در شرکت خودروسازی فورد، برای 
جلوگیری از هدررفت آب،  سیستمی ابداع کرده که کل این آب متراکم شده را جمع آوری و 

به آب آشامیدنی قابل استفاده در خودرو تبدیل می کند.
مارتین از یک بیلبورد تبلیغاتی در پرو الهام گرفته که رطوبت هوا را جمع آوری و به آب 
آشامیدنی تبدیل می کند. سیستم "H2O در حال حرکت" این دانشمند، آب کولر تغلیظ 

شده را جمع آوری و پس از فیلتر کردن، به یک شیر آب در کنسول خودرو انتقال می دهد.
آزمایشات نشان داد که این سیستم می تواند نزدیک به دو لیتر آب در ساعت تولید کند. 

این امر برای رانندگانی که در جاده های صحرایی رانندگی می کنند، بسیار نویدبخش است.
هنوز اخباری در مورد اینکه این سیستم آب درون خودرو چه زمانی به تولید انبوه خواهد 

رسید، منتشر نشده است.

تولید آب آشامیدنی با کولر خودرو 

محققان موفق به توسعه یک ساعت دیواری هوشمند شدند که نه تنها ظاهر شگفت انگیزی 
دارد بلکه ارائه دهنده اطلاعات مفیدی است که در زندگی روزمره بسیار کاربردی است.

 این ساعت دیواری هوشمند که Glance نام دارد، قابلیت همگام سازی خود با گوشی های 
هوشمند، دستگاه های پوشیدنی و دستگاه های هوشمند دیگری که در منزل یا محل کار 

وجود دارند را داشته و با سیستم های عامل اندروید و iOS کار می کند.
این ساعت با استفاده از ترکیبی از رنگهای مختلف که بر روی صفحه خود به نمایش در 
می آورد، مواردی مانند ایمیل ها، زمان نهار و شام، جلسات، گرفتن ماشین از Uber و بسیاری 

موارد دیگر را به کاربران یادآوری میکند.
Glance طوری طراحی شده که حتی اگر کاربر مشغول کاری باشد، بدون نیاز به وقفه 
در کار خود و تنها با یک نگاه سریع به صفحه این ساعت هوشمند می تواند از  برنامه کاری 

خود مطلع شود.
هر هشدار به مدت 30 ثانیه بر روی صفحه می ماند و همچنین از طریق یک بلندگو که در 
داخل این ساعت تعبیه شده تکرار می شود تا از اینکه کاربر این پیام را دیده و شنیده باشد 

اطمینان حاصل شود.
این ساعت با ایمیل کار می کند تا کاربران را از پیام های دریافتی، و همچنین رویدادهای روز 

که در تقویم وجود دارند مطلع کند.
Glance همچنین با نقشه های مختلف کار می کند تا کاربران را از شرایط ترافیک مطلع 
سازد همچنین با برنامه های مرتبط با آب و هوا همگام شده و مرتب به روز رسانی می شود تا 

کاربر مدام از وضعیت آب و هوا اطلاع داشته باشد.
این ساعت همچنین مخاطبان موجود در گوشی هوشمند کاربر مانند اعضاء خانواده یا 

دوستان و مشتریان را با رنگ های مختلف دسته بندی کرده تا در هنگام تماس، کاربران تنها 
با یک نگاه مخاطب را شناسایی کنند.

این ساعت خارق العاده همچنین با طیف وسیعی از اپلیکیشن ها و برنامه های مختلف مانند  
Uber  ، Lyft ،  Alexa  ، و دستگاه های نظارت بر تناسب اندام نیز همگام سازی می شود.

در حال حاضر Glance  برای جمع آوری منبع مالی بر روی وبسایت  Indiegogo  قرار 
گرفته است.

اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، کمپانی سازنده این ساعت آن را تا فوریه 2017 
روانه بازار خواهد کرد.

اگرچه کبوترها ممکن است فرق سیب زمینی سرخ کرده 
از کاه را نفهمند، اما می توانند مهارتهای رهبری یکدیگر را 
قضاوت کنند و اکنون دانشمندان مدعی شده اند که آن ها 

همچنین می توانند واژه های نوشته شده را درک کنند.
این  که  داده  نشان  دوک  دانشگاه  محققان  تحقیقات 
پرندگان با آموزش تدریجی توانستند یاد بگیرند که از یک 
قیف مواد غذایی تغذیه کنند، اشکال را بشناسند و در نهایت 

واژه ها را بیاموزند.
آن ها در نهایت چهار کبوتر را از میان 18 پرنده اولیه پس 
از هشت ماه تمرین انتخاب کردند که به عنوان باهوش ترین 
آن ها محسوب می شدند و می توانستند واژه های چهار حرفی 

را از غیر واژه تشخیص دهند.
 این پرندگان حتی می توانستند تفاوت بین واژه های با 
املای درست را با واژه های دارای حروف جابه جا شده یا 

حروف اضافی بفهمند.

به گفته محققان،  این عملکرد کبوترها بیشتر شبیه یک 
انسان بی سواد است تا عملکرد میمون های بابون. کبوترها در 
انتهای تحقیقات یادگرفتند که تفاوت بین 2۶ تا 58 کلمه را 

از یکدیگر متوجه شوند.
خوانش بدون در نظر گرفتن زبان یا فرهنگ، بخشی از 
مغز موسوم به منطقه شکل بصری کلمه )VWFA( را فعال 
می کند. اما کلام نوشتاری تا 5400 سال قبل ساخته نشده 
بود از این رو به نظر نمی رسد که ظرفیت خوانش در یک 

موجود به تکامل برسد.
این است که منطقه VWFA محصولی  یک احتمال 
از بازیافت عصبی باشد که طی آن نورون ها یاد گرفته اند 
محرک های بصری مانند واژگان را که با سایر اجسام بصری 

که قبلا به کد تبدیل شده بودند، رمزگذاری کنند.
 این امر می تواند به ایجاد نخستی های باهوش تر از کبوترها 

کمک کند.

با این ساعت همه فن حریف آشنا شوید

کبوترها می توانند نوشته ها را بخوانند!

ترکیب عسل و زنجبیل یک خلط آور فوق العاده محسوب 
می شود و بر همین اساس، تسکین فوری برای افرادی که از 
سرفه، سرماخوردگی، گلو درد، و آبریزش بینی رنج می برند 

به همراه دارد.
فواید سلامت عسل و زنجبیل برای درمان مشکلات تنفسی 
تقریبا با هیچ معجون دیگری قابل مقایسه نیست. افزون بر 
این، عسل یک ابزار عالی برای انتقال هر چه بهتر فواید 

گیاهانی مانند زنجبیل در بدن انسان است.
به گزارش "ارگانیک فکتس"، عسل و زنجبیل هر دو دارای 
فواید سلامت مختص به خود هستند و ترکیب این دو با 
یکدیگر مزایای بیشتری را نیز به همراه دارد. در ادامه با فواید 

سلامت عسل و زنجبیل بیشتر آشنا می شویم.
آسم

باور بر این است که ترکیبی از عسل و زنجبیل به همراه 
فلفل سیاه توانایی درمان یا کاهش آثار آسم را دارد. این 
ترکیبی است که به طور طبیعی تسکین دهنده و ضد التهاب 
محسوب می شود و به کاهش تنش و بهبود جریان اکسیژن 
به ریه ها و آرامش رگ های خونی در ریه ها کمک می کند.

مشکلات تنفسی
ترکیب عسل و زنجبیل یک خلط آور فوق العاده محسوب 
می شود و بر همین اساس، تسکین فوری برای افرادی که از 
سرفه، سرماخوردگی، گلو درد، و آبریزش بینی رنج می برند 

به همراه دارد.
مدیریت سرطان

مصرف زنجبیل به کاهش تهوع و استفراغ کمک می کند 
که از جمله موارد مرتبط با سرطان و شیمی درمانی هستند. 
بیماران اغلب از تهوع ناتوان کننده پس از سرطان و شیمی 
درمانی رنج می برند و بر همین اساس راه حل های جایگزین 

برای مقابله با آن را مد نظر قرار می دهند.
زنجبیل تخلیه معده را از طریق ویژگی های گوارشی خود 
تسریع می کند که می تواند از ناراحتی معده و احتمال تهوع 
جلوگیری کند. تهوع ناشی از شیمی درمانی به واسطه سیس 
پلاتین، یک جز اصلی شیمی درمانی، شکل می گیرد و 

زنجبیل می تواند آثار قدرتمند آن را متعادل سازد.
زنجبیل ارتباط مثبتی با کاهش تهوع و استفراغ مرتبط با 
بارداری و بیماری صبحگاهی نیز دارد. ترکیب زنجبیل با آثار 

آرامش بخش طبیعی عسل راه حل پیشگیرانه قدرتمندی را 
برای استفراغ و تهوع ناشی از منابع مختلف فراهم می کند.

پیشگیری از سرطان
در زمینه پیشگیری از سرطان، مطالعات نشان داده اند که 
ترکیب عسل و زنجبیل به ویژگی های شیمی-پیشگیرانه 
منجر می شود و آنزیم های آنتی اکسیدانی که احتمال رشد 
سرطان و متاستاز را کاهش می دهند را تحریک می کند. 
در نتیجه، تونیک عسل و زنجبیل می تواند نه تنها به کاهش 
نشانه های شیمی درمانی کمک کند، بلکه احتمال ابتلا به 
سرطان و نیاز به درمان را نیز در وهله نخست کاهش می 

دهد.
سوء هاضمه

زنجبیل و عسل به شکل تونیک در دسترس هستند. باور 
بر این است که این تونیک یا شربت به واسطه ویژگی های 
گوارشی ذاتی زنجبیل برای کمک به گوارش خوب است. 
آنتی  های  ویژگی  دارای  زنجبیل  و  این، عسل  بر  افزون 
اکسیدانی هستند و از این رو قدرت سیستم امینی بدن انسان 
را افزایش می دهند. در نتیجه، مصرف یک قاشق چایخوری از 
تونیک زنجبیل و عسل برای افرادی که دارای دستگاه گوارش 

ضعیفی هستند بسیار مفید است.
تونیک زنجبیل و عسل دارای سطوح بالای پروتئین است 
که به فرآیند گوارش کمک می کند و همچنین ترشح صفرا 
را تحریک می کند که به حل کردن چربی کمک می کند. 
افزون بر این، این تونیک رشد میکرو ارگانیزم های روده را 
تحریک می کند که فرآیند گوارش را سرعت می بخشد و 

حرکات روده را تسهیل می کند.
در نهایت، تونیک زنجبیل و عسل توانایی افزایش جذب 
دیگر مواد مغذی از مواد غذایی و کاهش ضایعات را دارد. دیر 
زمانی است که از این تونیک برای کاهش التهاب معده در 

کودکان استفاده می شود.
سلامت قلب

ویژگی های آنتی اکسیدانی تونیک عسل و زنجبیل تعدیل 
رفتار پروستاگلاندین ها در بدن انسان را نشان داده است. 
پروستاگلاندین ها ترکیبات چربی مشتق از اسیدهای چرب 
هستند که در زنجبیل وجود دارند. این پروستاگلاندین ها 
در سراسر بدن یافت می شوند و عناصر کاربردی در تقریبا 

تمام اندام ها هستند. از نظر سلامت قلب، آثار متعادل کننده 
تونیک عسل و زنجبیل در زمینه کاهش تنش رگ های 
خونی و در نتیجه کاهش فشار خون و کاهش احتمال ابتلا 
به بیماری هایی مانند تصلب شرایین، حمله قلبی، و سکته 

مغزی مشاهده شده است.
با توجه به این دلایل و بسیاری دلایل دیگر، مردم در سراسر 
جهان، به ویژه در هند، همواره در خانه خود دارای زنجبیل و 
عسل هستند و این ترکیب مفید را هنگامی که سرما خورده 

اند یا سرفه می کنند به کار می گیرند.
بهترین روش برای مصرف زنجبیل و عسل ترکیب یک 
قاشق  یک  با  زنجبیل  ریشه  عصاره  از  چایخوری  قاشق 
چایخوری عسل است. امکان خرید کریستال های زنجبیل 
عسل از بازارها و عطاری ها نیز وجود دارد. زنجبیل و عسل 

کریستال شده بیشتر فواید سلامت 
موجود در زنجبیل و عسل تازه را حفظ کرده و برای آماده 
سازی سریع و آسان نوشیدنی عسل و زنجبیل به این شکل 

در آورده می شوند.
آب نبات های زنجبیل عسل نیز در نقاط مختلف جهان 
بسیار محبوب هستند. اگر دچار گرفتگی گلو شده اید و به 
خوبی قادر به صحبت نیستید می توانید از آب نبات های 
زنجبیل عسل استفاده کنید که به سرعت گلوی شما را 
صاف می کنند. آب نبات های زنجبیل عسل هنگام سفر 
نیز سودمند هستند زیرا به مقابله با بیماری حرکت کمک 

می کنند.
عسل می تواند به زنجبیل افزوده شود تا مزه آن را بهبود 
ببخشد. عسل به عنوان یک شیرین کننده عمل می کند که 
زنجبیل را بسیار خوش طعم تر می سازد. افزون بر این، عسل 
می تواند به نان زنجبیلی، شیرینی زنجبیلی، کلوچه زنجبیلی، 
سوپ هویج زنجبیل، بیسکوئیت زنجبیلی، کیک زنجبیلی و 
انواع دیگر دستور العمل های زنجبیلی اضافه شود تا به بهبود 

مزه آنها کمک کند.  
عسل می تواند به چای ریشه زنجبیل یا چای زنجبیل و 
دارچین اضافه شود. در حالی که چای زنجبیل آماده می 
کنید، شما می توانید استفاده از شکر را کنار گذاشته و آن را 
با عسل جایگزین کنید و از این طریق به چای زنجبیلی خود 

فواید سلامت هرچه بیشتر اضافه کنید.

زنجبیل و عسل
 معجونی قدرتمند برای سلامت

ادویه هایی که قند خون را تنظیم می کنند
اگرچه بیماران مبتلا به دیابت نوع 2 نیاز به پیگیری های متعدد میزان قند خون و 
ادامه روند دارودرمانی دارند، اما در کنار داشتن یک شیوه زندگی مناسب، ثابت شده 
است که برخی ادویه جات می توانند در درمان و یا کنترل قندخون در افراد دیابتی 

مفید واقع شوند.
 لیستی از ادویه های دیابت پسند از این قرار است:

ریحان: ریحان سرشار از فلاونوئیدها است و مصرف آن با گوجه فرنگی، روغن زیتون 
و سرکه منجر به کنترل فشار خون می شود. با توجه به تحقیقاتی که خلاصه آنها در 
مجله آمریکایی تحقیقات علوم پزشکی در سال 2014 منتشر شد، فشار خون بالا یک 
نگرانی عمده برای ابتلا به دیابت نوع دو است. دونفر از هر سه نفر از افراد مبتلا به دیابت، 

از فشار خون بالا نیز رنج می برند.
دارچین: دارچین یک آنتی اکسیدان است و تحقیقات نشان داده که مصرف آن منجر 
به بهبود حساسیت به انسولین می شود و قند خون ناشتا را کاهش می دهد. آنتی 
اکسیدان های موجود در دارچین منجر به پیشگیری از آسیب های سلولی آهسته 

می شوند.
سیر: با توجه به تحقیقاتی که نتایج آنها در مجله آمریکایی تغذیه بالینی به چاپ 
رسیده، مصرف سیر با کاهش فشار خون و کاهش قند خون در ارتباط است. البته 
مصرف سیر ممکن است منجر به برخی تداخلات دارویی شود بنابراین قبل از اضافه 

کردن آن به رژیم غذایی تان با پزشک تان حتما مشورت کنید.
رزماری: بهترین آنتی اکسیدان است بخصوص زمانی که با فلفل، حبوبات یا کلم 
ترکیب می شود. رزماری خواص ضد التهابی دارد و باعث کاهش استرس اکسیداتیو، 

کاهش خطر سرطان و پیشگیری از ابتلا به سندرم متابولیک می شود.
میخک: میخک غنی از آنتی  اکسیدان آنتوسیانین و کوئرستین بعلاوه یک ترکیب 
فعال به نام اوژنول است و همچنین منبع عالی از منیزیم و منبع خوب از اسید چرب 
امگا3، ویتامین های ث و کا، فیبر و کلسیم و منیزیم محسوب می شود. همچنین این 
ادویه یک ضدعفونی کننده طبیعی، ضدالتهاب و مسکن نیز محسوب می گردد. محققان 
نشان داده اند که مصرف 1 تا 3 گرم میخک در روز برای افراد مبتلا به دیابت نوع 2 
برای کنترل بهتر سطوح قند، کلسترول بد و کلسترول کل و نیز کاهش تری گلیسیرید 

خون مفید است.
زردچوبه: این ادویه حاوی کورکومین، یک ترکیب فعال با ویژگی  های ضدالتهابی 
و آنتی  اکسیدانی است و جریان خون را بهبود می  بخشد. زردچوبه باعث بهبود 
عملکرد انسولین می  شود و همچنین در سوخت  و ساز کربوهیدرات، پروتئین و 
چربی دخیل است. کورکومین موجود در زردچوبه باعث کاهش رسوب پلاک  های 
چربی در دیواره داخلی عروق می  شود و از گرفتگی آن جلوگیری کرده و به جریان 

خون کمک می  کند.

یک جراح گوش، حلق و بینی :

تومورهایی که سبب وزوز گوش می شود
یک جراح گوش، حلق و بینی با اشاره به دلایل وزوز گوش گفت: افرادی که دچار 

افسردگی هستند احتمال ابتلا به وزوز گوش در آنها بیشتر است.
مهدی خواجوی در ارتباط با وزوز گوش اظهار داشت: جرم گوش، فشار گوش، اختلال 
در پرده گوش می تواند علت وزوز گوش باشد،  همچنین وجود تومور در گوش میانی، 
داخلی یا سیستم شنوایی و کورتکس شنوایی در مغز نیز از جمله دلایل بروز این مسئله 
است.وی با بیان اینکه یکی از ضایعه هایی که وزوز ایجاد می کند، تومور است، گفت: 
افراد باید حتماً این مشکل را جدی بگیرند و جهت شناسایی علت بیماری به پزشک 

معالج مراجعه کنند.
جراح و متخصص گوش و حلق و بینی با بیان اینکه فشارهای عصبی به شدت در 
بروز وزوز گوش تأثیر دارد،  گفت: افرادی که دچار افسردگی هستند احتمال ابتلا به 
وزوز گوش در آنها بیشتر است.خواجوی در مورد اکو شدن صدا و یا بازنشر صدای خود 
در جمجمه گفت: این مسئله نیز علل مختلفی دارد سرماخوردگی، اختلال فشار هوا در 
گوش میانی یا ضایعاتی که در گوش داخلی و حلزون شنوایی وجود دارد، می تواند سبب 

اکو شدن یا اتوفونی شود.
به گفته وی، رفلکس عضلات گوش میانی که استخوانچه ها را گرفته و تنظیم 
می کنند، اختلال در عملکرد آنها می تواند سبب اکو شدن صدا شود. همچنین سینوزیت 

نیز یکی از عوامل ایجادکننده این مشکل به شمار می رود.

محققان یکی از  شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک علم و فناوری فارس موفق به 
طراحی و ساخت نسل دوم و سوم سامانه راکت هوشمند اطفای حریق شدند.

امید داوودی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان و مجری طرح در این باره اظهار کرد: 
سامانه راکت هوشمند اطفای حریق که برای نخستین بار در شیراز ساخته شده است، بر روی 
بالگرد و هواپیما نصب می شود و عملیات خاموش کردن آتش را در ارتفاع بالا انجام می دهد.

وی افزود: این سامانه به صورت خودکار و هوشمند قابلیت تنظیم در ارتفاع را دارد و 
دارای ویژگی حمل و انبارش در نقاط مختلف و قابل استفاده در حریق های بیابانی، جنگلی 
و مراتع است.داوودی تصریح کرد: مواد اطفایی موجود در این سامانه هیچ گونه آلایندگی 
زیست محیطی ندارد و تمام مصالح و مواد اولیه تولید آن در کشور موجود است و قابلیت 
تغییر در ساختار مواد اطفایی برای سوخت های مختلف و لکه گیری حریق را دارد.وی افزود: 
توجه به چهار شیوه اطفای حریق پرتاب شامل سردکردن، حذف اکسیژن و دو مرحله 
جداسازی و قطع سوخت و مرحله شکستن واکنش های شیمیایی، اختلاف عملکرد سامانه 
راکت هوشمند اطفای حریق با آب پاش های هوایی است که در نقطه زنی حریق را مهار کرده 
و از هدررفتن مواد اطفایی جلوگیری می کند.مجری طرح خاطرنشان کرد: در این سامانه 
به روش و متدهای روز دنیا بر اساس استاندارد »سی .تی .آی .اف« کمیته فنی بین المللی 
پیشگیری و اطفای حریق و استاندارد »ان .اف .پی .آ« توجه ویژه شده و با پژوهش و مطالعات 
بر روی تکنولوژی های نوین دنیا در این زمینه، این سامانه در نوع خود بی نظیر است.مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان تصریح کرد: راکت این سامانه هوشمند به وزن 1.5 تن و در ارتفاع 
300 متری توسط بالگرد برای اطفای حریق قابل پرتاب و اجراست.داوودی یادآور شد: این 
سامانه در صورت نیاز ابتدا در استان فارس به عنوان پایلوت و سپس در استان های دیگر 

مورد استفاده قرار می گیرد.

بومی سازی سامانه راکت هوشمند اطفای حریق

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی 
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330001008494 شماره  رأی   -1
1391114430001000319 خانم صدیقه آمره بزچلوئی فرزند محمد رضا ششدانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 83/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 1100۶ 

اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330001018438 شماره  رأی   -2
1391114430001008042 آقای عباس جوکار راهجردی فرزند حسن ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 124 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 1/124 الی 17/7 

الی 10493/29 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/10 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/28
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی  و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330002007010 شماره  رأی   -1
13911144300020030۶4 آقای عبداله کهن فرزند لطف اله ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۶7/21 متر مربع پلاک شماره 110/309 فرعی 

از 1947 اصلی واقع در بخش2 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330002018315 شماره  رأی   -2
139111443000200۶713 علی اصغر مومنی فرزند اسمعلی ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده بمساحت 52/85 متر مربع پلاک شماره 3 فرعی از 2305  اصلی 

واقع در بخش2 ثبت قم. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/10 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/28
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم  تاکید کرد 

ضرورت روان سازی نظام اداری 
برای جذب سرمایه گذاران 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: دستگاه های اجرایی استان باید نسبت 
به اصلاح ساختار و روان سازی نظام اداری به منظور جذب بیشتر سرمایه گذار نگاه ویژه ای 

داشته باشند. 
یونس عالی پور روز شنبه در جلسه کمیته فنی کارگروه گردشگری استان قم در تالار امام 
رضا)ع( فرمانداری قم اظهار داشت: وجود بوروکراسی های طولانی اداری، مشکلات عمده ای 
در بحث سرمایه گذاری در استان پدید آورده است، به نحوی که هم اکنون برخی از سرمایه 
گذاران به مدت 10سال است که بلاتکلف هستند. وی با بیان این که توسعه استان قم با 
تصحیح ساختارها و فرایندهای موجود میسر می شود، افزود: تمامی مسئولان باید به دنبال 
رفع مشکلات ارباب رجوع و سرمایه گذار باشند و در این مسیر، ارائه مشاوره های عاقلانه، 
کارشناسانه و مبتنی بر داده های درست به سرمایه گذاران ضروری است. وی با تاید بر این 
که طبق آمایش سرزمین و اقدام های مطالعاتی صورت گرفته، تنها ظرفیت قم برای توسعه و 
پیشرفت گردشگری مذهبی و معرفتی است، افزود: با توجه به وجود چنین ظرفیت عظیمی، 
باید در راستای توسعه مجتمع های بین راهی در محدوده جاذبه های طبیعی استان از جمله 
کویر و دریاچه نمک تلاش کنیم. معاون استاندار قم افزود: دستگاه های مختلف باید در رفع 
موانع موجود بر سر راه سرمایه گذاران اهتمام داشته باشند، چراکه می توانیم به لطف طبیعت 
و سرمایه های خدادادی که در اختیار داریم، به پیشرفت های اقتصادی چشمگیری دست 
پیدا کنیم. عالی پور با تاکید بر این که هنر اصلی مسئولان اجرایی قم بازکردن گره های کور 
سرمایه گذاری در این استان است، اظهار کرد: باید در این زمینه تلاش زیادی از خود نشان 
دهیم تا بتوانیم توسعه این استان را رقم بزنیم. جلسه کمیته فنی کارگروه گردشگری قم با 
موضوع ارائه گزارش و معرفی مناطق نمونه گردشگری این استان برگزار شد؛ بر اساس مصوبه 

هیات وزیران، استان قم در حال حاضر دارای 12 منطقه نمونه گردشگری است.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم: 

به فکر خانه احزاب در قم هستیم 
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با اشاره به اینکه خانه احزاب درحال حاضر قم دایر 
نشده است،گفت: ما به فکر تاسیس خانه احزاب در این استان هستیم ولی معلوم نیست تا 

چه زمانی این اتفاق رخ دهد. 
احد جمالی خاطرنشان کرد: با روی کار آمدن دولت تدبیر و امید، یک نوع بلوغ و عقلانیت 
نسبی سیاسی درسطح کشور حاکم شده و دولت از ظرفیت احزاب و نیروهای کارآمد اصلاح 
طلب و اصولگرا استفاده می کند.  وی ادامه داد: درشهر مقدس قم نیز سه جلسه مستقیم 
با احزاب مختلف اصولگرا و اصلح طلب با حضور استاندار برگزار و افراد دغدغه ها و مشکلات 
خود رااز هر گرایش و طیف سیاسی، بیان کردند و این بسیار کم سابقه است و از دستاوردهای 
دولت تدبیر و امید می باشد. معاون سیاسی امنیتی استانداری قم بیان داشت: در ارتباط با 
احزاب درسطح کلان و ملی برنامه این است که بحث خانه احزاب درکل استان ها عملیاتی 
شود و درقم هم در این زمینه برنامه داریم ولی هنوز عملیاتی نشده است.  جمالی گفت: 
تلاش ما بر این است که هر فصل نشست های مشترکی با حضور استاندار، معاونت سیاسی 
و مجموعه احزاب با هم داشته باشیم. وی با اشاره به آخرین وضعیت احزاب در قم نیز افزود: 
هم اکنون 25حزب در استان قم دارای مجوز و سه حزب نیز در حال کسب مجوز می باشند 
که از این تعداد 1۶ مورد اصلاح طلب، 8 حزب اصولگرا و سه حزب نیز فعالیت فرهنگی و 

صنفی دارند. 

معاون اداره کل آموزش و پرورش قم خبرداد 

امکان پذیرش دانش آموزان در 70 رشته
 در هنرستانهای قم 

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: تمامی مدارس استان برای 
حضور دانش آموزان تجهیز و تعمیر شده است و آماده برگزاری کلاس های درس در سوم 

مهرماه هستیم. 
علیرضا یاری ، با اشاره به فعالیت یک هزار و 300 کد واحد آموزشی در استان، افزود: بر 
اساس طرح پروژه مهر تمام این واحدها در شهر و روستا توسط ناظران مورد بازرسی قرار 
گرفته است و شنبه سوم مهرماه زنگ اول مهر در تمامی مدارس نواخته می شود.وی اضافه 
کرد: پروژه مهر از 5 کارگروه تشکیل شده شامل تعمیر و تجهیز، تایید صلاحیت، سازماندهی 
نیروی انسانی، توجیه و تبلیغ و اطلاع رسانی، بازرسی و نظارت که فعالیت های زیادی در 
راستای بازگشایی مدارس در ابتدای مهر هر سال انجام داده است.وی بیان کرد: بخشی از 
مدارس که به تعمیرات و تعمیر میز و صندلی نیاز داشت در حال انجام است و تا اول مهرماه 
به پایان می رسد.دبیر پروژه مهر آموزش و پرورش قم ادامه داد: نیروی انسانی نیز برای تمامی 
مقاطع ساماندهی شده و هیچ کلاسی بدون معلم آغاز نمی شود.یاری با اشاره به این که بیش 
از 90 درصد دانش آموزان ثبت نام خود را انجام داده اند، گفت: در ثبت نام دانش آموزان 
مشکل خاصی نداریم و کمتر از 10 درصد که معمولا تجدید شده اند باید تعیین تکلیف 
شوند. وی به دانش آموزان توصیه کرد: در روزهای باقی مانده تا قبل از بازگشایی مدارس برای 
ثبت نام به واحدهای آموزشی مراجعه کنندوی با اشاره به این که پایه دهم برای نخستین بار 
امسال در مدارس مستقر شده است، بیان کرد: استقرار پایه دهم برای آموزش و پرورش بسیار 
مهم است با تغییرات اساسی در محتوای کتب همراه است. یاری افزود: دانش آموزان می 
توانند در رشته های تجربی، ریاضی، انسانی، معارف اسلامی و سه شاخه صنعتی، خدماتی 
و کشاورزی در فنی و حرفه ای انتخاب رشته کنند.وی اضافه کرد: با توجه به این که آینده 
شغلی دانش آموزان در هنرستان ها تامین می شود، توصیه می کنیم در این مراکز ثبت نام 
کنند.وی ادامه داد: 40 مشاور برگزیده استان جهت آگاه سازی دانش آموزان از شرایط هدایت 
تحصیلی و آشنایی آن ها با رشته ها و حرفه های مختلف در هنرستان ها به مدارس متوسطه 

اول برای توجیه دانش آموزان و اولیا اعزام شدند.

همزمان با هفته دفاع مقدس انجام می شود؛

نمایش آثار هنرمندان تجسمی در سطح شهر قم
رئیس حوزه هنری استان قم از نمایش آثار هنرمندان تجسمی در قالب تابلوهایی در سطح 

شهر قم همزمان با هفته دفاع مقدس خبر داد. 
مجدالدین معلمی گفت: تمام فعالیت های حوزه هنری استان قم در هفته دفاع مقدس به 

موضوعات دفاع، مقاومت و شهادت و با رویکرد به هنر و هنرندان معطوف می شود.
وی در تشریح برنامه های حوزه هنری به برگزاری نمایشگاه تجسمی در این هفته اشاره 
کرد و گفت: این نمایشگاه که آثار نقاشی، نگارگری و پوستر هنرمندان بسیجی را در بر 
دارد،  هم زمان با هفته دفاع مقدس در سالن سوره حوزه هنری برپا می شود. این آثار حاصل 
کارگاه تجسمی بسیج است که 17 و 18 مردادماه با همکاری حوزه هنری و بسیج هنرمندان 
برگزار شد. رئیس حوزه هنری استان قم در ادامه از نمایش آثار هنرمندان تجسمی در قالب 
تابلوهایی در سطح شهر خبر داد و گفت: در طول ایام هفته دفاع مقدس همشهریان عزیز در 
سطح شهر، شاهد تابلوهایی با آثار تجسمی هنرمندان بنام استان و مضامین دفاع، مقاومت و 
شهادت خواهند بود. این تابلوها در 20 طرح مختلف و در تیراژ بالا و در قالب استند، بیلبورد 
و تابلوهای شهری در سطح شهر قم نصب می شوند. این اتفاق با همکاری شهرداری، سپاه 
علی بن ابی طالب)ع( و بنیاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس رقم می خورد.   وی در ادامه 
به نشست های ادبی حوزه هنری با موضوع دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: بیستمین محفل 
طنز قمپز با حضور دو تن از طنزپردازان شناخته شده  کشور، دکتر عباس احمدی و جمعی 
از طنازان قمی هم زمان با آغازین روز هفته دفاع مقدس با موضوع طنز دفاع مقدس برگزار 
می شود. و از این جهت که قرار است در این محفل میزبان عموم مردم باشیم این نوبت قمپز 
در سالن بزرگ آمفی تئاتر شهرداری قم برگزار می شود. معلمی در ادامه با اشاره به دو نشست 
شعر این حوزه گفت: نشست تخصصی »شعر بانوان« با حضور استاد سید مهدی حسینی روز 
سوم مهر و نشست تخصصی »مهر و ماه« با حضور عموم شاعران استان روز هفتم مهرماه با 
موضوع شعر دفاع مقدس و با همکاری سایر نهادهای فرهنگی و هنری استان برگزار می شود.

وی در پایان این گفتگو به نشست نقد داستانی اشاره کرد که روز 4 مهرماه برگزار می شود 
و گفت: در این نشست استاد علی اصغر عزتی پاک به نقد و بررسی یک اثر داستانی با موضوع 
دفاع مقدس خواهد پرداخت. این نشست در سالن سوره حوزه هنری قم با حضور داستان 

نویسان استان و علاقمندان به ادبیات داستانی برگزار می شود.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم: 

90درصد ناوگان اتوبو س رانی قم در اختیار 
بخش خصوصی است 

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم با اشاره به فعالیت 90 درصدی بخش 
خصوصی در ناوگان اتوبوس رانی گفت: اکنون 258 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی و 50 

دستگاه اتوبوس ملکی فعال هستند. 
حسین مؤمنی موحد با بیان اینکه میانگین عمر ناوگان اتوبوس رانی هشت سال است، 
اظهار کرد: 90 درصد ناوگان اتوبوسرانی قم به بخش خصوصی واگذار شده که دو سال دیگر 
تعهد خدمت رسانی دارند و پس از تکمیل 10 سال، باید منتظر تصمیم وزارت کشور باشیم.

 وی خاطرنشان کرد: رویکرد سازمان این است، هر ساله تعدادی سرویس جدید خریداری 
کند، امسال 40 دستگاه اتوبوس خریداری شده که تا پایان سال به ناوگان تزریق می شود، 
برای سال  های آینده برنامه ریزی شده همین تعداد اتوبوس را خریداری کرده و وارد چرخه 
حمل و نقل کنیم. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه خرید اتوبوس 
جدید برای سال های آینده نیز در دستور کار است، گفت: اکنون 258 دستگاه اتوبوس بخش 

خصوصی و 50 دستگاه اتوبوس ملکی فعال هستند.

نمایندگان مجلس با تاکید براینکه بسیاری از جرائم 
و قتل ها بااستفاده از سلاح سرد انجام می شود تاکید 
کردند ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح سرد نقش 

موثری در کاهش جرائم عمد و غیرعمد دارد. 
به گفته بسیاری از کارشناسان قضایی و حقوقی کشور 
استفاده از سلاح سرد درجامعه طی چند سال گذشته 
منجر به افزایش ضرب وجرح و همچنین قتل های عمد 
و غیرعمد شده است به طوری که طبق آمار اعلام شده 
از سوی مسئولان پزشکی قانونی کشور مهم  ترین دلیل 
بسیاری از قتل ها از سوی جوانان در جامعه استفاده از 
سلاح سرد است که به صورت آسان در دسترس قرار 

دارد.
برخی کارشناسان بر این باورند که بسیاری ازقوانین در 
حوزه ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح سرد نیازمند 
بازنگری نیست و باید قوانین به درستی از سوی مسئولان 
مربوطه اجرا شوند، هرچند که برخی از کارشناسان نیز 
تاکید دارند که باید جدای از اجرای قوانینی درجهت 
ممنوعیت استفاده از سلاح سرد باید راهکارهایی نیز برای 

جلوگیری از حمل این نوع از سلاح هم درنظر گرفت.
عنوان  به  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون 
کمیسیون اصلی مجلس در پیگیری مباحث حقوقی و 
قضایی درجامعه و تصویب قوانین و با ضمانت اجرایی 
در این مسائل از ادوار گذشته مجلس تاکنون سعی 
بر تصویب قوانینی داشته است که بتوان میزان قتل 
با استفاده از سلاح سرد را کاهش داد، دراین دوره از 
مجلس اعضای کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس ذیل 
یکی از مواد قانون مجازات اسلامی قانون ممنوعیت 
حمل سلاح سرد را تصویب کردند تا شاهد کاهش 

استفاده از این سلاح باشیم.
نمایندگان مجلس تاکید دارند که تصویب این قانون 
نقش موثری درکاهش تعداد زندانیان و تراکم جمعیتی 
زندان ها دارد، همچنین اینکه این قانون می تواند در 

کاهش بسیاری از جرائم اثرگذار باشد.
  کاهش قتل های غیرعمد با ممنوعیت حمل و 

استفاده از سلاح سرد
محمدعلی پورمختار در گفت وگو با خانه ملت، در 
خصوص تصویب لایحه ممنوعیت حمل و استفاده از 
سلاح سرد در کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، گفت: 
کلیات و جزییات این لایحه چندی پیش درکمیسیون 
تصویب شد و ضرروی است که نمایندگان درصحن 
علنی مجلس این لایحه را مورد توجه قراردهند، زیرا  
طبق آمار اعلام شده از سوی پلیس بخش عظیمی از 
قتل های اتفاقی با استفاده از سلاح هایی نظیر قمه، 

دشنه و پنجه بکس انجام می شود.
نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اسلامی، افزود: در حال حاضر افراد بسیاری در سطح 
جامعه به همراه خود سلاح سرد دارند که در برخی 
شرایط به دلیل طرح برخی مسائل از سلاح سرد استفاده 
می کنند که منجر به قتل های خواسته یا ناخواسته 
می شود، بنابراین موضوع ممنوعیت حمل، نگهداری 
و استفاده از سلاح سرد، تولید وفروش آن از اهمیت 

بسزایی برخوردار است.
وی با تاکید براینکه ممنوعیت حمل و استفاده از 
سلاح سرد مورد توجه همه مسئولان از جمله نمایندگان 
مجلس قرار دارد، تصریح کرد: به طورحتم زمان بررسی 
این لایحه درصحن علنی مجلس سخنگوی کمیسیون 

مربوطه توضیحات لازم درجهت دفاع و حمایت از لایحه 
را طرح خواهد کرد، بنابراین تصویب این لایحه موضوع 
مهم و ضروری بوده که البته از سال های گذشته و از 
مجلس ششم پلیس به دنبال تصویب چنین لایحه ای 

درمجلس است.
و  اینکه لایحه ممنوعیت حمل  بیان  با  پورمختار 
استفاده ازسلاح سرد اثر قابل توجهی بر کاهش قتل 
درجامعه دارد، افزود: برخی قتل ها به صورت ناخواسته 
بوده و از پیش برای انجام آن هیچ برنامه ریزی نشده 
است، بنابراین با تصویب این لایحه می توان از افزایش 
با  اینکه  تعداد این قتل ها جلوگیری کرد؛ همچنین 
تصویب این لایحه جلوی سوء استفاده از این سلاح ها 
درجهت زورگیری و سرقت ها نیزگرفته می شود؛ چون 
درحال حاضر زورگیری ها به طورعمده با استفاده از 

شمشیر، قمه و قداره انجام می شود.
این نماینده مردم درمجلس دهم با بیان اینکه با 
گرم  همانند سلاح  از سلاح سرد  کنندگان  استفاده 
برخورد و مقابله می شود، گفت: به طورقطع ممنوعیت 
حمل و استفاده از سلاح سرد درکاهش جرائمی که با 
این وسایل صورت می گیرد اثر مثبت و مستقیمی دارد؛ 
البته این لایحه به عنوان یک تبصره ذیل یکی از مواد 
قانون مجازات اسلامی مطرح شده است که مجازات برای 
استفاده کنندگان از سلاح سرد مالی و حبس بر حسب 

مورد درنظرگرفته شده است.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس با تاکید کرد: 
البته تبصره دیگری دراین خصوص مطرح شده مبنی 
براینکه برخی افراد برای حفاظت از خود دربیابان ها باید 

برای استفاده از این سلاح ها مجوز دریافت کنند.

  تشریح جزئیات لایحه ممنوعیت استفاده و 
حمل سلاح سرد

از  پلیس  محمد کاظمی  در خصوص درخواست 
مجلس برای تصویب لایحه ممنوعیت استفاده و حمل 
سلاح سرد در صحن علنی به خانه ملت، گفت: لایحه 
ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح سرد چندی پیش 
درکمیسیون قضایی و حقوقی مجلس تصویب شد و ما 
امیدواریم در جهت کاهش جرائمی مانند قتل این لایحه 

در صحن علنی مجلس نیز تصویب شود.
نماینده مردم ملایر درمجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه درحال حاضر درصد بسیاری از جرائم با سلاح 
برنده و چاقو رخ می دهد، افزود: این جرائم بیشتر توسط 
جوانانی رخ می دهد که در زمان وقوع جرم تحت تاثیر 
احساسات قرار می گیرند که بهتر است با تصویب چنین 
لوایحی از در دسترس بودن چنین ابزاری که موجب 

وقوع جرم می شود جلوگیری کرد.
وی با بیان اینکه لایحه ممنوعیت حمل و استفاده از 
سلاح سرد درادوار گذشته در مجلس توسط نمایندگان 
بررسی شده است، تصریح کرد: متاسفانه این لایحه در 
مجالس گذشته به دلایل مختلف تعیین تکلیف نشده 
است، اما خوشبختانه دراین دوره از مجلس کمیته ای 
درکمیسیون قضایی و حقوقی برای بررسی این موضوع 
تشکیل شد و جلساتی با حضور نمایندگان مجلس، 
افرادی از نیروی انتظامی، آگاهی و اشخاص تاثیرگذار 
دراین حوزه برگزار شد؛ بنابراین آنچه که درخصوص 
ممنوعیت حمل واستفاده از سلاح سرد تصویب شد 

حاصل کار کارشناسی است.
کاظمی با تاکید بر اینکه حمل چاقو، پنجه بکس و 

دشنه موجب تحریک جوانان در جهت ایجاد رعب و 
وحشت درجامعه می شود، گفت: متاسفانه بسیاری از 
قتل ها درجامعه جنبه احساسی داشته و به طور معمول 
غیرعمدی و برای خودنمایی است، بنابراین تصویب این 
لایحه به خودی خود مانع وقوع بسیاری از جرائم می 

شود.
خصوص  در  دهم،  درمجلس  مردم  نماینده  این 
مجازات های درنظرگرفته شده دراین لایحه برای حمل 
افزود:  سرد،  سلاح  از  کنندگان  استفاده  و  کنندگان 
مجازات مالی یا حبس درجه 4 بیشتر برای مرتکبان 
جرائم و استفاده کنندگان از سلاح سرد برای مجرم 
درنظر گرفته شده است، بنابراین هر فردی اقدام به 
استفاده از اینگونه سلاح ها در دعاوی و نزاع ها کند 
محکوم به حبس می شود و تفاوتی در عمد و یا غیرعمد 

بودن آن ندارد.
مجلس  وحقوقی  قضایی  کمیسیون  رییس  نایب 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه تصویب این لایحه 
تاثیر بسزایی در کاهش تراکم زندانیان در زندان ها دارد، 
تصریح کرد: امیدواریم که نمایندگان مجلس درصحن 

علنی مجلس از تصویب این لایحه دفاع کنند.
 

70درصد از نزاع ها و قتل هابا سلاح سرد 
انجام می شود

یحیی کمالی پور نیز درگفت وگو با خانه ملت در 
خصوص لایحه ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح 
سرد مصوب کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس، گفت: 
بر اساس آمار، 70 درصد از نزاع ها و قتل ها در کشور 
به وسیله سلاح سرد انجام می شود، متاسفانه قتل های 
انگیزه قتل  و  غیرعمدی هم که مجرم در آن قصد 
ندارد عموما به دلیل استفاده از سلاح سرد فرد کشته 
می شود، از این رو و به منظور جرم انگاری حمل سلاح 
سرد، تصویب کلیات این لایحه در کمیسیون قضایی 

انجام شد.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه بر اساس لایحه ممنوعیت حمل 
و استفاده از سلاح سرد قمه، شمشیر، قداره، ساطور 
و پنجه بوکس که جنبه دعوا و درگیری دارند سلاح 
سرد محسوب می شوند، تصریح کرد: در صورت تصویب 
نهایی لایحه مذکور برای حمل این سلاح ها محدودیت 
ایجاد خواهد شد بنابراین مجازات قانونی برای افرادی که 
این وسایل را تولید، حمل و توزیع کنند در نظر گرفته 

می شود.
وی افزود: حداقل مجازات مندرج در ماده ۶17 قانون 
مجازات اسلامی برای افرادی که سلاح سرد حمل، تولید 
و توزیع کنند نیز در نظر گرفته شده، البته  بر اساس 
لایحه ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح سرد، شش ماه 
تا دو سال هم حبس هم شامل مجازات این افراد خواهد 
شد و حسب مورد با توجه به نوع استفاده از سلاح سرد 

مجازات تعیین می  شود.
رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس  نایب 
شورای اسلامی، با بیان اینکه افرادی که به دلیل نوع 
شغل خود مانند قصابان مجبور به استفاده از برخی 
سلاح های سرد باشد باید از اماکن مجوز دریافت کند، 
گفت: منظور از سلاح سرد، سلاح هایی است که در 

نزاع ها استفاده می شود.

استفاده از سلاح سرد ضابطه مند می شود 

نقش موثر ممنوعیت حمل سلاح سرد در کاهش جرائم 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبر داد:

انجام 68 هزار مأموریت توسط اورژانس ۱۱۵ قم 
طی سال گذشته

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در سال 94 مجموعا 
۶7 هزار و ۶12 مأموریت توسط اورژانس 115 قم انجام شده است. 

و   115 اورژانس  گفت:  اورژانس  روز  مناسب  به  تبریک  ضمن  حسنی  محمدرضا 
مسئولیت هایی که در استان دارد شامل بخش اورژانس پیش بیمارستانی است و همچنین 
حوادث غیرمترقبه، پدافند غیرعامل و همچنین ستاد هدایت درمان، یعنی اورژانس 115 تمام 

این وظایف و حوزه ها را بر عهده دارد.
وی بیان داشت: در حوزه اورژانس پیش بیمارستانی با 39 پایگاه خدمات را به مردم ارائه 

می کنیم، که شامل 20 پایگاه شهری، 18 پایگاه جاده ای و یک پایگاه اورژانس هوایی است.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در طی سال گذشته دو پایگاه 
را به مجموعه پایگاه ها اضافه کردیم که تأثیر بسیاری در زمان رسیدن به سر صحنه ها را دارد.

حسنی گفت: اورژانس هوایی در قم به عنوان یک شاخص کشوری مطرح است و این 
بالگرد از نظر کمی و کیفی رتبه اول را در کشور دارد و خدمات اورژانس هوایی در کشور 

مورد تأیید بوده است.
وی گفت: در اورژانس 115 قم در مجموع 300 پرسنل عملیاتی و ستادی وجود دارد 
که این پرسنل به صورت شبانه روزی خدمات رایگان را به همه هموطنان در همه ایام 
مناسبت های سال از جمله تعطیلات نوروز، محرم و صفر، اعیاد، نیمه شعبان و... و. ارائه 

می کنند.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم با بیان اینکه پرسنل اورژانس 
115 قم در ارائه خدمات به مردم یک اراده مصمم دارند، گفت: این اراده موجب شده تا 
زمان رسیدن بیمار و مصدوم به مراکز درمانی قم بتواند در سال گذشته رتبه نخست را در 

کشور کسب کند.
وی افزود: در سال 94 مجموعا ۶7 هزار و ۶12 ماموریت توسط اورژانس 115 قم انجام 
شده که از این تعداد 22 هزار و 313 مورد مربوط به حوادث تصادف و مابقی مأموریت های 
غیرتصادفی بوده است همچنین از این تعداد مأموریت مربوط به تصادفات، 18 هزار و 823 

مورد شهری و 3 هزار و 490 مورد نیز مربوط به جاده ای بوده است.
حسنی عنوان داشت: در انجام مأموریت های تصادفی 2۶ هزار و ۶99 نفر مصدوم شدند که 
15 هزار و 2۶5 نفر توسط اورژانس به مراکز درمانی منتقل شده و 11 هزار و 185 مورد نیز 
به صورت سرپایی درمانی شدند. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم بیان داشت: در سال گذشته متأسفانه 159 مورد تصادف فوتی در صحنه داشته ایم که 28 
مورد مربوط به موتورسیکلت سوارها بوده است. وی به سرعت انتقال مصدومان توسط عوامل 
اورژانس اشاره کرد و گفت: به دلیل سرعت انتقال و همچنین دقت نظر در ارائه خدمات اولیه 
اورژانس شاهد کمترین میزان تلفات هستیم. حسنی عنوان داشت: آمار مأموریت های ما 
نسبت به کشور بیش از ظریب جمعیت است یعنی از نظر جمعیتی ما درصدی که در کشور 

داریم 1.7 درصد است ولی بیش از 2.۶ درصد مأموریت ها را انجام می دهیم.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: با توجه به خدمات 
گسترده در حوزه اورژانس هوایی از نظر خدمات کمی و کیفی نیز اقدامات گسترده ای 
انجام داده ایم و جزو اولین استان هایی خواهیم بود که پایگاه اورژانس هوایی داشته و بالگرد 

تخصصی پرواز اورژانس نیز طبق وعده مسئولان وزارتخانه به ما داده خواهد شد.
وی گفت: اورژانس قم در طی سال موارد متعددی زایمان در آمبولانس داشته که در سال 
گذشته 12 مورد زایمان در آمبولانس یا منزل به دلیل شرایط اضطراری انجام شده که هم 

مادر و هم نوزاد سالم هستند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم خبرداد

کشف بیش از ۱۱ کیلوگرم حشیش در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف بیش از 11 کیلوگرم حشیش در استان 

خبر داد. 
سرهنگ  غلامعباس بلفکه  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: در 
پی کسب خبری مبنی بر اینکه فردی به هویت مشخص با یک دستگاه خودرو پژو پارس 
قصد دارد مقادیری مواد مخدر از نوع حشیش را از یکی از استان های مرکزی استان به به 
یکی از استان های شمال غربی حمل کند، بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران این پلیس 
قرار گرفت. وی افزود: پس از هماهنگی با مقام قضایی تعداد سه اکیپ از ماموران پلیس مبارزه 
با مواد مخدر استان در محور "کاشان - قم" مستقر و در نهایت خودرو مذکور در کیلومتر" 
۶0جاده قم - تهران" شناسایی و جهت بررسی بیشتر به این پلیس منتقل شد.سرهنگ 
بلفکه ادامه داد: ماموران در بازرسی صورت گرفته از قسمت درب عقب سمت راننده، مقدار 
11/950 کیلوگرم حشیش در قالب 12 بسته حدود یک کیلوگرمی کشف کردند.رئیس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اضافه کرد: نهایتاً خودروی موصوف توقیف و متهم نیز پس 

از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.



7سیاسی یکشنبه - بیست و هشتم شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 4102

نکــته

دیدگــاه

تحرکات سیاسی شخصیت ها، جناح ها و سلایق مختلف 
برای رقابت انتخاباتی اردیبهشت سال 96 روز به روز بیشتر 
اقشار  از جمله  روحانیت  میان  این  در  مشهود می شود، 
تأثیرگذار در این فرآیند انتخاباتی هستند نه فقط در بین 
اصولگرایان که پرچم جامعتین را بالا نگه داشته اند بلکه در 
بین چپ گراها که مجمع روحانیون را به متن تصمیمات خود 
در شورای عالی سیاستگذاری وارد کرده اند. آیت الله محسن 
غرویان استاد حوزه و دانشگاه می گوید: در شهر قم علاوه بر 
گروه ها و تشکل های نامدار و رسمی روحانیت مثل جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم و مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه، رایزنی های محفلی بین طیف های مختلف مدرسین، 
اساتید، فضلا و طلاب وجود دارد. این استاد حوزه و دانشگاه 
یادآور می شود: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم هم دو طیف 
است، عده ای طرفدار آقای هاشمی و دکتر روحانی و عده 
ای دیگر مخالف آنها هستند، امیدواریم جامعه مدرسین 
هماهنگ با جامعه روحانیت مبارز در حمایت از دکتر روحانی 

به اجماع نسبی دست پیدا کنند.
مشروح این گفتگو را در ادامه بخوانید.

تشکل ها، احزاب و گروه های سیاسی تحرکات خود را 
کم کم برای انتخابات ریاست جمهوری سال آینده علنی می 
کنند، حال و هوای شهر قم در فاصله باقیمانده تا انتخابات 
96 را برایمان روایت می کنید، چه مباحثی در تشکل های 
روحانی و گعده های روحانیت درباره رقابت اردیبهشت 96 

بیان می شود؟
کم و بیش تحرکات سیاسی در موضوع انتخابات وجود دارد، البته 
در قم گروه ها و تشکل های نامدار و رسمی مثل جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم و مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم یکسری 
نشست ها و بحث هایی را دارند؛ اما گفتگوها و رایزنی های محفلی 
معمولی هم بین طیف های مختلف مدرسین، اساتید، فضلا و طلاب 
برقرار است که البته تشکل های اسم و رسم داری نیستند اما نقش 
آفرین هستند، بخصوص در دهه محرم که طلاب و فضلا برای تبلیغ 
می روند می توانند با اظهارنظرهای خودشان یک تحرکات و شور و 

نشاط ویژه ای را در مردم ایجاد کنند.

یعنی مشخصا درباره انتخابات ریاست جمهوری در منبرها 
و تبلیغاتشان اظهارنظر کنند؟

طبیعتا مبلغینی که به سراسر کشور می روند، از طرف مردم مورد 
سئوال قرار می گیرند و به تبع، آنها هم اظهارنظرهای خودشان را 

خواهند داشت.

آقای غرویان! سمت و سوی نگاه ها به کدام سمت است، 

آنچه از اخبار نشست های جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و 
مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم به گوش شما می 

رسد نظرشان روی چه کاندیداهایی است؟
به طور دقیق هنوز نمی توانیم به جز آقای دکتر روحانی روی 
اشخاص خاصی تکیه کنیم. آقای دکتر روحانی رئیس جمهور 
کشور است و طبیعتا گزینه اول محسوب می شود ولی کاندیداهای 
دیگر هنوز حضورشان مشخص نیست در حد گمانه زنی و حرف و 
حدیث همین چهره هایی که درباره شان صحبت هایی مطرح است، 
مثلا آقایان باهنر، ولایتی، حدادعادل، جلیلی و احمدی نژاد در حد 
گفتگوهای زبانی مطرح هستند باید دید چه کسانی قرار است برای 

نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کنند.

جامعه روحانیت مبارز تهران دو طیف شده است برخی 
اعضا طرف آقای هاشمی هستند همان طور که در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری به حضور نام آقای هاشمی در لیست 
جامعه روحانیت مبارز رأی دادند و لیست جامعه روحانیت 
متفاوت از لیست جامعه مدرسین حوزه علمیه قم شد، امروز 
هم زمزمه هایی مطرح است که شرایط را برای حضور آقایان 
روحانی و هاشمی و ناطق در شورای مرکزی جامعه روحانیت 
مبارز مهیا کنند، به نظر شما جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
در انتخابات ریاست جمهوری چه می کند؟ آیا از آقای روحانی 

حمایت خواهد کرد؟
همان طور که جامعه روحانیت مبارز دو طیف است، جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم هم دو طیف است، عده ای طرفدار آقای 
هاشمی و دکتر روحانی و عده ای دیگر مخالف آنها هستند، هنوز به 
طور مشخص نمی شود گفت غلبه با کدام طیف است اما اختلاف 
وجود دارد؛ ما امیدواریم جامعه مدرسین به وحدت برسند و هماهنگ 

با جامعه روحانیت مبارز به یک اجماع نسبی دست پیدا کنند.

اجماع نسبی به سمت حمایت از آقای روحانی در انتخابات 
ریاست جمهوری است یا...

بله خوب در درجه اول آقای روحانی کاندیدا و گزینه مطرح است 
ولی همه چیز امکان تغییر دارد باید دید کاندیداهای دیگر چه کسانی 

هستند .

طیف همسو و نزدیک به آیت الله مصباح چه می کنند؟ 
آیت الله محمد یزدی سال 92 انتقاد کرد و گفت احساس 
تکلیف های آیت الله مصباح جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
را در معرض انشقاق قرار داد، به نظر شما آیت الله مصباح 
این دوره هم کاندیدا معرفی می کند یا بحث گفتمانی را در 

پیش می گیرد؟
همه براساس تکلیف و وظیفه شرعی عمل می کنند بنابراین به 

تکلیف عمل کردن چیزی را حل نمی کند و منحصر به یک گروه و 
تشکل خاص نیست که بگوید من به تکلیف عمل می کنم و دیگران 
به تکلیف عمل نمی کنند. در واقع هر شخصیت و تشکلی مصداق 
تکلیف را حمایت از نامزد خاصی می داند بنابراین همه در مسئله به 
تکلیف عمل کردن با هم مشترک هستند اما بر سر مصادیق اختلاف 
وجود دارد. فکر می کنم این دوره از قرائن پیدا است که همین تشتت 
و اختلاف متأسفانه وجود دارد و مصادیق تکلیف در هر یک از تشکل 

های اصولگرا متفاوت با دیگری است.

ریاست  انتخابات  برای  نامزد  مصباح  الله  آیت  یعنی 
جمهوری سال 96 معرفی خواهد کرد؟

احتمال 90 درصد همین طور است.

یعنی گزینه خاصی مدنظر آیت الله مصباح یزدی است؟
بله گزینه و مصداق خاصی را به احتمال 90 درصد برای انتخابات 

ریاست جمهوری اردیبهشت 9۶ تعیین می کند.

شما اطلاع دارید که نامزد مدنظر آیت الله مصباح یزدی 
چه کسی است؟

خیر به طور دقیق نمی توانم اعلام کنم.

برداشت و ارزیابی شما چه می گوید، چه کسانی می توانند 
گزینه مدنظر آیت الله مصباح باشند؟

احتمالا آقای احمدی نژاد و آقای جلیلی.

یعنی این دو شخص می توانند گزینه های آیت الله مصباح 
باشند؟

بله به احتمال 90 درصد.

گفتمان سیاسی آیت الله مصباح در شهر قم غالب است 
یا در اقلیت قرار دارد؟

به نظر من گفتمان اقلیت است و انتخابات اسفند سال 94 هم 
این را نشان داد. یادآور می شوم که آقای دکتر روحانی در انتخابات 

ریاست جمهوری سال 92 نفر اول در شهر قم شد.

پس به نظر شما تشکل ها و شخصیت های روحانی در قم 
روی یک نفر برای حمایت از او در انتخابات ریاست جمهوری 

سال آینده اجماع نخواهند کرد؟
خیر، اجماع نخواهند داشت. تجربه گذشته هم نشان داده که نمی 
توانند به اجماع و به وحدت برسند. بالاخره در انتخابات مجلس هم 
درباره آقای لاریجانی و آقای بنایی این اختلاف نظر بر سر مصادیق 
تا آخرین لحظه وجود داشت و در انتخابات ریاست جمهوری هم 

همین طور می شود.

تشخیص  مجمع  دبیرخانه  الملل  بین  امور  مدیرکل 
مصلحت نظام، دستاوردهای ریاست جمهوری اسلامی ایران 
بر جنبش غیر متعهدها را مثبت ارزیابی کرد و در عین حال 
گفت: جنبش عدم تعهد نیازمند تجدید نظر در سازو کارهای 
خود برای افزایش کارآیی در کمک به حل و فصل چالش های 

منطقه ای و بین المللی است.
جنبش عدم تعهد از سال 1961 تا کنون با نقاط عطف 
تاریخی و فراز و نشیب های زیادی مواجه بوده است. این 
جنبش با داشتن 120 دولت به عنوان عضو و در برداشتن دو 
سوم جمعیت جهان یکی از فراگیرترین نهادهای فرامنطقه 
ای در عرصه بین المللی است. با این حال به اعتقاد برخی 
از کارشناسان جنبش عدم تعهد با فروپاشی نظام دو قطبی 
جنبش  ماندگاری  دلایل  است.  شده  هویت  بحران  دچار 
عدم تعهد با وجود از بین رفتن زمینه های شکل گیری آن، 
ضرورت تجدید نظر در ساختارهای جنبش و دستاوردهای 
این جنبش در دوره اخیر که جمهوری اسلامی ایران ریاست 
آن را بر عهده داشت از جمله مسائلی است که سید محمد 
علی حسینی معاون اسبق حقوقی و امور بین الملل وزارت 

امور خارجه در این گفت و گو با ما در میان گذاشت.
مشروح این گفت و گو را در زیر بخوانید:

به اعتقاد برخی از کارشناسان مسائل سیاسی جنبش 
عدم تعهد محصول نظام دو قطبی بوده است. در شرایطی 
که این نظام با فروپاشی قطب کمونیسم موضوعیت خود را 

از دست داده، دلایل ماندگاری جنبش عدم تعهد چیست؟
علت اصلی ماندگاری جنبش عدم تعهد را باید در اصول و اهداف 
این جنبش جستجو کرد. اصول و اهداف و آرمان های اساسی 
که جنبش غیرمتعهدها بر آن پایه شکل گرفت و در سال 1955 
دراجلاس مشترک کشورهای آسیایی و آفریقایی در شهر باندونگ 
اندونزی بر آن تاکید شد عبارتند از احترام به اهداف و اصول منشور 
سازمان ملل متحد و تعهدات بین المللی، احترام به حقوق اساسی 
انسان ها، احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها، خودداری 
از تجاوز یا تهدید به تجاوز یا توسل به زور، به رسمیت شناختن 
برابری همه نژادها و همه ملت ها، خودداری از مداخله در امور داخلی 

کشورها و احترام به حق ملت ها در دفاع از خود.
از زمان برگزاری اولین اجلاس کشورهای موسوم به جنبش 
عدم تعهد درسپتامبر 19۶1 به بعد نیز عضویت در جنبش عدم 
تعهد به معنای اعلام مخالفت و عدم پذیرش سلطه قدرت های 
بزرگ و دستیابی به استقلال سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و نفی و 

استعمارگری و سلطه طلبی تلقی شد.
این اصول و اهداف کماکان از اهمیت حیاتی و منزلت بالایی برای 
تمامی ملت ها و کشورها برخوردار است و گذر زمان آنها را کهنه و 
غیرقابل اعتنا نساخته و به همین جهت است که این جنبش ماندگار 

است و همچنان به حیات خود ادامه می دهد. 
از این رو گرچه انگیزه اصلی از تاسیس این تشکل بزرگ سیاسی 
بین المللی به دوران جنگ سرد و رقابت های دو بلوک شرق و غرب 
باز می گردد؛ با این وجود به دلیل اهمیت حیاتی اهداف بنیادین 

این تشکل، فروپاشی نظام دوقطبی نتوانست فعالیت این جنبش را 
متوقف و یا اعضای آن را برای ادامه کار، بی انگیزه نماید.

البته این بدان معنا نیست که نیازی به اصلاح، تکمیل و یا بازبینی 
ساختار این جنبش احساس نمی شود. جنبش عدم تعهد با توجه به 
تحولات جدید جهانی و همچنین گستره و ظرفیت های بالقوه ای 
که درون اعضای خود بصورت انفرادی و یا ترکیبی دارد، می تواند 
گام های مهمتری برای تقویت و ارتقاء جایگاه خود در عرصه روابط 

بین الملل بردارد.

جنبش عدم تعهد در شرایط کنونی چه ظهور و بروز و 
اهمیتی در عرصه بین الملل دارد؟

گرچه مصوبات جنبش عدم تعهد دارای هیچ گونه تعهد و ضمانت 
اجرایی نبوده و تنها بیانگر دیدگاه ها و نظرات کشورهای عضو در 
خصوص مسائل بین المللی است؛ با این وجود نباید اهمیت مواضع 
این جنبش را پیرامون تحولات، مسائل و مناقشات عمده بین المللی 
در ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی و اجتماعی که با اجماع اعضا و در 
قالب اسناد و بیانیه های رسمی این جنبش صادر می گردد، نادیده 
گرفت. جنبش غیرمتعهدها با داشتن بیش از 120 عضو که معادل 
دو سوم اعضای سازمان ملل می باشد و عموما عضو این سازمان و 
بعضا در سایر نهادها و مجامع بین المللی نیز حضوردارند، از حق رای 
در اتخاذ تصمیمات و تصویب طرح ها و برنامه ها برخوردارند و از این 
طریق می توانند با تکیه بر وحدت مواضع و اشتراک منافع، قدرت 
چانه زنی خود را تقویت کرده و نقشی اساسی و تعیین کننده در 

عرصه معادلات جهانی ایفاء نمایند.

با توجه به تغییراتی که در عرصه بین الملل اتفاق افتاده 
آیا فکر نمی کنید جنبش عدم تعهد نیازمند تعریف اهداف 

جدیدی برای بقای خود است؟
شاید به دلیل جامعیت اهدافی که در طول دهه های گذشته 
مورد توجه این جنبش و اعضای آن قرار گرفته و در بیانیه ها و 
اسناد جنبش تبلور یافته، امروزه بیش از آن که نیاز به تعریف 
اهداف جدید برای این جنبش باشد که البته با توجه به تحولات 
جهانی امری ضروری بنظر می رسد، تجدید نظر در سازو کارهای 
جنبش عدم تعهد بمنظور افزایش کارآیی آن در پاسخ به هنگام و 
موثرتر به نگرانی های جامعه جهانی و افکار عمومی دنیا و همچنین 
کمک به حل و فصل چالش ها و مناقشات منطقه ای و بین المللی 
از اولویت بیشتری برخورداراست. خوشبختانه جمهوری اسلامی 
ایران با عضویت در تروئیکای جنبش عدم تعهد که متشکل از 
روسای سابق، فعلی و آتی جنبش است می تواند نقش موثر خود 
را در یافتن راهکارهای مناسب برای ارتقاء جایگاه این جنبش و 
همچنین افزایش کارآیی و تاثیر گذاری آن در معادلات جهانی، 

تقویت کرده و استمرار بخشد.

از نظر شما در شرایط کنونی چه اهدافی می تواند در 
اولویت جنبش عدم تعهد قرار گیرد؟

با توجه به شرایط بین المللی و دغدغه های مشترک در بین 
بسیاری از ملت ها، جنبش عدم تعهد باید از فرصتی که در اثر 

شکست نظام دوقطبی جهان و همچنین شکست سیاست های 
یکجانبه گرایانه آمریکا و افول فزاینده این کشور پدید آمده برای 
مشارکت فعالتر و موثرتر در شکل دهی نظم نوین جهانی و تقویت 

رویکرد چندجانبه گرایی بهره برداری کند.
در  بیشتر  نظر  وحدت  و  همبستگی  این  بر  علاوه 
همچنین  و  ملل  سازمان  ناعادلانه  و  ساختارناسالم  اصلاح 
ساختارغیردموکراتیک شورای امنیت و توجه جدی تر به نارضایتی 
ملت ها از ساختار فعلی این سازمان و دخالت های نابجای شورای 
امنیت در سایر نهادهای بین المللی از دیگر اهدافی است که می 

تواند مد نظر اعضا باشد.
از سوی دیگر افزایش تعاملات فرهنگی، سیاسی و اقتصادی 
بین  از  و  سلاح  خلع  موضوع  به  پرداختن  و  جنبش  اعضای 
بردن کلیه سلاح های اتمی و کشتارجمعی و مقابله با سیاست 
کشورهایی مانند آمریکا که علیرغم تعهدات بین المللی خود، گام 
مهمی در این زمینه برنداشته اند، در تقویت نقش و جایگاه جنبش 

بسیار مهم است.
اضافه بر این، در شرایط کنونی که جهان از تروریسم و افراطی 
گری رنج می برد، همبستگی و ساماندهی ساز و کاری منسجم 
و موثر درمقابله جدی، صادقانه و همه جانبه با تروریسم وافراط 
مبارزه  بهانه  به  ها  قدرت  ابزاری  استفاده  از  پیشگیری  گرایی، 
با تروریسم و نیز جلوگیری ازاعمال سیاست های تبعیض آمیز، 
دوگانه و چندگانه توسط آنان در برخورد با این پدیده مهلک باید 

مورد توجه اعضا باشد.
جنبش عدم تعهد باید بتواند با استفاده از ساز و کارهای مناسب، 
رویکرد برخی از اعضای خود را که به انحاء مختلف از تولید، پرورش 
وگسترش تروریسم و اندیشه های افراط گرایانه حمایت می کنند، 
اصلاح و آنان را نسبت به تعهدات حقوقی و بین المللی خود پایبند 
نماید. همچنین باید برای کاهش شکاف عمیق میان کشورهای 
توسعه یافته و در حال توسعه، جدیت در حفظ اصول و آرمان های 
جنبش همزمان با واقع گرایی و مدیریت چالش ها، ایفای نقش 
موثر در راستای هدف جهانی استعمار زدایی و تاکید بر ضرورت 
مسئولیت پذیری شورای امنیت سازمان ملل در خاتمه بخشیدن 
به اشغالگری رژیم صهیونیستی و اقدامات جنایتکارانه این رژیم در 
فلسطین اشغالی، لبنان و سوریه که سرچشمه اصلی بی ثباتی و 

ناامنی در منطقه غرب آسیاست، تلاش جدی به عمل آید.

جنبش عدم تعهد در شرایط کنونی چه چالش هایی 
پیش رو دارد؟

چالش اصلی، آمریکا و برخی از کشورهای غربی هستند که 
ماهیت استکباری و سابقه استعماری آنان موجب می گردد تا هیچ 
نهاد و یا تشکل مستقلی را که از ظرفیت های لازم برای ایفای 
نقش در تعاملات و تحولات بین المللی برخوردار است برنتابند و 

در مقابل آن قرار گیرند. 
با این حال، عدم همبستگی و وحدت لازم در میان اعضاء، عدم 
رعایت اصل عدم وابستگی و غیرمتعهد بودن به قدرتها توسط برخی 
از کشورهای عضو، فقدان برنامه ریزی و اقدام موثر جهت بکارگیری 
ظرفیت کشورهای عضو در مسیر دستیابی به اهداف و آرمان های 

جنبش، عدم التزام عملی برخی از اعضاء نسبت به تفاهم هایی 
که در جلسات جنبش صورت می گیرد و فقدان سیاستگذاری 
هماهنگ و موثر جهت تقویت بنیه اقتصادی جنبش ازجمله چالش 
ها و مشکلاتی است که حرکت جنبش را با کندی مواجه می کند.

جمهوری اسلامی ایران ریاست دوره شانزدهم جنبش 
عدم تعهد را در اختیار داشت، در این دوره جنبش عدم 

تعهد و ایران چه دستاوردهایی داشته اند؟
دستیابی به ریاست یک تشکل بین المللی که پس از سازمان 
ملل متحد بیشترین اعضاء را درون خود دارد، آن هم در زمانی 
که بیشترین تلاش های سیاسی، تبلیغاتی و رسانه ای برای به 
انزوا کشاندن جمهوری اسلامی در دنیا صورت می پذیرفت، خود، 
از جمله مهمترین دستاوردهای سیاسی و یک پیروزی بزرگ در 

مقابله با سیاست های یکجانبه گرایانه آمریکا به حساب می آید.
واقع امر این است که در شرایطی که مهمترین چالش کشورمان 
در مواجهه با نظام سلطه به رهبری آمریکا، شکستن انحصار هسته 
ای قدرت های باصطلاح برتر دنیا و نیز پیشرفت و توسعه دانش 
و برنامه صلح آمیز هسته ای کشورمان بود و دشمن ازتمامی 
ابزارهای سیاسی، بین المللی، اقتصادی، تبلیغاتی و رسانه ای خود 
علیه کشورمان بهره می برد، جمهوری اسلامی توانست بیانیه های 
متعدد و به موقعی را از سوی جنبش عدم تعهد در حمایت از 
حقوق قانونی و مشروع خود در زمینه هسته ای دریافت کند و 
دشمن را در پردازش این سناریو که جامعه جهانی معادل چهار 

پنج کشور ظاهرا برتردنیاست، ناکام گذارد.
جمهوری اسلامی ایران همچنین توانست به عنوان الگویی 
موفق، از یک طرف، تاثیر شگفت انگیزعنصر حیاتی »مقاومت و 
پایمردی« را در ناکامی قدرت های سلطه جو و ناکارآمدی ابزار 
تحریم و تهدید و البته دستیابی به حقوق مشروع و قانونی ملت ها 
و از طرف دیگر توان فوق العاده منطق »دیپلماسی و مذاکره« خود 

را در حل و فصل مناقشات بین المللی به نمایش گذارد.
علاوه بر این جمهوری اسلامی ایران با استفاده از فرصت حضور 
در تروئیکای جنبش و پس از آن، به هنگام تصدی ریاست جنبش 
عدم تعهد توانست در جهت هماهنگ سازی مواضع کشورهای 
عضو پیرامون مهمترین موضوعات بین المللی از جمله ضرورت 
اصلاح ساختار سازمان ملل، خلع سلاح هسته ای و کشتار جمعی، 
مخالفت با نژاد پرستی و اشغالگری، محکومیت استفاده ابزاری از 
حقوق بشر، مخالفت با تلاش های غرب برای تحمیل فرهنگ و 
ارزش های غربی بر سایر فرهنگ ها، محکومیت اشکال مختلف 
استعمار، ضرورت مقابله با پدیده شوم تروریسم و مقابله با سیاست 
با این پدیده و  های تبعیض آمیز و دوگانه برخی از قدرت ها 
همچنین تاکید برتفاوت عمیق میان تروریسم با مقاومت مردمی 
و دفاع مشروع کشورها و ملت ها در قبال تجاوز و اشغالگری نقش 

مهم و موثری ایفا نماید.
با این حال شاید بتوان تاسیس مرکز حقوق بشر و تنوع فرهنگی 
به عنوان بازوی علمی جنبش عدم تعهد در حوزه حقوق بشر در 
تهران را از دستاوردهای قابل توجه دوره ریاست جمهوری اسلامی 

ایران بر این جنبش عنوان کرد.

آیت الله  محسن غرویان مطرح کرد:

احمدی نژاد و جلیلی گزینه های آیت الله مصباح

در گفت و گو با سید محمد علی حسینی تشریح شد:

دستاوردهای ایران در مدت ریاست بر غیرمتعهدها

دو دسته ای که به احمدی نژاد 
رای نمی دهند 

 احمدی نژاد برای آمدن در حال تجزیه و تحلیل سبد رای خود است. او امیدوار است 
مردمی که در سفرهای استانی در زمان ریاست جمهوری  اش به استقبال وی می آمدند به 
ویژه در شهرهای کوچک تر بازهم در یک انتخابات دیگر رای خود را به نفع محمود احمدی 

نژاد به صندوق بیندازند.
در این میان احمدی نژاد و دوستانش به خوبی می دانند که دو قشر از جامعه ایرانی 

هستند که به هیچ شکل ممکن حاضر نیستند به محمود احمدی نژاد رای دهند.
اصلاح طلبان که عمدتا شامل طبقه متوسط و تحصیلکرده جامعه می شوند هیچگاه 
حاضر نیستند رای خود را به صندوق احمدی نژاد بیندازند. آنها نه به احمدی نژاد مدل 
84، نه به احمدی نژاد مدل 88 و نه به احمدی نژاد مدل 9۶ رای نخواهند داد. آنها رییس 
جمهور سابق را عامل بسیاری از مشکلات کشور می دانند و بر این باور هستند که احمدی 
نژاد کشور به عقب برگردانده است. اصلاح طلبان حاضر هستند به طور مثال در رقابتی میان 
قالیباف یا ولایتی با احمدی نژاد رای خود را به سبد نامزدان اصول گرا مانند قالیباف بیندازند. 
احمدی نژاد برای اصلاح طلبان نماد آنارشی و بی نظمی در کشور است. کسی که به واسط 

مدیریتش ایران را تبدیل به کشوری منزوی کرده بود.
در کنار اصلاح طلبان اما احمدی نژاد با رای منفی مذهبیون هم روبرو خواهد شد. رئیس 
جمهور سابق ایران به خوبی می داند که بخش اعظمی از طرفدارانش که در سال 84 و 
88 به او رای داده اند از رابطه اش با مشایی در دوران ریاست جمهوری اش ناراحت هستند و 
مشایی را عامل انحراف و رییس جریان انحرافی می دانند و به هیچ وقت حاضر نیستند به 
فردی رای بدهند که بازهم مشایی را در کنار خود دارد. سخنان یکی از شاگردان آیت الله 
علم الهدی در مورد احمدی نژاد و مشایی به خوبی حکایت از این معنا دارد. این روحانی به 
مجله »رو به رو« گفته است: »نظر علم الهدی این است که احمدی نژاد و مشایی خارج از 
مسیر ولایت هستند. آقای علم الهدی در جلسه ای خصوصی می گفتند که هر روز به حرم 

میروم و گاهی احمدی نژاد را لعن می کند.«
احمدی نژاد سبد رای نیروهای مذهبی و سنتی خود را از دست داده است. کسانی 
که روزی سینه چاک محمود احمدی نژاد بودند و حتی برای پیروزی او در انتخابات نذر 
می کردند دیگر حاضر نیستند از احمدی نژاد حمایت کنند یا حداقل تا زمانی که مشایی 

هست از احمدی نژاد حمایت نمی کنند.
این طیف معتقد است مشایی، احمدی نژاد را سحر کرده است. آیت الله مصباح یزدی 
از حامیان اصلی احمدی نژاد در سال 84 و 88 در یکی از سخنرانی های خود در سال 90 
در اوج اصطکاک مشایی با جریان های مذهبی به طلسم کردن احمدی نژاد از سوی مشایی 
اشاره می کند و می  گوید: »بعد روی کارها و حرف های شخص جنجال آفرین حساس 
شدیم، دیدیم خیلی حرف های بوداری است و اصلًا حرف های ساده ای نیست. بنده روز به  
روز احساس کردم که خطر بسیار عظیمی در این جریان، نهفته است و تلاش زیادی در 
این راه شده. عقلم نمی رسید که آیا هیپنوتیزم است، سحر است، ارتباط با مرتاضین است؟ 
بنده این جور چیزها را بلد نیستم، ولی می دانستم که در این قضیه، چیزی غیرطبیعی 
وجود دارد. دیدیم که این شخص مسئله دار، این آقا را مسخّر کرده و او توی مشتش هست. 
البته قرائن فراوانند و خود شما بیشتر از ما اطلاع دارید که حتی تأثیر نگاه و برخورد و آثار 
طلسمات و چیزهایی از این قبیل در کار است. البته اینها همه مسموعات هستند و بنده به 
چشم خودم ندیده ام.« این دو طیف بخش اعظمی از جامعه را تشکیل می دهند و همین 
مسئله باعث می شود احمدی نژاد برای حضور در انتخابات احساس خطر کند و با خود 
بیندیشد که در صورت حضور در انتخابات ریاست جمهوری 9۶ ممکن است به واسطه عدم 

حمایت این دو بخش شکست تلخی را تجربه کند.

گزینه های ایران در مقابله با شکایت عربستان

وقتی مجرم مدعی می شود
علی امیدی

 عربستان سعودی طی یک شکوائیه رسمی، ایران را به نقض قطعنامه 221۶ سازمان 
ملل و حمایت از شورشیان حوثی در حمله به بخش های جنوبی عربستان متهم کرده 
است. عربستان در شکایت خود مدعی شده است که حوثی ها و متحدانشان با حمله 
موشکی به مناطق جنوبی عربستان صدها غیرنظامی را کشته اند و به زیرساخت ها و بناهای 
غیرنظامی از جمله مدارس و بیمارستان ها در شهرهای نجران و جازان و منطقه عسیر 
در جنوب عربستان آسیب رسانده اند. گزارش عربستان از نقض قطعنامه شورای امنیت 
از سوی ایران چهارشنبه شب )14 سپتامبر 201۶( توسط یحیی المعلمی، نماینده دائم 

سعودی در سازمان ملل تقدیم شورای امنیت شده است. 
طبق ماده 35 منشور ملل متحد، هر عضو ملل متحد می تواند توجه شورای امنیت یا 
مجمع عمومی را به هر اختلاف یا وضعیتی جلب نماید. طبق این ماده، حتی هر کشوری 
که عضو ملل متحد نیست می تواند توجه شورای امنیت یا مجمع عمومی را به اختلافی که 
خود در آن درگیر است جلب نماید مشروط بر این که در مورد اختلاف مزبور قبلًا تعهدات 
مربوط به حل و فصل مسالمت آمیز مقرر در این منشور را قبول نماید. همچنین طبق ماده 
99 منشور، دبیرکل می تواند نظر شورای امنیت را به هر موضوعی که به عقیده او ممکن 
است حفظ صلح و امنیت بین المللی را تهدید نماید جلب کند. بنا براین، بالطبع، عربستان 
نیز از این حق برخوردار است که توجه شورای امنیت را نسبت به وضعیتی که مصداق 
تهدید و نقض صلح و عمل تجاوزکارانه است جلب نماید. خصوصا اینکه عربستان در بحث 
یمن کاملا یکی از طرف های درگیری است و به طریق اولی این حق را برای خود محفوظ 
می داند. قطعنامه 221۶ شورای امنیت در تاریخ 14 آوریل 2015 با 14 رای موافق و رای 
ممتنع روسیه، در رابطه با جنگ داخلی یمن تصویب شد. این قطعنامه ذیل فصل هفتم 
منشور ملل متحد تصویب شد که دلالت بر اقدامات قهری شورای امنیت داشته و طبق 
مفاد مواد 48 و 49 منشور، همه اعضای ملل متحد موظف به تبعیت از آن هستند. قطعنامه 
221۶ بدون اشاره به عملیات نظامی عربستان در خاک یمن، نیروهای نظامی در یمن را 
تحریم تسلیحاتی کرده است. همچنین این قطعنامه از مشروعیت »عبد ربه منصور هادی« 
رئیس جمهور سابق یمن حمایت کرده است. شورای امنیت با ذکر نام، ارسال هر گونه 
سلاح به جنبش انصارالله و نیروهای علی عبدالله صالح رئیس جمهوری پیشین این کشور 
را ممنوع اعلام کرد. طبق این قطعنامه، شورای امنیت بازرسی تمامی کشتی ها به مقصد 
یمن را تصویب و رهبر انصارالله و فرزند ارشد علی عبدالله صالح رئیس جمهوری پیشین 
یمن را ممنوع از سفر اعلام کرد. شورای امنیت همچنین طبق قطعنامه 221۶ و قطعنامه 
صادره در سال 2014 به شماره 2140 از انصارالله خواست که قدرت را به نیروهای عبد ربه 

منصور هادی تحویل دهد و از شهرهای یمن عقب نشینی کند.
معمولا قطعنامه هایی که ذیل فصل هفتم صادر می گردد برای حسن اجرا، سازوکار 
اداری به نامه کمیته اجرایی در آن پیش بینی می شود که در این خصوص هم نهادی با 
عنوان »کمیته تحریم« ذیل پارگراف 19 قطعنامه 2140 پیش بینی شده است. این کمیته 
غیر از حقوقدانان و کارشناسان فنی که تحت عنوان »پانل کارشناسان« تشکیل خواهد 
شد، از تمامی اعضای شورای امنیت تشکیل شده است و گزارش های نقض قطعنامه را 
هر ۶0 روز یک بار تقدیم شورای امنیت می کنند. این کمیته همچنین اختیار گفتگو و 
رفع سوءتفاهمات با کلیه کشورهای ذینفع در بحران را خواهد داشت. قطعا وجود برخی 
مستندات می تواند ادعای عربستان را اثبات کند ولی صرف اثبات ادعا نمی تواند موجب 
محکومیت ایران شود. در صورتی که کمیته تحریم قطعنامه 2140 ادعاهای عربستان را 
اثبات نماید باید طی گزارشی همراه مستندات تقدیم شورای امنیت نماید. این شورا نیز 
قاعدتا دو نوع تصمیم می گیرد. اگر موضوع از نظر شورای امنیت چندان حاد نباشد یا 
حصول رأی مثبت 5 عضو دایم شورای امنیت به دلیل استفاده از حق وتو، غیرممکن باشد 
در اینگونه مواقع شورای امنیت مبادرت به صدور بیانیه هیأت رئیسه شورای امنیت می 
نماید. این نوع بیانیه ها ممکن است از جهت فحوا مانند قطعنامه باشد ولی از جهت حقوقی 
الزام آور نیست. نوع دیگر تصمیم شورای امنیت وفق فصل هفتم و در صورت عدم وتوی 
اعضای دایم صورت می گیرد که به آن قطعنامه می گویند. نهایتا اگر کشورهایی مانند 
روسیه و چین با عربستان همراهی نمایند شورای امنیت شاید بیانیه غیرالزام آور علیه ایران 
صادر نماید. بعید است که در این خصوص عربستان بتواند ایران را محکوم نماید؛ خصوصا 

اینکه اثبات ادعای عربستان بسیار سخت است.
عربستان سه هدف سیاسی را در این کار دنبال می کند: 1- ایجاد مشروعیت برای 
جنایات ارتکابی خود در یمن، خصوصا نزد متحدین عرب منطقه ای. اینکه ریاض از مجرای 
حقوق بین الملل در یمن جنایت می کند و متحدین در حمایت از عربستان تردیدی 
نداشته باشند. 2- از جهت روانشناسی سیاسی، عربستان با اینگونه اقدامات قصد توجیه 
شکست های خود در یمن دارد تا بدینوسیله افکار عمومی عربستان را قانع کند که این 
حوثی ها نیستند که طرف نبرد عربستان هستند بلکه کشورهایی مانند ایران است تا 
افکار عمومی عربستان را نسبت به ادامه یا بدتر شدن بحران توجیه نماید. قابل توجه 
اینکه، طبق گزارش موسسه صلح استکهلم که یک موسسه معتبر بین المللی محسوب می 
شود عربستان در رده سوم هزینه های نظامی بعد از آمریکا و چین قرار دارد، در حالیکه 
روسیه در رده چهارم قرار دارد. در حالیکه طبق وبسایت تحلیل نظامی گلوبال فایرپاور 
)globalfirepower( ایران در سال 2015 با مخارج نظامی حدود ۶ میلیارد دلاری، در رده 
33 جهان قرار دارد. 3- عربستان از این طریق می خواهد ایران را یک کشور قانون شکن 
و متمرد معرفی نماید تا بدینوسیله به انزوای بیشتر ایران در سطح جهان و واگرایی ایران و 
کشورهای عربی کمک نماید. ایران نیز با انکار رسمی نقض موارد قطعنامه 221۶ از سوی 
تهران و شخصی خواندن نظرات برخی از مقامات نظامی ایران و همچنین برجسته سازی 
جنایات جنگی عربستان در یمن و ابتکارات دیپلماتیک با دول معتدلی چون عمان و قطر، 
اقدامات عربستان را خنثی نماید. ضمنا ایران وفق پارگراف 19 قطعنامه 2140، با انجام 
دیالوگ با کمیته تحریم قطعنامه 2140 و همچنین دولت هایی چون روسیه و چین می 
تواند مستندات عربستان را به چالش بکشد. همچنین طبق ماده 32 منشور ملل متحد، هر 
عضو ملل متحد که عضو شورای امنیت نیست هرگاه طرف اختلافی باشد که در شورای 
امنیت تحت رسیدگی است دعوت خواهد شد که بدون حق رای در مذاکرات مربوط به 
اختلاف مزبور شرکت نماید. ایران می تواند با استفاده از این حق در صورت طرح ادعای 

عربستان در این شورا، مستندات عربستان را به چالش بکشد.
 استاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان

 اصولگرایان هنوز از چهره اصلی خود رونمایی نکرده اند. چهره ای که هم از پس روحانی 
برآید و هم از نظر مالی دست پاک باشد تا بیشتر از این اصولگرایان متهم به خیانت در 

امانت نشوند.
به گزارش ایلنا، اگر در پایان هر فصل فوتبال مربیان تیم های مختلف به دنبال ستارگان 
تیم رقیب هستند تا ترکیب خود را تقویت کنند، در عرصه سیاسی نیز سیاستمداران ایرانی 

در این دوره تاریخی راهی مشابه در پیش گرفته اند.

ائتلاف دوباره »تدبیر« و »امید«
روحانی و یاران او امیدوارند ائتلافی را تشکیل دهند که فراگیرتر از ائتلاف 92 باشد. 
اگرچه اتفاقات انتخاب رئیس مجلس باعث شد اختلافی بین عارف و روحانی پیش بیاید و 
یکی از مهمترین حامیان روحانی از وی رنجیده خاطر شود، اما روحانی حالا یکی از بزرگترین 

ژنرال های اصولگرا را در اردوگاه خود می بیند.
اگر محمدرضا عارف به حکم رییس دولت اصلاحات در راس شورای عالی سیاستگذاری 
قرار گرفت و به اشاره او بر صدر انتخابات تهران نشست، لاریجانی به سفارش اعتدالگرایان 
در لیست امید قرار گرفته بود و به سفارش متحدانی که در دولت داشت، به صدر مجلس 

نشست.
روحانی که اطمینان دارد فراکسیون امید از او حمایت خواهد کرد، امیدوار است یاران 
لاریجانی را نیز پشت سر خود ببیند. به خصوص اینکه فراکسیون مستقلان ولایی )که 
احتمالا زیرمجموعه ای در فراکسیون ولایت خواهد شد( از افرادی تشکیل شده که خود را 

حامی دولت می دانند، اما تمایلی به فعالیت زیر پرچم اصلاح طلبی ندارند.
به جز علی لاریجانی، روحانی متحدی معتمد و قدیمی به نام علی اکبر ناطق نوری دارد 
که  سال ها پیش رهبر معنوی اصولگرایان بود و هنوز هم احترام عمامه و ریش سفید او از 

کت وشلواری های دولت نهم و دهم برای بسیاری اصولگرایان بالاتر است.

تصمیم جامعه روحانیت مبارز چیست؟
در کنار این دو نفر، روحانی نیم نگاهی به تشکیلات اصولگرایان دارد. از یک طرف عضو 
جامعه روحانیت مبارز است و بعید است این تشکیلات روحانی، از گزینه ای خارج از مجموعه 
خود، مقابل رییس جمهور فعلی حمایت کند؛ اگر این اتفاق بیفتد در تاریخ سیاسی جهان 
بی سابقه است که یک حزب سیاسی به جای حمایت از یکی از اعضای شورای مرکزی خود 

برای باقی ماندن در پست ریاست جمهوری به سراغ فرد دیگری خارج از مجموعه برود.
به جز جامعه روحانیت مبارز، روحانی نیم نگاهی هم به موتلفه و اعضای آن و همچنین 
جامعه اسلامی مهندسین دارد تا رویای ائتلاف ضدتندروری از جبهه پایداری تا نهضت 

آزادی را محقق کند؛ رویایی که یک دهه قبل سعید حجاریان از آن سخن گفته بود.

همه رفتند و...
هفته گذشته همزمان با موج اخباری که از واگذاری املاک شهرداری تهران منتشر شد، 
رفت و آمدهای دیگری هم در شهرداری تهران اتفاق افتاده بود که از چشم مردم دور ماند.

در روزهایی که شهردار تهران زیر بزرگترین فشار رسانه ای دهه گذشته بود، گفته 
می شود برخی یاران سردار قالیباف، برای چهارمین بار پیاپی ستادهای خود را برای 
انتخابات سازماندهی کرده اند اما طبق اخباری که به ایلنا رسیده این بار از این ستادها 
استقبالی نشده است. در واقع بسیاری از فعالان سیاسی در شهرهای کوچک و بزرگ 
تمایلی به حمایت از قالیباف ندارند. همین موضوع البته دلیلی بود که قالیباف در سال 

88 هم قید انتخابات را بزند.

استراتژی اول؛ تقلب از دست روحانی
کاهش ضریب نفوذ اصولگرایان، آنها را به فکر استفاده از استراتژی روحانی انداخت. 

در تقابل های ورزشی بین پرسپولیس و استقلال هر بار که یکی از تیم ها ستاره تیم رقیب 
را می خرید، تیم رقیب دست وپا می زد تا حتی یک بازیکن درجه سه و خداحافظی کرده 
از تیم رقیب را بخرد تا در کری خوانی ها دست بالا را داشته باشد. اگر روحانی به سراغ 
چهره های معتدل اصولگرا رفت تا آنها را زیر چتر تدبیر و امید متحد کند، اصولگرایان به 
سراغ اصلاح طلبان ناامید از روحانی رفتند تا از یک سو به حامیان شهرستانی خود این پیام 
را منتقل کنند که روحانی برنده قطعی انتخابات نیست و از سویی دیگر جریان تحول خواه 

را از حضور در انتخابات ناامید کنند.
البته اصولگرایان در این کار ید طولایی دارند و چهره های درجه چندم رقیب همچنان 

شخصیت های محبوب رسانه های اصولگرا هستند.

استراتژی دوم؛ استفاده از چهره های درجه دو
در این مدت اصولگرایان استراتژی دیگری را نیز شروع کرده اند. از یک سو چهره های 
درجه دو و درجه سه اصلاح طلب می گویند روحانی در عمل به وعده های اصلاح طلبانه 

موفق نبوده است!
از سویی دیگر افرادی مثل سعید مرتضوی از چهره های شناخته شده اصولگرا با اعتراف 
به نقش خود در جنایت های کهریزک و البته عذرخواهی، این موضوع را بار دیگر در اذهان 
عمومی زنده می کند اما در ادامه خبر احضار هفت نفر از چهره  تاثیرگذار و تشکیلاتی 
اصلاح طلبان به دادگاه شنیده می شود تا این پیام به اصلاح طلبان منتقل شود که در دولت 

روحانی هم اصلاح طلبان احضار می شوند.
اصولگرایان هنوز از چهره اصلی خود رونمایی نکرده اند. چهره ای که هم سخنران کاربلدی 
تا از زبان سرخ روحانی شکست نخورد. از سویی دیگر از نظر مالی دست پاک باشد تا بیشتر 
از این اصولگرایان متهم به خیانت در امانت نشوند و از همه مهمتر توانایی بسیج مردم را علیه 

دولت داشته باشد. زمان برای اصولگرایان از هر زمانی سریع تر در حال گذر است.

بازار انتخابات ایران گرم تر می شود

یارگیری از رقیب؛ اصولگرایان در اردوگاه روحانی 
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هر كه آفریدگار را فرمان برد، از خشم و ت

ناخشنودى مخلوق پروایی به دل راه ندهد

یکشنبه - 28 شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4102

اخبــار
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم

نرخ کرایه سرویس های مدارس
 7 درصد افزایش می یابد

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم با بیان این که هدف این 
سازمان خدمت رسانی بهتر و با کیفیت تر است، گفت: امسال نرخ کرایه 

سرویس های مدارس 7 درصد افزایش می یابد.
مرتضی عزتی با بیان اینکه برنامه ریزی های لازم برای سرویس مدارس 
دانش آموزان صورت گرفته است، اظهار داشت: سرویس مدارس یکی از 
موضوعات مهم برای سازمان تاکسیرانی است که همه ساله تمام تلاش ممکن 
برای ساماندهی و سرویس دهی بهتر در دستور کار سازمان قرار دارد. وی 
ادامه داد: سال گذشته با بیش از 4000 هزار خودرو 15 هزار دانش آموز را 
سرویس دهی صورت گرفت که امسال پیش بینی ما این است که به 5000 
هزار خودرو برسد. عزتی افزود: انتظار می رود امسال بیش از 17 هزار دانش 
آموز را سرویس دهی کنیم که البته این بستگی به استقبال اولیای دانش 
آموزان از این خدمت رسانی دارد. وی به برگزاری جلسات مختلف با شرکت 
های زیر مجموعه تاکسیرانی و کارگروه ماده 18 اشاره کرد و تصریح کرد: این 
کارگروه در آموزش و پرورش برگزار می شود که شامل نماینده اولیاء، نماینده 
آموزش و پرورش و نماینده سازمان تاکسیرانی به عنوان 3 عضو اصلی این 
کارگروه می باشد. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: این 
کارگروه اواخر فروردین ماه امسال میزان افزایش نرخ را در دستور کار قرار داد 
و در نهایت اعضا با افزایش 7 درصدی موافقت کردند که این میزان به تصویب 
شورای اسلامی شهر قم نیز رسید. وی افزود: میزان افزایش هزینه سرویس 
های مدارس در 3 سال گذشته سیر نزولی داشته است یعنی هر سال میزان 
درصد افزایش نسبت سال گذشته کاهش داشته که امسال هم بار دیگر میزان 
افزایش کمتر از سال گذشته می باشد. عزتی افزود: نرخ های امسال از سوی 
آموزش و پرورش به مدارس اعلام شده و مدارس بنرهایی جهت اطلاع اولیای 
دانش آموزان نصب کرده اند. وی تصریح کرد: اولیای دانش آموزان توجه داشته 
باشند هزینه سرویس های مدارس را به حساب مدرسه واریز می کنند و این 
مدارس هستند که با شرکت های تحت پوشش تاکسیرانی قرار داد می بندند.

مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم ادامه داد: برای 
مدارس استثنایی هم همانند سال گذشته تاکسیرانی هزینه های صدور کارت 
دانش آموزی که برای رانندگان انجام می گیرد را به صورت رایگان انجام می 
دهد که از این لحاظ تخفیفی به این عزیزان داده می شود. وی استفاده از 
سرویس های شخصی را مناسب ندانست و گفت: توصیه ما به همه اولیای 
دانش آموزان این است که بهترین سرویس خود والدین هستند حالا به هر 
جهت که تمایل داشتند از سرویس استفاده کنند حتما از سرویس های 
تحت پوشش تاکسیرانی استفاده کنند. عزتی ادامه داد: به هر حال زمانی که 
تاکسیرانی برای رانندگان کارت سرویس صادر می کند، بر اساس ماده ۶ قانون 
تاکسیرانی باید سن رانندگان 23 سال باشد و در کنار این موضوع شرط تاهل، 

تایید جسمانی، تایید اماکن و معاینه فنی خودرو را داشته باشند.
وی خاطر نشان کرد: ضمن این که بیمه ای که برای سرنشینان این 
خودروها صادر می شود بیمه ای عمومی است که در صورت بروز حادثه از 

حداکثر بیمه می توانند، استفاده کنند.

در مراسم افتتاحیه طرح ولایت رسانه صورت گرفت

قدردانی قائم مقام شهردار
از عملکرد رسانه های استان قم

قائم مقام شهردار قم گفت: شهرداری بر اساس وظیفه خود از رسانه های 
بومی و پیروان مبانی انقلاب اسلامی پشتیبانی می کند، زیرا این رسانه ها در 

زمینه برطرف کردن مشکلات مردم گام برمی دارند.
ابراهیم معتمدی در مراسم افتتاحیه طرح ولایت رسانه که در سالن 
همایش رضوان شهرداری قم برگزار شد، با تاکید بر اینکه حوزه رسانه نیازمند 
عملکرد حرفه ای است، اظهار کرد: اطلاع رسانی به آفتی برای رسانه ها تبدیل 
شده، زیرا اکنون ظرفیت رسانه ها فقط به امر اطلاع رسانی اختصاص پیدا کرده 
است و جریان سازی در حوزه رفتار و ترویج گفتمان ها به عنوان رسالت های 
اصلی رسانه ها در حاشیه قرار دارد. وی با بیان اینکه شهرداری نسبت به تقویت 
فعالیت های بسیج رسانه اهتمام جدی دارد، اضافه کرد: رسانه ها باید به سمت 
عملکرد انقلابی هدایت شوند، زیرا این قشر در تحقق اهداف نظام اسلامی 
جایگاه مشخصی دارند. قائم مقام شهردار قم از مشارکت های رسانه های استان 
قم در انعکاس عملکرد شهرداری و دغدغه های شهروندان تقدیر کرد و گفت: 
شهرداری خود را مکلف می داند تا از رسانه های بومی و پیروان مبانی انقلاب 
اسلامی حمایت کند، زیرا این رسانه ها دغدغه های مردم را داشته و برای 

برطرف کردن مشکلات آنها تلاش می کنند.
وی به برگزاری طرح ولایت رسانه به منظور افزایش بصیرت افزایی و ارتقای 
مهارت های تخصصی اصحاب رسانه بسیجی اشاره کرد و ادامه داد: امیدواریم با 
تعامل اصحاب رسانه بتوانیم در سال اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل در راستای 

تحقق فرمایشات رهبر انقلاب اسلامی گام های مطلوبی را برداریم

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

نصب بیش از 2400 پایه روشنایی جدید 
در بوستان های شهر قم

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در قالب پروژه 
ایمن سازی بوستان های شهر، بیش از 2 هزار و 400 پایه روشنایی جدید در 

بوستان ها نصب شده است.
پیام جوادیان با اشاره به روند تکمیل پروژه نوسازی و ایمن سازی امکانات 
بوستان های شهری قم گفت: این پروژه در مرحله خوبی پیش رفته است و 
امیدواریم تا پایان سال تمام بوستان های شهر ایمن شوند. وی به ایمن سازی 
170 بوستان شهری اشاره نمود و با بیان اینکه 82 بوستان برای ایمن سازی 
باقی مانده است، افزود: این پروژه ها نیز در مرحله تکمیل قرار دارد و پیمانکار 
به صورت پروژه ای آنها را در دستور کار قرار داده است. مدیرعامل سازمان پارك 
ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه تاکنون در قالب پروژه ایمن سازی 
بوستان های شهری قم 40 هزار متر حفاری صورت گرفته است، افزود: این 
پروژه در راستای رفع مشکلات گذشته در پارك ها و نوسازی امکانات روشنایی 
اجرایی شده است. وی به ۶0 هزار متر کابل کشی پروژه ایمن سازی پارك ها 
اشاره و تصریح کرد: در قالب این پروژه هم چنین 2 هزار و 4۶0 پایه جدید 
نصب شده تا مشکلات مرتبط با روشنایی پارك ها نیز حل شود. جوادیان 
ایمن سازی پایه های قدیمی روشنایی را یادآور شد و گفت: اکثر امکاناتی که 
تامین شده کیفیت و ماندگاری مناسبی دارند و در صورتی که از آنها مراقبت 
و نگهداری خوبی صورت گیرد ظرف 30 سال آینده پایدار خواهند بود. وی 
با تاکید بر ضرورت فراهم آوری فضایی برای آرامش خاطر و تفریح مردم در 
پارك ها گفت: در گذشته مشکلاتی در ایمنی پارك ها داشتیم و امنیت مردم در 
خطر بود اما امروز با اقدامات گسترده ایمن سازی شاهد آرامش خاطر خانواده 

ها در بوستان ها خواهیم بود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم عنوان کرد

آموزش 20 هزار واحد مسکونی 
در زمینه تفکیك زباله از مبدا

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از آموزش چهره به چهره 
تفکیك زباله از مبدأ به ساکنان 20 هزار واحد مسکونی طی سه ماه گذشته 

خبر داد.
سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به ارائه آموزش در زمینه تفکیك زباله 
از مبدأ گفت: بخشی از محدوده شهر نیاز است، آموزش های محسوس تر 
به ساکنان آن ارائه شود، بنابراین در این زمینه برنامه ریزی صورت گرفته و 
طی سه ماه گذشته آموزش چهره به چهره در این زمینه به ساکنان بالغ بر 
20 هزار واحد مسکونی ارائه شده است. وی خاطرنشان کرد: مدتی است در 
سطح منطقه ۶ کار آموزش شروع شده که پیش بینی می شود ساکنان 50 تا 
100 هزار واحد مسکونی زیرپوشش آموزش ها قرار گیرند. سرپرست سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه در این طرح آموزش  دهندگان 
ارائه می دهند،   را  به چهره  آموزش های چهره  منازل  به درب  مراجعه  با 
گفت: مباحث کاهش تولید زباله، نحوه تفکیك، معرفی زباله خشك و تر و 
نحوه تفکیك و زمان جمع آوری زباله خشك به شهروندن ارائه می شود. وی 
عنوان کرد: خودروهایی در سطح معابر فعالیت می کنند یا به صورت روزانه 
بر اساس برنامه زمان بندی درب واحدهای مسکونی مراجعه می کنند، در 
صورت حضور نداشتن شهروندان یا تحویل ندادن زباله خشك با بروشورها و 
راهنمایی به شهروندان مجدد موضوع را متذکر می شوند. میر ابراهیمی یادآور 
شد : در مجموعه واحدهای تجاری سطح شهر جلساتی با اصناف و اتحادیه ها 
برگزار شده و به نوعی ساز و کارهایی معین شده که زباله های خشك اصناف و 

واحدهای تجاری جداگانه به پیمانکاران تحویل داده شود.

اقتصاد شهری از جمله مسایلی است که ارتقاء آن، رشد 
و پیشرفت روزافزون شهر را در پی داشته و امکان تقویت 

زیرساخت ها و امکانات شهری را فراهم می کند.
جذاب سازی شرایط و ارائه تسهیلات ویژه به بخش 
خصوصی برای انجام بخشی از وظایف دولت ها که در کشور 

ما در سا ل های اخیر مورد توجه بوده است.
به طور کلی هر چند دیر اما مدتی است که مدیران به 
این مسأله واقف شده اند که بدون حضور بخش خصوصی و 
با تصدی انحصاری دولت امکان رشد و پیشرفت کشور وجود 
نداشته و منابع عمومی کشور کفاف امور عمرانی و اقتصادی 
را به طور کامل نمی دهد. گردشگری، سلامت، راه سازی و... از 
جمله مسایلی است که در سال های اخیر مورد اقبال سرمایه 
گذاران بوده و دولت در برخی موارد نیز امکانات خوبی به 
سرمایه گذاران برای ایجاد زیرساخت در این بخش ها ارائه 

کرده است.
از انقلاب اسلامی با وجود تحریم ها و  کشور ما پس 
مشکلات اقتصادی در شرایط رشد و پیشرفت مطلوبی قرار 
گرفت اما با این وجود هر روز بدنه دولت گسترش یافت و 
میدان کمتری برای حضور مردم در فعالیت های اقتصادی 
فراهم شد. این بود که طی سال های اخیر مقام معظم رهبری 
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و همچنین کوچك سازی 
دولت به تبع آن واگذاری خدمات به مردم را بارها مورد تاکید 

قرار داده اند.
ابلاغ سیاست های مقام معظم رهبری در مورد اصل 
از  درصد   80 واگذاری  خصوص  در  اساسی  قانون   44
تصدی های دولتی به بخش خصوصی نیز نشان از عنایت 
ایشان به حمایت از اقتصاد مردم محور بود. از طرف دیگر 
طی سال های اخیر با تشدید فشارهای بیگانگان مقام معظم 
رهبری اصول مرتبط با شکل گیری اقتصاد مقاومتی مردم 
محور را در کشور تشریح کرده اند تا ضمن بی نیاز شدن از 
امکانات بیگانگان بستر مضاعفی برای رشد و توسعه اقتصادی 

در کشور فراهم شود.
مقام معظم رهبری شهریورماه 91 در دیدار رئیس جمهور 
و اعضاى هیأت دولت، با تاکید بر ضرورت حمایت از بخش 
خصوصی، در مورد اهمیت این مسأله گفتند: اینکه ما اقتصاد 
اقتصاد مقاومتی  مقاومتی »را مطرح کردیم، خب، خود 
همین  بخش هایش  از  یکی  دارد؛  ارکانی  دارد،  شرایطی 
تکیه   به مردم است؛ همین سیاست هاى اصل 44 با تأکید 
و اهتمام و دقت و وسواسِ هرچه بیشتر باید دنبال شود؛ 
این جزو کارهاى اساسی شماست. در بعضی از موارد، من 
از خود مسؤولان کشور می شنوم که بخش خصوصی به 
خاطر کم  توانی  اش جلو نمی  آید. خب، باید فکرى بکنید براى 

اینکه به بخش خصوصی توانبخشی بشود؛ حالا از طریق 
بانك هاست، از طریق قوانین لازم و مقرراتِ لازم است؛ از 
هر طریقی که لازم است، کارى کنید که بخش خصوصی، 
بخش مردمی، فعال شود. بالاخره اقتصاد مقاومتی معنایش 
این است که ما یك اقتصادى داشته باشیم که هم روند رو به 
رشد اقتصادى در کشور محفوظ بماند، هم آسیب  پذیرى  اش 
کاهش پیدا کند. یعنی وضع اقتصادى کشور و نظام اقتصادى 
جورى باشد که در مقابل ترفندهاى دشمنان که همیشگی و 
به شکل هاى مختلف خواهد بود، کمتر آسیب ببیند و اختلال 
پیدا کند. یکی از شرایطش، استفاده از همه   ظرفیت هاى 
دولتی و مردمی است؛ هم از فکرها و اندیشه  ها و راهکارهایی 
که صاحب نظران می دهند، استفاده کنید، هم از سرمایه  ها 

استفاده شود.«
در واقع بررسی واقع بینانه نشان می دهد که دولت و 
نهادهای حاکمیتی به تنهایی امکان توسعه خدمات در 
بسیاری از بخش ها را ندارند. یکی از این موارد در شهرها 
صادق است. شهرداری ها با وجود خوداتکایی و وابستگی 
ناچیز به بودجه های دولتی، در بسیاری از موارد این امکان 
را ندارند که شرایط خدماتی را شتاب ببخشند و مجبور به 
اولویت بندی با وجود کمبود درآمد و بودجه هستند. در 
این موارد است که حضور سرمایه گذار و حمایت از بخش 
خصوصی می تواند راهگشا باشد. البته این مساله نیازمند 
آغوش باز برای سرمایه داران است تا آن ها رغبت بیشتری 
به حضور در این بخش و خارج کردن منابع مالی خود از 

بانك ها داشته باشند.
شهر قم نیز به سبب عقب ماندگی های تاریخی فراوانی که 
به دلایل مختلف داشته است، نیازمند شتاب بخشی خدمات 
و رشد فعالیت های عمرانی و تقویت زیرساخت ها هست. حال 
آنکه شهرداری و دیگر نهادهای حاکمیتی امکان تحقق این 
مسأله را با شتاب و سرعت مورد نیاز نداشته و مجبور هستند 

با برنامه ریزی و اولویت بندی حرکت کنند.
هرچند طی سال های اخیر با افزایش درآمد شهرداری ها و 
کاهش تصدی دولت در شهرها شاهد رشد چشمگیر در روند 
خدمات و به نوعی ایجاد کارگاهی عمرانی در شهر قم بوده ایم 

اما مشکلات تاریخی قم همچنان پابرجاست.
مدتی است که مدیران شهر قم نوید آغوش باز برای 
سرمایه گذاران را می دهند. در گذشته به دلایل مختلف و با 
وجود تفکرات نادرست در خصوص سرمایه گذاری، همچنین 
بی توجهی به سرمایه گذاران شاهد مشکلات مختلف در 
این بخش بوده ایم به شکلی که بسیاری از تسهیلاتی که 
تنها نیازمند حضور سرمایه گذاران و فعالیت بخش خصوصی 
است در قم با کمبود مواجه شده است؛ اما شرایط امروز، 

وعده های مدیران و شواهد امر نوید آینده ای روشن در حوزه 
سرمایه گذاری در شهر قم را می دهد.

وضعیت  به  اشاره  با  خصوص  این  در  قم  شهردار 
سرمایه گذاری در شهر قم، نیازهای این استان در بخش های 
فرهنگی، ورزشی، تفریحی و... را مورد توجه قرار داد و گفت: 
ارتقاء زیرساخت ها و خدمات در این بخش ها از توان و عهده 
نیازمند  و  است  و حاکمیتی خارج  دولتی  مجموعه های 

استفاده از ظرفیت های مردمی در این بخش هستیم.
دکتر سقائیان نژاد برنامه های سرمایه گذاری شهرداری قم 
را مورد توجه قرار داد و گفت: در یك سال اخیر اقدامات قابل 
توجهی در حوزه سرمایه گذاری در قم به سرانجام رسیده 
که از آن جمله راه اندازی سورتمه ریلی و پارك آبی و دیگر 

مجموعه های خدمات رسان است.
وی با تاکید بر اینکه دولت و شهرداری در شرایطی 
نیستند که وارد حوزه سرمایه گذاری شوند، تصریح کرد: 
تنها ورود مردم می تواند مشکلات شهر را در این بخش ها 

برطرف سازد.
شهردار قم مشکلات و کمبودهای قم در بخش های 
مختلف را مورد توجه قرار داد و افزود: مشکلات و گره هایی 
که در بخش سرمایه گذاری داریم با همکاری مشترك و 
حمایت استانداری، شورای شهر، شهرداری و دیگر سازمان ها 
برطرف شود تا سرمایه گذار به راحتی بتوان فعالیت های خود 

را آغاز کند.
وی با اشاره به موانع سرمایه گذاری در قم تصریح کرد: 
قم ظرفیت های فراوانی در جذب سرمایه گذار دارد که بلوار 
پیامبر اعظم )ص( از آن جمله است و بسیاری از شیعیان 
جهان مایل به هزینه سرمایه های خود در این شهر هستند، 
اما موانع این مسیر باید برداشته شده و همه دست به دست 

هم دهند و مشکلات این بخش را برطرف کنند.
استاندار قم نیز در این مورد با تاکید بر اینکه پیشرفت و 
توسعه شهر هیچ راهی جز حمایت از بخش خصوصی ندارد، 
خاطرنشان کرد: امیدواریم با اقداماتی که در مجموعه استان و 
شهرداری در حوزه سرمایه گذاری در حال انجام است شاهد 

تحولی جدی در آینده باشیم.
سیدمهدی صادقی آماده سازی بسته های حمایتی و 
ایجاد پنجره واحد خدمات سرمایه گذاری در استان را مورد 
توجه قرار داد و افزود: با هماهنگی سازمان های دخیل در 
امر سرمایه گذاری سعی داریم با آغوش باز پذیرای سرمایه 

گذاران باشیم.
در  گذاری  سرمایه  فکری  و  ساختاری  مشکلات  وی 
کشور را یادآور شد و افزود: نگاه به حوزه سرمایه گذاری 
در کشور باید تغییر کند و همه برای شتاب بخشی به امور 

سرمایه گذاری پای کار باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به شرایط 
مشکلات  و  رکود  دلیل  به  شهرداری  درآمدی  نامناسب 
اقتصادی تصریح کرد: برای رفع مشکلات اقتصادی، عمرانی، 
خدماتی و... قم راهی جز بهره گیری از توان بخش خصوصی 

نداریم.
ولی الله بیاتی لزوم فعال شدن ستادهای سرمایه گذاری 
در مناطق را یادآور شد و افزود: هر منطقه  شهری که امکان 
دارد باید خود از سرمایه گذاران برای فعالیت در این بخش 
دعوت کند تا بتوانیم از این مسیر نیازمندی های شهر را 

برطرف کنیم.
قم سالانه میزبان بیش از 20 میلیون زائر بوده و تراکم 
جمعیتی در این شهر طی سال های اخیر افزایش چشمگیری 
را تجربه کرده، در حالی شتاب توسعه خدمات متناسب با 
شتاب رشد جمعیت و اقبال عمومی به این شهر نبوده 
است. از این منظر نیاز است تا رویکرد عملی و شتاب واقعی 
حمایت از بخش خصوصی در شهر قم را شاهد بوده تا از این 
دریچه گامی اساسی در راستای توسعه خدمات و تقویت 

زیرساخت ها در این خطه مقدس برداشته شود.

با هدف تقویت زیرساخت ها و امکانات شهری صورت می گیرد

فرش قرمز شهرداری قم برای سرمایه گذاران

سرپرست سازمان قطار شهری قم با اشاره به وضعیت 
مطلوب عملیات احداث ایستگاه های مترو قم بیان کرد: پروژه 
مترو قم طبق برنامه زمانبندی برای بهره برداری از فاز اول 

خط A در حال پیگیری است.
دکتر علیرضا قاری قرآن اظهار داشت: با توجه به برنامه 
22 ماهه فاز اول بهره برداری پروژه مترو قم هم اکنون 
اقدامات مهمی نظیر پیگیری تأمین و عقد قرارداد خرید 
واگن های مورد نیاز، احداث سازه نگهبان ایستگاه های فاز اول 

و... در حال انجام است.
وی با اشاره به فاز اول بهره برداری مترو قم بیان کرد: 
فاز اول بهره برداری از این پروژه در مسیری به طول پنج 
کیلومتر از میدان مطهری تا قلعه کامکار را با ۶ ایستگاه شامل 

می شود.
این  کرد:  بیان  قم  شهری  قطار  سازمان  سرپرست 
)میدان   A10 مطهری(،  )میدان   A9 شامل  ایستگاه ها 
سعیدی(، A11 )میدان معصومیه(، A12 )سوم خرداد(، 
A13 )میدان کشاورز( و ایستگاه A14 )قلعه کامکار( است 
در فاز اول اتمام ساخت ایستگاه های A9 و A13 و یك 
ایستگاه مابین در اولویت قرار دارد و برای مابقی ایستگاه های 

فاز اول بهره برداری تنها سازه نگهبان آنها احداث می شود.
احداث  پیشرفت  مناسب  وضعیت  ارزیابی  با  وی 
ایستگاه های مترو در فاز اول بهره برداری اظهار کرد: برای 
احداث سازه نگهبان ایستگاه مترو میدان مطهری، قسمت 
عمده شمع ها اجرا شده است و با پیشرفت بیش از ۶0 
درصدی سازه نگهبان این ایستگاه تا چند ماه آینده قسمت 

عمده حصارهای میدان مطهری برچیده می شود و بعد از 
آن عملیات احداث، در زیر زمین از طریق رمپ دسترسی 
انجام می شود. برای ایستگاه های A11 و A13 هم در حال 
انجام عملیات مربوط به حفاری رمپ دسترسی به تراز سکو 
هستیم. قاری قرآن با اشاره به ایستگاه A14 و اجرای طرح 
انحراف ترافیك ایستگاه A12 ادامه داد: برای آغاز عملیات 
احداث سازه نگهبان ایستگاه A12، انحراف ترافیك محدوده 
ایستگاه در حال اجرا است و همچنین برای ایستگاه قلعه 
کامکار از چند سال قبل بتن ریزی بخش عمده شمع های 

سازه نگهبان ایستگاه انجام شده است.
وی با اشاره به تأمین واگن های مترو از طریق فاینانس 
بیان کرد: برای فاز اول بهره برداری چهار رام قطار که هر 
یك شامل پنج واگن می شود را پیش بینی کرده ایم، این در 
حالی است که تعداد کل قطار های خط A مترو قم 2۶ رام 
قطار پنج واگنه است که به مرور زمان تأمین و خریداری 

می شود. سرپرست سازمان قطار شهری قم افزود: برای تأمین 
واگن های مورد نیاز در حال مذاکره با شرکت های داخلی و 
خارجی است و تا کنون با دریافت پیشنهادات مختلف فنی و 
مالی از شرکت های متعهد امید داریم بتوانیم قرارداد ساخت 

واگن های مترو قم را در آینده نزدیك نهایی کنیم.
وی در خصوص حفاری تونل خط A مترو قم بیان کرد: 
تا کنون حدود یك کیلومتر تونل سنتی و بیش از هشت 
 TBM کیلومتر تونل مکانیزه توسط دستگاه عظیم حفاری
حفر شده است و با عبور این دستگاه از محدوده میدان پلیس 
امید داریم تا چند ماه آینده حفاری تونل مکانیزه به اتمام 
برسد. سرپرست سازمان قطار شهری با اشاره به پیشرفت 95 
درصدی پست برق نواب بیان کرد: با رویکرد مهندسی ارزش، 
یکی از پست های برق پیش بینی شده در قرارداد پروژه مترو 
حذف شد و به  جای آن از ظرفیت پست برق نواب که برای 
پروژه منوریل احداث شده بود استفاده خواهد شد. این کار 
علاوه بر تأمین بخش زیادی از برق مورد نیاز مربوط به تأمین 
توان پروژه مترو، حدود 350 میلیارد ریال صرفه جویی برای 

این پروژه ایجاد می کند.
قاری قرآن به زمان بهره برداری از پروژه خط A مترو اشاره 
نمود و افزود: وضعیت پیشرفت مطلوبی را برای این پروژه 
متصور هستیم و با توجه به حمایت ها و اقدامات انجام شده، 
مجموعه استانداری، شهرداری و سازمان قطار شهری سعی 
داریم تا پایان سال 9۶ فاز اول بهره برداری از این پروژه را 
به انجام رسانده و حفاری خط دوم مترو قم را تا ابتدای سال 

آینده آغاز کنیم.

سرپرست سازمان قطار شهری قم خبر داد

بهره برداری از فاز اول مترو قم تا پایان سال آینده

نامحــرمانه 

اخبــار

موافقت رهبر انقلاب با عفو یا تخفیف مجازات تعدادی از محکومان
 به مناسبت فرا رسیدن اعیاد سعید قربان و غدیرخم، رهبر معظم انقلاب اسلامی با پیشنهاد عفو یا 
تخفیف و تبدیل مجازات 582 نفر از محکومانِ محاکم عمومی و انقلاب، سازمان قضایی نیروهای مسلح و 
سازمان تعزیرات حکومتی موافقت کردند. به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
آیت الله آملی لاریجانی -رئیس قوه ی قضائیه- در نامه ای به رهبر معظم انقلاب اسلامی پیشنهاد عفو یا 
تخفیف و تبدیل مجازات 582 نفر از محکومانی را که در کمیسیون مرکزی عفو و بخشودگی قوه ی قضائیه 
واجد شرایط لازم تشخیص داده شده اند، ارائه کرد که این پیشنهاد در اجرای بند 11 اصل 110 قانون 

اساسی، مورد موافقت حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی قرار گرفت.

 انتقاد یک امام جمعه از فحاشی در فضای سیاسی
 حجت الاسلام محمدتقی رهبر، امام جمعه موقت اصفهان با اشاره به فحاشی های اخیر افراد مشهور و 
لزوم کنار گذاشتن این بی اخلاقی ها گفت: حتی امیر المومنین )ع( فرمودند به معاویه نیز فحش ندهید. 
در نهج البلاغه نیز آمده است که افرادی در حال فحش دادن به معاویه بودند که امام )ع( گفتند من 
دوست ندارم شما دشنام دهید. وی ادامه داد: امیرالمومنین )ع( فرمودند اگر عمل افراد بد است ایرادات 
آن ها را بگویید، مثلا بگویید معاویه ظلم کرده است اما هیچ گاه به افراد فحش ندهید، این اصل دینی ما 
است. محمد تقي رهبر با بیان اینکه بداخلاقی ها به هیچ عنوان جای توجیح ندارد، تصریح کرد: اگر این بی 
اخلاقی ها به سطح جامعه کشیده شد باید به شدت با آن برخورد شود. فرقی میان افراد نیست اگر مداح 
اهل بیت )ع( است باید اخلاق اهل بیت )ع( را سرلوحه خود قرار دهد، اگر عالم دینی است باید خود الگویی 
برای مردم باشد. افراد جامعه همه  باید اخلاق را رعایت کنند و بی اخلاقی را به جامعه سوق ندهند. نماینده 
اسبق مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه فحاشی و بد زبانی بدترین فساد اخلاقی است، خاطرنشان کرد: 

فحاشی گناه است، مجازات و در برخی مواقع پیگرد قانونی نیز دارد.

بابک زنجانی دوباره بستری شد 
 یک منبع آگاه گفت: برخلاف ادعای برخی بابک زنجانی زیر تیغ جراحی نرفته است و فعلًا هم نیازی 
به عمل جراحی ندارد. به گزارش فارس برخلاف ادعای برخی رسانه ها مبنی براینکه بابک زنجانی متهم 
پرونده فساد نفتی زیر تیغ جراحی رفته است این موضوع صحت ندارد. یک منبع آگاه با اعلام این مطلب 
گفت: بیماری قبلی بابک زنجانی فعلا نیازی به عمل جراحی نداشته و بیمار با دارو تحت درمان قرار گرفته 
است. بیش از دو ماه قبل بود که برای اولین بار موضوع بیماری بابک زنجانی بر سر زبان ها افتاد و اخبار 
حکایت از بستری این متهم در یکی از بیمارستان های غرب تهران داشت. همان زمان هم اعلام شد که 

بیماری وی یک بیماری گوارشی است.

ورود بانوان به قهوه خانه ها ممنوع است
 رئیس اتحادیه قهوه خانه داران و سفره خانه های سنتی تاکید کرد که ورود بانوان به قهوه خانه های 
معمولی غیرقانونی است و در مورد قهوه خانه ها و سفره خانه های سنتی نیز ارائه سرویس قلیان به بانوان 
غیرمجاز است. محسن نظری با تاکید بر اینکه مقابله با فعالیت  قهوه خانه ها و سفره خانه های بدون مجوز 
در دستور کار قرار دارد، گفت: طی چند ماهه اخیر این مقابله ها بیشتر شده و بسیاری از قهوه خانه  و 

سفره خانه های بدون مجوز جهت اخذ پروانه کسب و کار اقدام کرده اند.

فروشنده نماینده ایران در اسکار شد 
 بنیاد سینمایی فارابی رسما اعلام کرد که فیلم »فروشنده« اصغر فرهادی با اکثریت قوی آراء از سوی 
ایران به آکادمی اسکار معرفی شده است. امیر اسفندیاری - سخنگوی هیات معرفی فیلم ایرانی - اعلام 
کرد: پس از بحث های همه جانبه و بررسی های تکمیلی در خصوص پنج فیلمی که در فهرست کوتاه 
دوم قید شده بود، این هیات با اکثریت قوی آراء، فیلم »فروشنده« ساخته اصغر فرهادی را برای معرفی به 
فرهنگستان و رقابت از سوی کشورمان در رشته بهترین فیلم خارجی زبان برگزید. در سال جاری، پوران 
درخشنده و محمد بزرگ نیا، محمد حیدری، سعید عقیقی، امیر حسین علم الهدی، شهرام مکری، تورج 

منصوری، اکبر نبوی و امیر اسفندیاری در این هیات عضویت دارند.

اتفاقی کم سابقه برای سخنرانی روحانی
خبرگزاری فرانسه نوشت: روحانی، عباس و نتانیاهو روز پنجشنبه به فاصله چند ساعت از یکدیگر 
سخنرانی خواهند کرد که اتفاقی کم سابقه است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان فهرست برخی از 
سرانی که در هفتاد و یکمین مجمع عمومی سازمان ملل سخنرانی خواهند کرد، منتشر کرد و نوشت: 
باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا، هفته آینده برای آخرین بار در مجمع عمومی سازمان ملل سخنرانی 

خواهد کرد.

جایزه خانواده قذافی برای یافتن محل دفن او
خانواده معمر قذافی مبلغ 25 میلیون دلار پاداش برای یافتن محل دفن قذافی تعیین کرده اند. به 
گزارش ایسنا و به نوشته روزنامه واشنگتن پست، یک تاجر اسلحه در مصراته لیبی به نام "انور صوان" 
اظهار داشت که برخی از اعضای خانواده معمر قذافی، دیکتاتور مخلوع لیبی مبلغ 25 میلیون دلار را به وی 
برای کشف محل قبر قذافی پیشنهاد داده اند اما او رد کرده است. صوان گفت: به آنها گفتیم، هر زمان که 
با بزرگان خاندان خود آمدید و مسئولیت آنچه قذافی چهل سال گذشته انجام داده را پذیرفتید، جسدش 
را به شما خواهم داد اما آنها از پذیرفتن مسئولیت جنایت وی خودداری کردند. این تاجر اسلحه فاش کرد 
که جسد قذافی شب اول در خانه وی بوده است. این روزنامه نیز نوشت، صوان از سوی حامیان قذافی 
پیامک های تهدید آمیزی دریافت می کند و آنها معتقدند که صوان در قتل قذافی نقش داشته و از محل 
مخفی که وی دفن شده اطلاع دارد. هنوز محل دفن جسد قذافی نامعلوم است. وی در اکتبر 2011 توسط 

انقلابیون مصراته کشته و جسدش به محلی نامعلوم منتقل و دفن شد.

میرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم

تفکیک فرودگاه قم از منطقه نمونه گردشگری طرلاب 
توجیه اقتصادی ندارد

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: جداسازی فرودگاه بین المللی این استان 
از منطقه نمونه گردشگری طرلاب توجیه اقتصادی ندارد.

عیسی رضایی روز شنبه در دومین کمیته فنی کارگروه گردشگری قم در تالار امام رضا )ع( فرمانداری 
با اشاره به بحث های مطرح شده در مورد جدا کردن فرودگاه از منطقه گردشگری، اظهار کرد: شرکت 

ارم کیش به عنوان سرمایه گذار این طرح بااقدام فوق به دلیل نداشتن توجیه اقتصادی، مخالف است.
وی با بیان اینکه منطقه طرلاب در کنار مناطق گردشگری طایقان و دستجرد جزء 3 منطقه نمونه 
گردشگری بین المللی قم محسوب می شود، وسعت اراضی این منطقه با اراضی فرودگاه را در مجموع 
2 هزار و 9۶0 هکتار و میزان سرمایه گذاری پیش بینی شده برای آن را نیز ۶ هزار و 500 میلیارد ریال 
ذکر کرد و افزود: این طرح عمرانی که در 4 فاز طراحی شده هم اکنون فاز یک آن حدود 30 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد. وی همچنین اشتغال پیش بینی شده برای آن را نیز 3 هزار تن عنوان کرد و افزود: 
طرح فوق که در 15 کیلومتری محور قم – اراک واقع شده طی سال های 88 تا 90 در کارگروه های 
گردشگری، امور زیر بنایی و شورای توسعه برنامه ریزی استان استان به تصویب رسیده، ولی هنوز مصوبه 
شورای عالی معماری را ندارد. رضایی مشخص نشدن تعیین تکلیف نهایی منطقه فرودگاه را از چالش های 
جدی این طرح خواند و افزود: پلمپ منطقه نمونه و فرودگاه به دلیل وجود معارض از سوی دادگستری 
استان، واگذاری نکردن اراضی از سوی مدیریت امور اراضی و منابع طبیعی، تامین نشدن زیر ساخت های 
لازم آب، برق، گاز و تلفن و معلوم نبودن تکلیف صدور پروانه های ساختمانی توسط نهادهای مرتبط نیز از 
دیگر مشکلات آن به شمار می رود. رضایی اضافه کرد: سرمایه گذار این طرح بدون اخذ پروانه ساختمانی 
اقدام به ساخت و ساز نموده که از این لحاظ نیز با مشکلاتی همراه است. وی کل هزینه مورد نیاز برای راه 
اندازی فرودگاه و فاز نخست منطقه گردشگری را بالغ بر 3 هزار میلیارد ریال دانست و افزود: بر طبق اعلام 

مسئولان رده بالای کشوری این موضوع باید در سطح استان تعیین تکلیف شود.
رضایی با بیان اینکه فروش کلی و بدون تفکیک سهام این طرح از سوی سرمایه گذار مربوطه از جمله 
مشکلات عمده این طرح است، افزود: کل سهام این طرح به جز سهام مربوط به پروژه پارک آبی به 
صورت مشترک بین فرودگاه و منطقه گردشگری فروخته شده و اطلاع دقیقی از نرخ آن در دست نیست.

وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: براساس مصوبه هیات دولت قم دارای 12 منطقه 
نمونه گردشگری از جمله حوض سلطان، جمکران، عوارضی قم - تهران، کهک، دستجرد، نایه و دیرگچین 
است که واگذاری نکردن زمین به سرمایه گذار و تامین نبودن زیر ساخت های تاسیساتی از مشکلات 

مشترک همه آنهاست.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اعلام کرد

تولید انرژی پاک از آب در قم
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: خدمات نوین دولت تدبیر و امید در توسعه زیرساخت 

های آبرسانی به شکل مطلوب دراین استان صورت گرفته است.
علی جان صادق پور با اشاره به خدمت محور بودن شرکت آب و فاضلاب افزود: ارائه خدمات پیوسته 
بعنوان یکی از وظایف مهم این شرکت، در دولت تدبیر و امید به شکل مطلوب ارائه شده و این در حالی 
است که شاهد کمترین میزان قطعی آب بوده و طرح ها و شیوه های نوین خدمات نیز اجرایی شده است.

وی افزود: آب شهر قم و سه شهر دیگر از توابع آن از فاصله 300 کیلومتری تامین شده و در طول مسیر 
تاسیسات زیادی همچون تصفیه خانه، مخازن ذخیره، ایستگاه های فشار شکن و ... به منظور بهره مندی 
مردم شهر قم از آب سالم و بهداشتی احداث شده است. وی اظهار کرد: نگهداری و تعمیرات تاسیسات آبی 
و مرارت ها و سختی های تامین، انتقال، تصفیه و توزیع آب خدمت بزرگی است که در دولت یازدهم با 
کیفیت و سرعت در حال انجام است و در این راستا به دنبال ارتقاء سطح خدمات اجرایی به مردم شریف 
قم هستیم. صادق پور با اشاره به اینکه حس دریافت خدمات باید در مردم ایجاد شود گفت: اگر خدمات 
بی نهایت ارائه کنیم ولی مردم احساس رضایتمندی از خدمات نداشته باشند توفیقی ایجاد نمی شود از 
این رو نقش اطلاع رسانی مهم است. وی افزود: در استان قم رویکرد رسانه ها اطلاع رسانی خوب و بدون 
غرض بوده است که باید این رویه در راستای نهادینه کردن فرهنگ استفاده صحیح از آب میان اقشار 
مختلف مردم استمرار یابد. وی با اشاره به اهم دستاوردهای شرکت آب و فاضلاب در دولت تدبیر و امید 
گفت: سال گذشته احداث مرکز پیشرفته کنترل کیفیت و بهداشت آب و فاضلاب و همچنین ارتقاء مرکز 
پایش و راهبری تاسیسات آب و فاضلاب را با مجموع اعتبار 5۶ میلیارد ریال شاهد بودیم که با حضور 

وزیر نیرو به بهره برداری رسید. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم گفت: ظرفیت این تصفیه خانه 50 هزار مترمکعب در شبانه روز و 
جمعیت تحت پوشش آن در 250 هزار تن می باشد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم ادامه داد: توسعه 
حدود 100 کیلومتر شبکه جمع آوری فاضلاب ازمحل اعتبارات بانک توسعه اسلامی در استان اجرایی 
شده که با توجه به اخذ مجوز جدید 100 کیلومتر دیگر نیز تا یک سال و نیم آینده به بهره برداری می 
رسد. وی افزود: درحال حاضر دو هزار و 100 کیلومتر شبکه آب در قم وجود دارد که در برخی از مناطق 
عمر این شبکه ها به صورت میانگین حدود 40 سال است که سالانه حدود 12 کیلومتر اصلاح شبکه 
صورت می گیرد، این درحالی است که باتوجه به توسعه شهر قم، نیاز به ایجاد شبکه های جدید آبرسانی 
نیز وجود دارد. وی در ادامه به مساله پساب ها هم اشاره کرد و گفت: این پساب ها با تمهیدات لازم قابلیت 
استفاده در بخش صنعت و فضای سبز داشته و از لجن آن می توان برق تولید کرد که این میزان برق، 70 

درصد برق مورد نیاز مصرفی تصفیه خانه را تامین می کند.
صادق پور همچنین انعقاد قرارداد تولید برق با سرمایه گذار جهت تولید 3 مگاوات برق از فشار خطوط 

انتقال آب را مورد اشاره قرار داد.

 مدیرکل استاندارد استان قم از معرفی 5 واحد متخلف در 
زمینه جعل نشان استاندارد به مراجع قضایی استان خبر داد.

منصور فرزانه، با اشاره به حساسیت های اداره استاندارد 
برای مواد خوراکی و غذایی اظهار داشت: سعی کرده ایم 
نظارت ها در این زمینه بیشتر شود ولی متأسفانه مشکلی 
که در این زمینه وجود دارد این است که برخی واحدهای 

تولیدی در استان نشان دولتی استاندارد را جعل می کنند.
وی بابیان اینکه در ابتدا به علت رکود موجود در کشور 

به این واحدها تذکر داده و حتی تعاملاتی شد، افزود: با توجه 
به تأکیدات استاندار در برخورد جدی با موضوع جعل نشان 
استاندارد دیگر اغماضی انجام نشد و برای 5 پرونده اعلام جرم 
و به مراجع قضایی ارسال شد. وی با اشاره به اینکه برخی از 
این پرونده ها مربوط به تولید مواد غذایی و وسایل خانگی 
هستند، تصریح کرد: اگر مصرف کننده ای کالای غیراستاندارد 
کالایی  اگر  ولی  است  مقصر  درصد  کند، 50  خریداری 
خریداری کند که نشان جعلی استاندارد دارد، مصرف کننده 

مقصر نیست. وی ادامه داد: ما با شدت با این گونه مسائل در 
قم برخورد خواهیم کرد و با آنکه مطمئن هستیم تبعات دارد 
ولی محکم ایستاده ایم تا از حقوق مصرف کنندگان دفاع کنیم 
حتی اگر منجر به تعطیلی کارخانه ای شود. فرزانه عنوان کرد: 
بازی با جان مردم شوخی نیست و کسانی که با مواد غذایی 
غیراستاندارد و تولید وسایل غیراستاندارد جان مردم را به 
خطر می اندازند مطمئناً باید با آنها محکم برخورد شود تا 

جلوی اتفاقات آینده گرفته شود.

مدیرکل استاندارد استان قم خبر داد

معرفی 5 واحد متخلف جعل نشان استاندارد به مراجع قضایی

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان قم 
گفت: پوشش تحصیلی دانش آموزان مقطع دبستان در 

این استان بیش از 98 درصد است.
علی محمدی بیان کرد: در چند سال گذشته با ورود 
پایه ششم به مقطع ابتدایی، از نظر فضای آموزشی و نیروی 
انسانی مشکلاتی در قم ایجاد شد که با اعمال تدابیر و 
ساماندهی دقیق، تغییری در افزایش شیفت و یا تراکم 

دانش آموزی ایجاد نشد.
محمدی اضافه کرد: در حال حاضر یک هزار و 400 
آموزگار رسمی در قم کمبود داریم، ولی با برنامه ریزی 
و حق  آزاد  التدریس  معلمان حق  از  استفاده  و  دقیق 
التدریس غیرموظفی، مهرماه امسال هیچ کلاسی بدون 

معلم نخواهد بود. 
وی ادامه داد: تعدادی از نیروهایی که برای مدارس 
ابتدایی در نظر گرفته شده به صورت غیرموظف در نوبت 
دوم تدریس می کنند. وی افزود: بخشی از نیروها نیز که 

مربی مراکز پیش دبستانی بودند، امسال و سال گذشته به 
صورت نیروی حق التدریس جذب شدند. معاون آموزش 
ابتدایی آموزش و پرورش قم اضافه کرد: این نیروها باید 
مدرک تحصیلی مرتبط با مقطع دبستان را داشته باشند و 
یک سال سابقه حضور در مراکز پیش دبستانی زیر نظارت 
آموزش و پرورش را دارا باشند. وی هم چنین گفت: در 
سال تحصیلی پیش رو نیز 170 تن از فارغ التحصیلان 
دانشگاه فرهنگیان برای تدریس وارد مدارس مقطع ابتدایی 
شدند. وی افزود: امسال نیز همانند سال گذشته 199 
معلم به صورت قراداد با مدارس غیردولتی در قالب خرید 

خدمات آموزشی به کار گرفته می شوند.
افزایش 15 درصدی تعداد نوآموزان پیش دبستانی

محمدی گفت: سال گذشته 274 مرکز پیش دبستانی 
آموزش و  نظر  زیر  با 297 کلاس  و غیردولتی  دولتی 
پرورش فعال بود که هفت هزار و 773 نوآموز را زیرپوشش 
داشت. وی پیش بینی کرد: امسال تعداد نوآموزان مقطع 

پیش دبستانی زیر نظر آموزش و پرورش در مراکز دولتی و 
غیردولتی به هشت هزار تن برسد که نسبت به سال گذشته 
15 درصد رشد دارد. وی گفت: در راستای تحقق اهداف و 
برنامه های عالی آموزش و پرورش و در راستای سند تحول 
بنیادین، توسعه عدالت آموزشی و کیفیت بخشی به مناطق 
محروم و روستایی، سعی شده در روستاها نیز با مساعدت 
50 درصدی دولت نوآموزان جذب پیش دبستانی شوند. 
محمدی افزود: سال تحصیلی گذشته 800 مربی پیش 
دبستانی 92 ساعت آموزش ضمن خدمت فراگرفتند. وی 
به خانواده ها توصیه کرد: فرزندان خود را در مراکز پیش 
دبستانی زیر نظارت آموزش و پرورش ثبت نام کنند تا 
کودکان با محتواهای آموزشی مورد تایید دفتر تالیف کتب 
درسی وزارت آموزش و پرورش آموزش ببینند. وی هم 
چنین گفت: امسال سنجش نوآموزان که هر سال در بدو 
ورود به دبستان انجام می شد، از پیش دبستانی آغاز شد تا 

از نظر کیفی، اصولی تر و دقیق تر صورت گیرد.

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد

کمبود 1400 آموزگار در قم


